
NOVI TEDNIK 
št. 23 - leto XLVI - Celje, 11. VI. '92 

Cena 80 tolarjev 
Direktor in glavni urednik Jože Cerovšek. Odgovorni urednik Novega tednika Branko Stamejčič. 

Cas brez 
električnega 
pastirja 

Na Pilštanju so bivši pastirji binkoštovali. 
Reportaža na strani 17. 

Ob umoru Ivana Krambergerja, političnega ori-
ginala in dobrotnika. Stran 3. 

Odslej 
miren 
sen 
Mladi ne morejo več 
v preboldsko diskote-
ko. Vroča tema na 
strani 19. 

V Celju se ni 
delala škoda 

župan Anton Roječ ocenjuje delo IS in občinske 
skupščine v zadnjih dveh letih za dobro. Zahteve 
po njegovem odstopu. Intervju na strani 9. 

IZ VSEBINE: 

Denacionalizacija 
ščuko med lene nbe! 

Stran 6. 

Mlekarna 
Sir namesto tolarjev. 

Stran 15. 

Reportaža 
Tolarji zdesetkali gimnazijske 

vrste. Stran 16. 

Lastninjenje 
Karmen Zupanc-Petaver: 
»Metkatex ni moja firma.« 

Stran 5. 

Radeče 
Gojencev in zaposlenih 

v domu nimajo radi. 
Stran 20. 

Šport 
z gosjimi peresi na EP. 

Stran 12. 

Nov podlistek 
Dunajske razglednice. 

Stran 22. 
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z UREDNIKOVE MIZE 

Naslednja tarča? 
Na slovenskem političnem prizorišču je bil minuli teden 

gotovo najpretresljivejši dogodek umor Ivana Kramber-
gerja. Četudi ni šlo za klasični politični atentat, pa je to bil 
atentat in nič drugega kot to. 

Tudi na celjski politični sceni je »atentatov« vse več, 
čeprav se ne kažejo v tako ekstremnih oblikah ampak bolj 
v metanju polen pod noge, nagajanju, širjenju zlonamer-
nih govoric, podtikanjih, ipd. Sprva še docela razpoz-
navne politične igre, ki so imele za edini smoter promovi-
ranje lastnih in skoznje strakarskih interesov, postajajo 
vse bolj zapletene, metode takšnih »atentatov« pa vse bolj 
perfidne. 

Celjski politični krč, kot sem ga imenoval v eni od 
prejšnjih rubrik, je po odstopih izvršnega sveta in nekate-
rih uglednežev iz vodstva skupščine, doživel svojo kulmi-
nacijo v pobudi po razrešnici župana. Da se razumemo 
- prav nič nimam proti tej demokratični in legitimni 
zahtevi in tudi nobenega posebnega razloga nimam, da bi 
se pretirano zavzemal za to, da ostane prvi mož mojega 
mesta. Toda, prav ta kulminacija političnega krča v mestu 
najbolj izrazito kaže na porodne krče demokracije, na že 
kar smešno neprofilacijo strank v mestu, na odsotnost 
programov, okrog katerih bi se identificiralo članstvo in 
volilci in skozi vse to tudi na metode atentatorstva 
v mestni politiki. Kajti, ko ni ideje, ko ni programa, ko ni 
dejavnosti, ostane za lastno in strankarsko promocijo le to 
- »atentat« namreč. 

In zdaj k bistvu - resnično me zanima, kdaj nas bo 
nehalo skrbeti kako in kdaj bomo koga zminirali, vrgli, 
odžagali, diskreditirali... Kdaj nas bo slednjič začel res-
nično zanimati interes vsesplošnega napredka in razvoja 
mesta, tudi za ceno tega, da bo politične točke pobrala 
stranka, v kateri nismo. Kdaj bo v ospredje stopil interes 
ljudi, ki so, konec koncev, volilci in od katerih so odvisne 
funkcije v bližnji prihodnosti. In kdaj bodo v strankah 
nehali računati s strankarsko disciplino, ampak se bodo 
oprli na zdrav razum in vsaj poskusili, skozi koalicije ali 
še preprosteje - skozi skupne akcije doseči kaj več 
dobrega in naprednega. 

Dokler ne prevlada tak razum in dokler se ne spočne 
takšno razmišlanje, bomo še kar naprej pasli slovensko 
fovšijo, ta pa bo peljala k novim in novim »atentatom«. 
Res je demokracija največja pridobitev mlade slovenske 
države, toda dve leti po volitvah, leto po osamosvojitvi, 
leto po vojni izkušnji, leto in pol po sprejemu ustave, bi 
pač moralo biti dovolj, da se stranke slednjič že najdejo, če 
se že prof Hirajo ne. 

Dokler ne bo tega, se bodo nekateri pač vozili s čolni po 
Savinji, prirejali veselice, piknike, maše... Mesto pa bo še 
naprej stagniralo in ulica se bo ob vsakem novem atentatu 
privoščljivo hahljala in še naprej šušljala, kdo bo nasled-
nji izvršnik, kdo župan, skratka, kdo bo naslednja tarča. 

BRANKO STAMEJČIČ 

Petkrat hitreje do zdravja 
Zdravstveni center Celje se 

utaplja v dolgovih. Še vedno 
niso odpravili posledic popla-
ve, družbeni dogovor o zdru-
ževanju denarja za posodab-
ljanje bolnišnice pa je potekel 
že konec leta 1990. Edini de-
nar, ki ga še imajo za naložbe, 
je celjski samoprispevek, pa 
tudi ta se letos zaključuje. Po-
trebe pa so iz dneva v dan 
večje. 

Tudi to je razlog, da so se 
odločili za dobrodelno akcijo, 
ki bi naj omogočila nakup ene 
izmed potrebnih naprav. Iz-
brali so napravo za laparo-
skopsko holecistektomijo, ki 
omogoča nebolečo operacijo 
žolčnih kamnov in kar petkrat 
krajši čas zdravljenja, kot je 
potreben pri klasični operaci-
ji. Akcijo bodo zaključili s kul-
turno zabavno prireditvijo, ki 
bo 30. junija v dvorani Golo-
vec v Celju. 

Odziv na akcijo v javnosti 
ocenjuje v.d. direktorja 
Zdravstvenega centra Celje dr. 

Marjan Hrušovar: »Ideja je 
našla veliko razumevanja 
v NT&RC, ki nas je podprl 
v želji, da v Celju zdravimo 
bolnike na čim sodobnejši na-
čin. Zaenkrat nam je precej 
podjetij obljubilo sredstva, 
nakazil pa je še malo. Presene-
tili so nas obrtniki albanske 
narodnosti, ki so svoj prispe-
vek kar prinesli. Poleg podjetij 
pričakujemo tudi odziv celj-
skih in drugih obrtnih zdru-
ženj na območju. Vzporedno 
z akcijo smo veseli še enega 
odkritja: oživitve spoznanja, 
da bolnišnica ni neka oddalje-
na, republiška ustanova, am-
pak last tistih, ki jo uporablja-
jo. Celjsko občinsko vodstvo je 
akcijo podprlo in bo po svojih 
močeh pomagalo. Podoben od-
ziv pričakujemo tudi od dru-
gih občin. Če bodo vsi izpolnili 
obljube, bomo dobili pomem-
ben pripomoček za zdravlje-
nje, pa tudi prireditev, vredno 
ogleda.« 

MBP 

In vendar se premika • - -
Po letošniem 1. januarju in I. aprilu zdaj za 
preobliifovame JP Komunaia 1. iuiii 

Poslanci celjske občinske skupščine so 
sklep o preoblikovanju stanovanjskega 
in komunalnega gospodarstva sprejeli 
konec leta 90, pogodba o pripra\T elabo-
rata pa je bila z ljubljanskim ZOP podpi-
sana februarja 91. Cilj — reorganizacija in 
racionalizacija poslovanja — bo s preobli-
kovanjem v veliki meri dosežen, so po-
jasnili na torkovi novinarski konferenci 
v Javnem podjetju Komunala. 

S 1. junijem je začelo v Celju poslovati 
novo podjetje - Veking d.o.o. inženiring 
za pokopališko-pogrebno in elektro de-
javnost, s sedežem v Popovičevi 2, ki mu 
je občina do konca leta 93 podelila kon-
cesije za opravljanje dejavnosti bivše 
Komunaline poslovne enote Pokopališka 
služba. Z registracijo podjetja CE-KA 
imajo zaradi moratorija na družbeno 
lastnino nekaj težav, vendar v Komunali 
račimajo, da bo novo podjetje začelo 
z delom 1. julija, ko se bo v proces reor-
ganizacije JP Komunala Celje vključilo 
tudi zasebno podjetje zdajšnjega direk-
torja Jožeta Gabrščka Eko-plus. 

Podjetje Eko-plus bo zaposlilo 11 od 
skupno 71 delavcev, ki so po elaboratu 
ljubljanskega ZOP v Komunali oprede-
ljeni kot trajni viški. Za večino teh de-
lavcev so s prezaposlitvami ali kako dru-
gače našli rešitve znotraj Komunale, 11 
jih bo s 1. julijem zaposlilo podjetje Eko-
plus, prav tako 11 pa pa se jih bo znašlo 
na čakanju, na Zavodu za zaposlovanje. 

Direktor JP Komunala Jože Gabršček 
in Jože Valenčak, vodja kadrovsko-orga-
nizacijskega sektorja, ki je od 1. julija 
naprej predviden tudi za v.d. direktorja 
javnega podjetja (če dotlej še ne bo ime-

novan direktor), sta pojasnila, da bo 
v Eko-plus s prezaposlitvijo 11 delavcev 
»prineslo« nekaj manj kot 4 milijone to-
larjev bonitet, denar pa bi bil v primeru 
stečaja tega podjetja seveda porabljen za 
njihove odpravnine. Ob tem sta - glede na 
poročanje novinarjev (zadnja številka 
Novega tednika) - pojasnila celoten pro-
ces reorganizacije JP Komunala, Jože 
Gabršček pa je še dodal, da novo podjetje 
Eko-plus glede na predlog Zakona o go-
spodarskih javnih službah (ki pa še ni 
sprejet) ni registrirano niti za eno od 
dejavnosti, ki jih bo opravljalo javno po-
djetje. Za sedež podjetja v zdajšnjih pro-
storih Komunale so se odločili zaradi te-
ga, ker se ti prostori z reorganizacijo 
praznijo, najemna pogodba pa bo skle-
njena s 1. julijem, ko bo podjetje začelo 
poslovati. 

IVANA STAMEJČIČ 

Piknik na Gričku 
Celjski prenovitelji pripravljajo v pe-

tek, 12. junija, od 15. ure naprej piknik 
na Gričku. Gre za redno letno srečanje 
članov stranke in tudi drugih občanov, ki 
ga bodo popestrili še s športnimi in za-
bavnimi tekmovanji med strankami. 

Uro po začetku piknika bo start teka 
na 6 kilometrov in začetek lokostrelske-
ga tekmovanja, v nogometu in vlečenju 
vrvi pa se bodo strankarske ekipe pome-
rile ob 18. uri. Prenovitelji pripravljajo 
še teniški turnir, za otroke zabavne igre 
v vrtcu v naravi, srečolov ter zabavo 
z ansamblom OUver Tvifist in Simono 
Weiss. 

IS 

S poštenimi do zaupanja 
Celjski občinski odbor Slovenskih krščanskih demokratov 

pripravlja v četrtek, 11. junija, ob 19. uri v veliki dvorani 
Narodnega doma letno konferenco. Uro kasneje bo na vprašanja 
Celjanov odgovarjal predsednik stranke Lojze Peterle. 

V Celju so krščanski demokrati organizirani znotraj občin-
skega odbora ter sedmih krajevnih odborov, zadovoljni pa so 
tudi z delom svojega podmladka. Ob dejstvu, da imajo najmanj 
članov iz samega mesta, so se minuli teden dogovorili, da usta-
novijo tudi mestni odbor. Za koordinatorico mestnega odbora 
v ustanavljanju so izbrali Silvo Železnik, odbor pa naj bi 
uradno ustanovili septembra. Po besedah predsednika občin-
skega odbora SKD Janeza Lampreta se v Celju pripravljajo na 
oblikovanje strokovnih komisij, s katerimi bi svoje delo še bolj 
oživili. IS 

Se bo leva sredina 
povezala? 

Zadnje čase se nekatere levosre-
dinske parlamentarne in izvenpar-
lamentarne stranke dogovarjajo 
o tesnejšem sodelovanju ali morda 
celo o ustanovitvi ene same nove 
stranke po vzoru angleških laburi-
stov. Izvedeti nam je uspelo, da so 
v ognju že tri predlagana imena za 
to stranko, večina pa se menda stri-
nja, da bi naj bila to stranka dela. 

Zaenkrat gre še za povsem nefor-
malne pogovore, o katerih je težko 
izvedeti kaj konkretnega, uspelo pa 
nam je dobiti izjavo vodje poslan-
skega kluba SDP, Mirana Potrča. 
»Prepričan sem, da za to obstojajo 
realne potrebe. SDP se je v pripra-
vah na volitve pripravljena povezo-
vati z vsemi strankami, katerih pro-
gram je socialnodemokratsko 
usmerjen. Pripravljeni smo se tudi 
formalno združevati, čeprav smo 
parlamentarna stranka, ki je na vo-
litvah dobila največ glasov. Pri tem 
nimamo nikakršnih posebnih zah-
tev za pomembnejši delež v vodstvu 
nove strank. To, da moramo levo-
sredinske stranke iti na volitve čvr-
sto povezane, so spoznale tudi ne-
katere izvenparlamentame stranke, 
kot Delavska stranka. Socialdemo-
kratska unija. Krščanski socialisti 
in Demokratična stranka upokojen-
cev. Skupaj bi lahko oblikovali 
močno stranko, ki bi lahko imela 
velik vpliv v slovenskem političnem 
prostoru v naslednjih letih. Če bo 
v vodstvih drugih politilčnih strank 
takšno prepričanje kot v naši, ne bi 
bil presenečen, če bi kmalu prišlo 
do oblikovanja nove stranke.« 

JANEZ VEDENIK 

Predsednik Skupščine občine Celje sklicuje v petek, 12. 
junija 1992 v veliki dvorani narodnega doma v Celju nada-
ljevanje 23. skupne seje zborov Skupščine občine, na 
kateri bodo poslanci obravnavali predlog odloka o izločitvi 
organizacijske enote Zdravstveni dom iz JZ Zdravstveni cen-
ter Celje in o ustanovitvi JZ Zdravstveni dom Celje, soglasje 
k preoblikovanju Zdravilišča Dobrna v delniško družbo, pred-
log sklepa o preoblikovanju JZ ŠRC Golovec v družbo z ome-
jeno odgovornostjo v družbeni lastnini, ter osnutke odlokov 
o preimenovanju, ukinitvi in spremembi območij nekaterih ulic 
v naselju Celje, o komunalnih taksah v občini Celje, o ureditvi 
cestnega prometa v naseljih občine Celje, o komunalnem 
nadzoru v občini Celje, o povprečni gradbeni ceni stanovanj-
ske površine, povprečnih stroškov komunalnega urejanja 
stavbnih zemljišč ter vrednosti stavbnega zemljišča ot)čine 
Celje. 

Po končani 23. seji bo 24. skupna seja zborov, na kateri bo 
obravnavana razrešitev podpredsednika IS in sekretarja 
Sekretariata za družbenoekonomski razvoj, odstop podpred-
sednika Skupščine občine in odstop predsednika Izvršnega 
sveta. 

Po 28. členu Poslovnika Skupščine občine Celje in 5. členu 
Odloka o sestavi in pristojnosti zborov Skupščine občine Celje 
in izvolitvi funkcionarjev občinske skupščine sklicujeta pred-
sednika zborov v četrtek, 11. junija 1992 v zgornji dvorani 
Narodnega doma v Celju 
- 2. sejo družbenopolitičnega zbora 
SO Celje ob 8. uri 
- 2. sejo zbora krajevnih skupnosti 
SO Celje ob 11. uri. 
Obravnavali bodo aktualno problematiko dela skupščine in 
njenih organov ter odstop predsednika družbenopolitičnega 
zbora in ponujena odstopa predsednika zbora krajevnih skup-
nosti in namestnika predsednika družbenopolitičnega zbora. 

Žalski župan ne verjame 
Tc dni se izteka rok, ko naj bi skozi 

Savinjsko dolino začeli graditi avtocesto. 
Tako sta namreč lani na obisku v žalski 
občini obljubljala takratni predsednik 
republiške vlade Lojze Peterle ter ta-
kratni in sedanji minister za promet 
Marjan Krajne. 

»Obljubo, da bodo cesto začeli graditi, 
je pravzaprav dal le minister Krajne,« 
pravi župan občine Žalec Milan Dobnik. 
»Lojze Peterle se je pri tem le prijazno 
smehljal, vendar ne vem, ali zato, ker je 
verjel, da cesta bo, ali pa zato, ker je 
vedel, da je ne bo. V občini republiškim 
obljubam nismo verjeli, vendar smo upa-
li, da bodo cesto začeli graditi vsaj še 
pred iztekom našega mandata, torej še 
pred letom 1994. Minister Krajne je ok-
tobra 1990 obljubil, da bo vsa potrebna 
dokumentacija pripravljena v šestih me-

secih. Ko smo se čez pol leta zopet sreča-
li, so obljubili, da bo dokumentacija ure-
jena v enem letu, letošnjega aprila pa so 
nam rekli, da bo vse pripravljeno čez dve 
leti. Te dni smo sicer dobili nekaj nami-
gov iz republiške vlade, da naj bi cesto 
začeli graditi prej, kot je bilo nazadnje 
rečeno. Novi podpredsednik vlade dr. Jo-
že Pučnik in minister za gospodarstvo 
Herman Rigelnik sta se namreč že takoj 
na začetku svojega mandata zelo zavzela 
za avtocesto skozi Slovenijo, celo zagro-
zila sta, da bosta zahtevala odstope na 
odgovornih ministrstvih. Cesto naj bi, 
tako vsaj pravijo v Ljubljani, začeli gra-
diti prihodnjo pomlad.« 

Kljub novim obljubam in novim lju-
dem pa v žalski občini, skupaj z župa-
nom Dobnikom, zopet dvomijo, da bodo 
tokrat datumi res držali. Ne le zaradi 

dolgotrajnosti postopkov, ki so potrebni 
za pridobitev vse potrebne dokumentaci-
je, temveč tudi zaradi nasprotovanja ti-
stih, ki jih bo nedavno sprejeta nova ra-
zličica trase prizadela. Čeprav gre le za 
nekaj kilometrov sprememb, ki naj bi 
imele v primerjavi z doslej veljavno traso 
precej prednosti, se morajo namreč na to, 
da jim bo cesta spremenila življenje, na-
vaditi zopet drugi. »Zato tudi nazadnje 
sprejeta trasa gotovo ni dokončna,« pra-
vi Milan Dobnik, »saj bo treba ljudi zo-
pet prepričevati, in kot kažejo prvi dogo-
vori, bo težav zelo veliko.« Dobnik še 
dodaja, da se bo občina, tako so jim sve-
tovali v republiki, umaknila iz vseh pre-
pirov in prepustila, da vse, kar je poveza-
no z avtocesto, uredi s prizadetimi obča-
ni republika sama. 

JANJA ŽIVUU 
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Nevarna privlačnost 
strupenega izzivanja 
Uboj Ivana Krambergerja, političnega originala In dobrotnika 

Ivan Kramberger je bil za 
javnost zelo protislovna oseb-
nost: nadvse priljubljen med 
feveži in upokojenci z manjši-
mi penzijami, med ljudmi, ki 
fie marajo političnega frazer-
stva in sprenevedanja, pa »gr-
di raček« med konvencional-
nimi politiki, ki se držijo stro-
gih standardov javnega nasto-
panja in političnega delova-
nja. Za večino Slovencev pa je 
bil posebnost, ki so nam jo 
najbrž kar zavidali v razvitih 
demokracijah zahodnoevrop-
skega tipa, kjer so že vsega na-
vajeni in naveličani, pa bi jim 
manjkal le še tribun Kramber-
gerjevega kova. 

Ivan Kramberger se je rodil 
4. maja leta 1936 v Ženjaku pri 
Benediktu, kot osmi otrok od 
enajstih v viničarski družini. 
Kot večina viničarskih otrok 
je tudi on moral za pastirja 
k bogatemu kmetu, da se je 
lahko preživljal. Odraščal je 
v hlevskih jaslih in ob topli 
sapi krave Seke, ki ga je grela 
v mrzlih nočeh. Njegova upor-
nost in brezkompromisnost, 
a tudi prizanesljivost in do-
brotništvo, so se zasadili v raz-
merah, ko zanj ni bilo lepe be-
sede, toplega pogleda in poh-
vale za opravljeno delo. Ni 
imel denarja za šole, ostali so 
mu samo socialno neugledni 
poklici in upanje, da se kot 
samouk kam prebije. Začel je 
kot dimnikar, v vojski, ki se ji 
je hotel izogniti tako, da si je 
dal zamrzniti dva prsta, se je 
priučil mehanikarskemu delu 
in naredil vozniški izpit. Kot 
mnogo ljudi v tistem času pa je 
verjel v zgodbice, da se v tujini 
da spraviti naprej, če si delo-
ven in iznajdljiv. 

Ker ni dobil dovoljenja za 
prehod meje, je pobegnil v Av-
strijo, potem pa v Nemčijo. 
Zaposlil se je v tovarni Kup-
ferhutte v Duisburgu. Šolal se 
je za dializnega tehnika in po-
stal inovator. Ob delu z dializ-
nimi aparati je naredil veČjz-
boljšav, z zaslužkom pa je za-
čel pomagati ljudem in posta-
jati to, po čemer so ga spoznali 
vsi Slovenci. Tudi nekdanja 
Jugoslavija, ki ji je podaril 
'/ ton zdravil in 41 »njegovih« 
dializnih aparatov. 

»Več nemških strokovnja-
kov je ocenjevalo moje delo. 
Med drugim je znani nemški 
profesor in filozof izjavil, da se 
taki geniji rodijo le na vsakih 

sto let. Te ocene so mi dajale 
novih spodbud za delo. Tudi 
zato sem se v domovini odločil 
za kandidaturo za predsedni-
ka Slovenije. Nisem se zmotil, 
volilo me je več kot 20 odstot-
kov volilcev. Zame je bil to 
velikanski uspeh,« je Krambi 
zapisal zase v svoji letošnji 
predvolilni knjižici. O Kram-
bergerjevi genialnosti je pisal 
tudi akademik dr. Anton Tr-
stenjak, zanj je »genij človek, 
ki brez šol doseže izredne 
uspehe, do katerih se ne 
povzpnejo niti osebe z najvišjo 
šolsko izobrazbo.« V televizij-
skem soočenju pred dvema le-
toma je svojim trem predsed-
niškim protikandidatom, Mi-
lanu Kučanu, dr. Marku Dem-
šarju in dr. Jožetu Pučniku de-
jal: »Kaj mene briga kakšne 
šole imate. Jaz sem bil dovolj 
pameten, zato mi ni bilo treba 
hoditi v šole.« 

Prav z vidika izobrazbe se 
zdi njegov volilni rezultat še 
toliko bolj senzacionalen. Slo-
venci smo vendar tudi znani 
častilci diplom in družbenega 
prestiža, naše malomeščanstvo 
je kot vrtičkarstvo in nabira-
nje gob, kar zelo radi delamo. 
Ta Krambergerjeva original-
nost je zato begala in razdva-
jala slovensko javnost. Kakor 
tudi pomanjkanje uglajenosti 
in političnega stila. Vendar pa 
je res obratno — stil je imel sa-

mo Kramberger, vsi ostali so 
bili samo bolj ali manj uspešne 
izvedenke takih in drugačnih 
modelov. 

»Človek v rdečem bugatiju« 
ni bil kontraverzen samo kot 
figura, marveč tudi po svojih 
političnih stališčih. Nobeni 
strukturi slovenske politike ni 
prizanašal. Dobro je vedel za 
katere stvari je občutljiv Slo-
venec. Spravil seje na Janšo in 
Bavčarja, ker naj bi preveč de-
narja namenjala represivnemu 
aparatu, Pučnika in Drnovška 
je imel v želodcu zaradi preo-
blačenja, zelo realistične so 
njegove ugotovitve o pravnem 
kaosu in socialni zmedi, ki 
vlada v slovenski družbi. Med 
prvimi je ustvarjal protikomu-
nistično in »protijužnjaško« 
razpoloženje in se zavzemal za 
odcepitev od Jugoslavije. Tudi 
njemu bi sicer lahko oči-
tali, da se je preoblekel, saj je 
leta 1983 v Celju dejal, da je 
komunist po srcu in da je po-
nosen na našo politiko in na 
njeno skrb za delovnega člove-
ka. Res je tudi to, da se takrat 
ni brigal za politiko, vendar 
s svojo preobrazbo ni taktizi-
ral, še pred dnevi je s spošto-
vanjem govoril o Titu in da 
ceni prave komuniste. 

Kljub svoji nenavadnosti še 
zdaleč ni bil naiven, to mu več 
ali manj vsi priznavajo. Svoje 

politične poglede je znal spret-
no oblikovati in naslavljati, 
postal je populist »par exelen-
ce«, kar je še posebej neobičaj-
no za hladno slovensko poli-
tično kulturo alpskega tipa. 
S komedijantsko karizmo je 
njegova radikalnost izgubljala 
na ostrini, zato pa je bila tako 
sugestivna za velik krog voliv-
cev. Še posebej uspešno je pri-
vabil »prazen prostor« na slo-
venskem političnem prizoriš-
ču, ljudi, ki staremu niso več 
verjeli, do novega so bili neza-
upljivi, tisto vmes pa je bilo 
zanje preveč mlačno. Pred-
vsem pa ljudi, ki so se politike 
naveličali kot hladnega vsak-
danjika in najbolj pomembne 
in resne stvari na svetu. 

Njegov značaj je bil vihrav, 
do svojih nasprotnikov in ti-
stih, za katere je menil, da so 
preprosto »grdi in zli« je bil 
neizprosno strupen, kakor je 
bil neizprosno dober do tistih, 
ki so imeli manj pod palcem 
in pomanjkanje sreče v življe-
nju. Morda je tudi zamešal ta 
razmerja, vendar v življenjski 
vihri je težko biti vselej natan-
čen. Morda si je nakopal so-
vražnike, morda ni niti slutil, 
da je kaj kriv za to, čeprav je 
večkrat opozarjal, da mu stre-
žejo po življenju. Četudi vse 
kaže, da njegova »eksekucij« 
nima političnega ozadja, je tu-
di svoje nadvse polno življenje 
končal tako, kot si ga je zago-
tovil: kot inovator. Kot žrtev 
atentata je »odprl« nove di-
menzije v slovenski politiki, 
čase, ki jih ne bodo zaznamo-
vali samo telesni stražarji ob 
slovenskih visokih politikih, 
ampak tudi tesnoba, ker je tu-
di v naši »mirni« podalpski 
pokrajini atentat postal tako 
lahka stvar. 

ROBERT GORJANC 

Mož, ki je sklatil bogove 

Piše: 
LJERKA BIZILJ 

Odhod Ivana Kramber-
gerja, dobrotnika iz Nego-
ve, predsedniškega kandi-
data izpred dobrih dveh 
let, zagotovo spreminja 
slovensko, zlasti predvolil-
no politično prizorišče. 
Kramberger, pa na] bo še 
tako kontraverzna oseb-
nost, ki so jo eni povzdigo-
vali v zaščitnika brezprav-
nih, drugi v prebrisanega 
špekulanta, je globoko za-
rezal v slovensko politično 
stvarnost. S svojim priho-
dom je povsem spremenil 
podobo politike, spustil jo 
je na tla. 

Ko je razlagal, kako bo-
do lahko ob njegovi more-
bitni izvolitvi Kučan šofer, 
Pučnik varnostnik in Dem-
šar njegov zdravnik, ko je 
televizijske šefe kar naprej 
zamenjeval s šoferji in vra-
tarji svojih konkurentov, je 
pravzaprav podobo vzviše-
ne in odmaknjene politike 

in politikov spustil iz nedo-
segljivega piedestala k pre-
prosti vsakdanjosti, včasih 
že kar k banalnosti. Kram-
berger je v bistvu odpravil 
bogove, politika je postala 
dosegljiva vsakomur in ni 
bila več nedotakljiva. In 
politiki, ki so morali biti 
v predvolilnem boju prijaz-

ni z njim in se smehljati 
njegovim dovtipom, kriti-
kam in tudi žalitvam, so bi-
li prisiljeni hitro prestopiti 
prag brezkompromisne ne-
dotakljivosti. 

Po drugi strani pa je vi-
sok odstotek Slovencev, 
okoli 20 odstotkov je volilo 
Krambergerja, povzročil 
zlasti med intelektualci 
šok. Ta odstotek je pomenil 

slovensko streznitev in 
spoznanje, da nismo nič 
več kot smo, postal je po-
memben barometer vsem 
drugim, ki se gredo politi-
ko in v svojih političnih 
igrah pozabljajo na pre-
prostega človeka, ki hoče 
predvsem živeti. 

Volitve, ki se približuje-
jo, bodo precej manj zani-
mive in vse preveč resnob-
ne, škoda, kajti svet je že 
tako žalosten ali kot je za-
pisal Kramberger v eni iz-
med svojih knjig: »Če že ne 
more biti svet, naj bo vsaj 
Slovenija ljubezniva, mir-
na in spoštovanja vredna 
dežela.« Z umori postaja, 
žal, tudi Slovenija svet. 
Kramberger pa s svojo po-
dobo in grobnico, ki si jo je 
zgradil v Negovi, večni 
spomin na čas, ko se je Slo-
vencem spreminjala zgodo-
vina, ki jo je sooblikoval 
tudi Ivan Kramberger. 

Urad za mladino 
Mladinski demokratični 

forum pri celjski SDP pri-
pravlja v četrtek, 11. juni-
ja, ob 17. uri v celjskem 
Narodnem domu pogovor 
na temo ustanavljanja ura-
dov za mladino. Z gosti re-
publiškega Urada za mla-
dino in predstavniki celj-
skega izvršnega sveta in 
skupščine bodo govorili 
o možnostih, da tudi v Ce-
lju v okviru občinskih 
upravnih organov čimprej 
zaživi urad za mladino, ter 
o potrebnosti izvajanja 
enotne mladinske politike 
v državi. 

IS 

SVETMEDTEDN®M 
Tiananmen - uvod v krvavo 
postkomunistično zgodovino 

Novinarske agencije po-
šiljajo te dni v svet novice 
iz najštevilnejše daljno-

^ vzhodne države v pričako-
vanju, da se bo vendarle 
zgodilo kaj, kar bi dalo vsaj 
malo slutiti, da se Kitajska 
ni sprijaznila s statusom 
quo, ki je zavladal v ob-
dobju po Tiananmenu. 
Z izjemo poostrenih var-
nostnih ukrepov in začas-
nih priporov nekaterih tu-
jih poročevalcev, ni sledu 
o kakršnikoli obletnici po-
skusa krvave revolucije, ki 
je prinesla s seboj idejo 
o preobrazbi socializme 
v nekaj, kar z današnje 
perspektive ponekod že 
lahko imenujemo anarhija, 
drugje državljanska vojna 
in v tistih redkih državah, 
ki so jo odnesle najbolj po-
ceni - vmesno obdobje ži-
votarjenja med socializ-
mom in re-kapitalizmom. 

4. jimija 1989 so kitajske 
oblasti z zadnjimi sredstvi, 
ki so jim bila na razpolago, 
krvavo zaorale na Trgu ne-
beškega miru in zadušile 
eno izmed prvih pomladi, 
ki so kasneje po vrsti spod-
nesle množico monolitnih 
sistemovevropskega Vzhoda. 
Uradne oblasti so sicer 
priznale 321 smrtnih žrtev, 
v resnici pa jih je bilo mno-
go več, po neuradnih po-
datkih več kot 2000. Mediji 
so v svet poslali slike od 
tedaj verjetno najbolj re-
alističnih prizorov brutal-
nega obračunavanja za 
zgled in v opozorilo tistim, 
ki bi jih morda še kdaj za-
mikalo, da bi se odvrnili od 
uradne ideologije, ki 
v službi politike združuje 
milijardo ljudi v istomisle-
če. V kontekstu današnjega 
časa se zdi, kot da smo bili 
ob pokolu na Tiananmenu 
le priča medijske horror 
trilogije, ki so jo dokončali 
prizori romunske revoluci-
je z uvodnimi kadri Cea-
usescujeve eksekucije in 
slike razmesarjenih trupel 
na sarajevskih uUcah. Kar 
je bila še do včeraj eksotika 
Daljnega vzhoda je danes 
stvarnost, ki se dogaja nam 
samim. V Pekingu so le 
sprožili plaz, ki je kasneje 
podrl Berlinski zid in ki 
danes ruši bosanske domo-
ve. Če bi se vse skupaj za-
čelo v obratnem vrstnem 
redu, bi verjetno Kitajci 
danes že imeli tisto, čemur 
pravimo demokracija in ne 
bi bili osamljena trdnjava, 
ki je poleg Castrove Kube 
ostala zadnja na seznamu 
ortodoksnih socialističnih 
držav. 

Kdo je pravzaprav tisti, 
ki je po Tiananmenu naj-
močnejši v kitajskem poli-
tičnem vrhu in kaj je v ki-
tajski vsakdan prinesla kr-
vavo zatrta revolucija? Te-
ga ne vedo niti Kitajci sa-
mi. Največ je takšnih, ki bi 
stavili na Deng Xiaopinga, 
skrivnostnega starčka, ki je 

enkrat viden, drugič dolg-
ho skrit pred javnostjo, en-
krat na smrt bolan, drugič 
spet zdrav kot dren. Kako 
iluzionistične so lahko vča-
sih politične igrice, še po-
sebno pri narodu, ki ima 
verjetno najbogatejšo to-
vrstno tradicijo. Deng je 
dolga leta veljal za največ-
jo kitajsko avtoriteto in kot 
avtor reform desetletja po-
mikal najpomembnejše fi-
gure na kitajski politični 
šahovnici. Njegovo ime je 
pravzaprav zaščitni znak 
za tisto obdobje v kitajski 
zgodovini, ki mu pravijo 
reformistično. Njegove re-
forme ob koncu sedemde-
setih let niso obšle praktič-
no nobenega dela kitajske-
ga gospodarskega in druž-
benega življenja. Hkrati 
z reformiranjem kmetijstva 
in gospodarstva so spremi-
njali tudi politični, pravni 
in obrambno vojaški si-
stem. Rezultati tako obsež-
nih reform so se pokazali 
predvsem na tistih območ-
jih, ki so bila bolj odprta za 
tuj kapital in tam, kjer so 
zmanjšali vpliv komuni-
stične partije v podjetjih. 
To so bile predvsem južne 
kitajske province, kjer živi 
približno 200 milijonov 
ljudi, ki ustvari skoraj po-
lovico kitajskega dohodka. 

Dogodki na Tiananmenu 
so razmerje v kitajskem 
političnem vrhu spremenili 
do te mere, da je Deng Xia-
oping izgubil svoj absolut-
ni primat in je zadnja tri 
leta le prvi med enakimi, 
kar dokazuje predvsem za-
stoj političnih reform. Raz-
kol v kitajskem političnem 
vodstvu izhaja iz globoke-
ga nesoglasja pri vpraša-
njih o nadaljnjem razvoju 
kitajske verzije socializma, 
kar se v tej državi ciklično 
pojavlja v zadnjem deset-
letju v obliki ideoloških 
kampanj. Praviloma je te 
kampanje vedno spremlja-
lo kitajsko zapiranje pred 
svetom. Da pa se stvari 
vendarle premikajo, dajejo 
slutiti poskusi navezave 
stikov z zunanjim svetom 
in rehabilitacije nekaterih 
politikov, ki so jih odstavili 
z njihovih položajev po za-
trt ju prodemokratičnih de-
monstracij. Toda sama vr-
nitev na politično sceno in 
na veliko nižje položaje od 
prejšnjih še ne pomeni tudi 
rehabilitacijo ideje za ka-
tero so se borili. 

Piše: ERIKA REPOVŽ 

Ni denarja za šolo v Sedražu 
Na Izvršnega sveta Skupščine občine Laško so se člani 

lotili problematike prepotrebne obnove poslopja, v katerem 
je podružnična šola v Sedražu nad Rimskimi Toplicami. 

Predvidena adaptaci ja je bila usklajena s programomm, 
ki ga je pripravil VIO Laško skupa j z osnovno šolo Rimske 
Toplice in v skladu z možnostmi samega objekta. Obnova bi 
stala 40 milijonov tolarjev. Po besedah predsednika Izvrš-
nega sveta Romana Matka pa tega denar ja n imajo v prora-
čunu, niti si ne morejo pomagati z občinskimi obveznicami. 
Zato bodo v tem tednu napisali pismo in s problemom 
obnove podružnične šole v Sedražu seznanili Republiško 
ministrstvo za šolstvo, ter ga prosili za f inančno injekcijo. 
Ob tem bodo v občini f inančni projekt še enkra t podrobno 
pregledali in ga poskušali še zmanjšati , vendar ne na škodo 
obnove. Želja je, da bi objekt začeli obnavljati takoj po 
končanem šolskem letu, vendar ne bo narod do pr ihodnjega 
šolskega leta. 

T.VRABL 
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Golob odstopil 
Ingrad ima začasno voilstvo 

Od minulega četrtka Janko Golob 
ni več direktor celjskega Ingrada. 
Vršilec dolžnosti direktorja je postal 
dosedanji namestnik Anton Aškerc 
in sicer do izvolitve novega direk-
torja. 

Predstavniki delavcev in vodstvo 
so konec tedna spet sedeli dobre tr i 
ure, na pogajanj ih je sodeloval tudi 
predsednik republiškega svobodne-
ga sindikata Dušan Semolič. Raz-
pravljal i so predvsem o sklepih 
skupščine, ki se je sestala sredi ted-

na, na nje j pa so zavrnili odstop ge-
neralnega di rektor ja . Skupščina, 
v kateri so predstavniki posameznih 
enot, je predlagala izpeljavo reorga-
nizacije in ustanovitev novih družb, 
kar pomeni tudi razpis za glavnega 
direktor ja ter direktorje posameznih 
družb. 

Predstavniki delavcev so na poga-
janj ih jasno povedali, da l judje skle-
pov skupščine ne sprejemajo in da 
te r ja jo odstop Goloba. Stavkovni 
odbor ob tem ni ponudil svojega 

predloga, kdo na j bi zamenjal vodil-
nega človeka. Vodstvo se je zatem 
umakni lo na pogajanja in po tr ičetr-
turni razpravi potrdilo odstop gene-
ralnega direktorja , krmilo pa začas-
no prepusti lo dotedanjemu pomoč-
niku direktor ja Antonu Aškercu. 
Sprejeli so še neka j sklepov - takoj 
mora biti objavljen razpis za novega 
direktorja , za včeraj pa so napove-
dali ponovne pogovore z začasnim 
vodstvom. 

IRENA BAŠA 

Strela nikoli ne zadene spodnjih vej 

KOMENTIRAMO 

Delavci celjskega Ingrada 
so dosegli odstop generalne-
ga direktorja Janka Goloba. 
Ali bo to rešitev za podjetje, 
pa ostaja seveda drugo vpra-
šanje. 

Generalni direktor Ingra-
da Janko Golob je pravza-
prav že na samem začetku, 

še preden je prišlo do vreliš-
ča, spoznal, da je odstop edi-
na rešitev za umiritev stra-
sti. Večkrat je ponudil od-
stop, ki pa ga skupščina vse 
do minulega četrtka ni hote-
la sprejeti. Janko Golob je 
svoj odstop komentiral z be-
sedami, da pač ne želi biti 
ovira za reševanje razmer 
v podjetju. Če je bil res edina 
ovira, bo kaj kmalu pokazal 

cas. 
Čeprav je v Sloveniji kar 

polovica gradbenikov preveč 
in čeprav so novogradnje na 
psu, je za Ingrad edina pot 
iskanje novih del ter neiz-
prosen boj v konkurenci. Ob 
tem pa seveda temeljito po-
metanje pred lastnim pra-

gom, racionalizacija poslo-
vanja in zmanjševanje stro-
škov. Vodilna garnitura, ki 
ni samo generalni direktor, 
je nakazala pot v obliki nove 
organiziranosti v koncem. 
Sindikat temu že oporeka in 
trdi, da so ugotovljene večje 
nepravilnosti pri registraciji 
koncema, ki se nanašajo 
predvsem na prenašanje vse-
ga premoženja iz dosedanjih 

poslovnih enot na koncem. 
Posamezne družbe namreč 
razpolagajo le z 8 tisoč tolar-
ji ustanovnega kapitala, vse 
ostalo je last koncema. Za-
radi, po oceni sindikata gro-
bih nepravilnosti v postopku 
sprejemanja ustanovitvenih 
aktov, so že vložili pritožbo 
zoper sklep o registraciji 
koncema ter njemu podreje-
nih družb. Po tej zahtevi so-
deč bi lahko sklepali, da se 
razmere v Ingradu še ne bo-
do kmalu umirile. 

Kolikšen je delež krivde 
direktorja za takšno začrta-
no pot in seveda tudi poslo-
vanje v zadnjih letih, bodo 
morali presoditi tisti, ki so 
za to poklicani. Soditi, da je 
nekdo slab direktor samo po 

tem, da nikoli ne najde časa 
za pohod po gradbiščih, je 
neumno. Zagotovo pa mora 
biti vodilni mož podjetja ti-
sti, ki zna organizirati delo 
in odgovornost vsakega po-
sameznika v hierarhični le-
stvici. Tega Janko Golob 
očitno ni znal ali hotel, zato 
se je moral posloviti od di-
rektorskega stolčka. Je pa ob 
tem dovolj zgovorna ugoto-
vitev nekaterih delavcev, da 
strela nikoli ne zadene spod-
njih vej. 

IRENA BAŠA 

KOMENTIRAMO 

Zapora trgovanja 
Sankcije proti Srbiji (oziro-

ma Zvezni republiki Jugosla-
viji) so kljub neizogibnosti le-
teh povzročile naši državi še 
dodatne preglavice. Slovensko 
gospodarstvo je tako vedno 
znova onemogočeno in najver-
jetneje bo moralo preteči še 
veliko časa, ko bomo lahko 
lažje zadihali. Imperativ obra-
čanja na zahodne trge ima si-
cer pozitiven vpliv na sanira-
nje razmer in na izboljšanje 
konkurenčnosti celotne naci-
onalne ekonomije, saj zaen-
krat nismo sposobni kakšnega 
večjega podviga ali širšega 
prodora v Evropo. 

Trgovanje med Srbijo in 
Slovenijo je po pretrganju tr-
govinskih vezi in po skalitvi 
odnosov potekalo na dokaj 
zdravih temeljih. Zainteresi-
rana podjetja so poslovala na 
podlagi neposredne menjave 
(kompenzacije) ali na podlagi 
konvertibilnega plačila. Go-
spodarskih tokov ne velja kar 
tako prekinjati - to sta pred 
dvema letoma spoznali obe 
strani, predvsem po zaslugi 
drastičnega upada prodaje in 
nastajanja ozkih grl, zato sta 
ne glede na trmoglavost (zlasti 
skrbskih) političnih in gospo-
darskih vodstev poiskali mož-
nosti nadaljnjega sodelovanja. 
To pot bo rešitev mnogo težje 

najti, saj smo se kot članica 
OZN dolžni držati dogovora, 
za katerega smo se tudi sami 
zavzemali. Vprašanje je le, 
v kolikšni meri so razvite dr-
žave pripravljene povrniti go-
spodarsko škodo neposredno 
prizadetim državam. 

Zgodovina ekonomskih blo-
kad in osamitev posameznih 
držav kaže predvsem na nepi-
sano pravilo, ki tudi ne velja 
vedno. Običajno je bojkot zad-
nji stadij pred pričetkom voj-
ne. Primer se je potrdil v Za-
livski vojni, ob izbruhu jugo-
slovanske krize, vse tendence 
pa kažejo, da bi se znal pono-
viti še na našem primeru. 

Nova vojna bi zelo verjetno 
pripomogla k hitrejšemu reše-
vanju nastalega položaja, izčr-
pano srbsko gospodarstvo pa 
bi se bilo primorano odpreti, 
kar bi nekdanjim jugoslovan-
skim republikam dalo nove 
možnosti plasiranja kapitala 
na izpraznjeno tržišče. Slove-
nija vidi svojo priložnost na 
področju gradbeništva, kme-
tijstva (umetna gnojila), zdra-
vil in raznih storitev. Interes 
vsekakor obstaja, vprašanje je 
le, če nas ne bodo prehiteli ti-
sti, za katere smo mislili, da 
razmer pri nas ne razumejo 
povsem. 

PRIMOŽ ŠKERL 

Mladi za 
napredek Celja 

v torek je bila v celjskem 
Narodnem domu podelitev 
nagrad in predstavitev naj-
boljših raziskovalnih na-
log, ki so jih mladi s celj-
skih osnovnih in srednjih 
šol delali pod okriljem na-
tečaja Mladi za napredek 
Celja v šolskem letu 91/92. 
Mladi raziskovalci so pred-
stavili 13 nalog - pet osnov-
nošolskih in sedem sred-
nješolskih. Predstavitve 
raziskovalnih nalog so se 
poleg avtorjev in njihovih 
mentorjev udeležili tudi 
predsednik SO Celje Anton 
Roječ, sekretarka občin-
skega sekreteriata za druž-
bene dejavnosti Irena Fer-
lež in predstavnik Ministr-
stva za znanost in tehnolo-
gijo, Edvard Kabal. 

N.-M. S. 

GOSPODARSKI BAROMETER 
Zarja Lesna brez 
kupca 

Petkova prva licitacija Zar-
je Lesne industrije Petrovče je 
potekala tako, kot je napove-
dal stečajni upravitelj Lojze 
Posedel. Na dražbi se ni poja-
vil niti en kupec, ki bi bil pri-
pravljen kupiti nepremičnine 
tega podjetja v stečaju, čeprav 
so sodno ocenjeni vrednosti 
štiri milijone in pol mark v to-
larski protivrednosti znižali 
izklicno ceno za milijon nem-
ških mark. O primeru Zarje 
Lesne Petrovče naj bi ta teden 
spet odločal stečajni senat. 

Avstrijci za 
Šoštanjčane 

Koroška deželna vlada je 
sprejela predlog, da bo s 75 
milijoni šilingov podprla načr-
tovano namestitev čistilne na-
prave za termoelektrarno Šo-
štanj, predlog pa mora potrditi 

še koroški deželni zbor. Za na-
mestitev čistilne naprave bo 
potrebno skupno ,765 milijo-
nov šilingov. Emisija žveplo-
vega dioksida naj bi se zmanj-
šala za 95 odstotkov. Projekt 
je že podprl tudi ekološki 
sklad za vzhod pri avstrijskem 
ministrstvu za okolje s 174 mi-
lijoni šilingov. 

Lepše ploščice iz 
Gorenja 

Pred tednom dni so v Gore-
nje\'i tovarni keramičnih ploš-
čic predali namenu novo linijo 
za dodatno dekoriranje kera-
mičnih ploščic. V tej tovarni 
v kraju Gorenje izdelajo letno 
milijon 200 tisoč kvadratnih 
metrov ploščic. Na klasični li-
niji so jih lahko izdelovali le 
v eni ali dveh barvah, nova 
oprema jim omogoča vsaj 
osem barv ter dekoriranje 
z dodatki, ki jih zahteva tržiš-
če. Sodobno opremo, vredno 
preko 500 tisoč nemških mark. 

so uvozili iz Italije, s tamkajš-
njimi strokovnjaki sodelujejo 
tudi pri dizajnu. Prve izdelke 
z nove linije so že prodali na 
nemško tržišče, izvažali jih 
bodo v Avstrijo, na Dansko, 
tržišče iščejo tudi 'v Vzhodni 
Evropi. Trenutno je prodaji na 
tuje namenjeno okoli 40 od-
stotkov proizvodnje. 

Obnovitev soičavsicih 
gozdov 

v Lovskem domu v Solčavi 
je Gozdno gospodarstvo Na-
zarje v ponedeljek predstavilo 
Obnovitveni gozdnogospodar-
ski načrt za solčavske gozdo-
ve. Gozdarji so ga pripravili za 
obdobje do leta 2000. Že leta 
1989 je bila v Robanovem kotu 
ustanovljena evropska organi-
zacija Prosilva, ki se zavzema 
za sonaravno gospodarjenje 
z gozdovi. To postaja tudi 
opredelitev slovenskih in na-
zarskih gozdarjev, njihov os-
novni moto pa ekološka in 
ekonomska obnova gozda. 

Zbornici sporočata 
v velenjski zbornici so mi-

nuli teden ustanovili odbor za 
turizem, ki bo deloval na ob-
močju občin Velenja in Mozir-
ja. Iz te zbornice še sporočajo, 
da se avstrijski investitor za-
nima za vlaganje v prašičerejo 
v Sloveniji. Pogoj je dovolj ve-
lika površina za prirejo lastne 
krme, vse podrobnejše infor-
macije so na voljo v Velenju. 
Območni zbornici Celje in Ve-
lenje vabita k sodelovanju tudi 
vse podjetnike. V ponedeljek 
in torek bosta namreč v sode-
lovanju s podjetjem CIS d.o.o. 
iz Celja pripravili dvodnevni 
seminar, na katerem bodo go-
vorili o podjetju v krizi, o sa-
naciji, predstečajnem in ste-
čajnem postopku ter reševanju 
krize. Za vse tiste, ki jih zani-
ma ladijski promet, pa v obeh 
zbornicah ponujajo informaci-
je o ladijski liniji Koper-Drač 
(Albanija)-Patras (Grčija). Li-
nija je namenjena za prevoz 
tovornjakov, osebnih avtomo-
bilov in potnikov. 

PONUDBA 
IN POVPRAŠEVANJE 

Ponudba: 
- Podjetje Rudarska Grad-

bena Dejavnost iz Trbovelj 
nudi prevzem gradbenih del, 
izdelavo in montažo različnih 
jeklenih konstrukcij ter ponu-
ja vse vrste storitev v tej pove-
zavi. Informacije: tel. 0601/21-
387 (Miha Eržen). 

- Podjetje Color Medvode 
nudi proizvode za zaščito in 
dekoracijo lesa: Lesol lak la-
zuro (za fasadne opaže, napuš-
če), Aqoalis in Ekol lužilo. In-
formacije: tel. 061/613-411 
(Sonja Makinc). 

- Podjetje LIV iz Postojne 
nudi transportna kolesa ter 
vodila za predale. Informacije: 
tel. 067/21-794 (Marjan Ko-
vačič). 

- Podjetje Brest - Marof iz 
Starega trga pri Ložu nudi je-
lov žagan les (deske, trami) ter 
jelove lepljene plošče in profi-
le. Informacije: tel. 061/707-

662 (Silvester Bavec). 
- Pakistansko podjetje Ah-

med International Trading nu-
di usnjena oblačila. Informa-
cije: tel. 773-12-26 (Mr. A.Mu-
rat Major). 

- Podjetje C.E.M.I. iz Ljub-
ljane nudi izdelavo investicij-
ske in tehnične dokumentacije 
ter pridobivanje gradbenih 
dovoljenj za vse vrste objek-
tov. Tel. 061/448-816 (Marko 
Magajna). 

- Podjetje Tribuna iz Ljub-
ljane ponuja kooperacijo in 
poslovno sodelovanje na po-
dročju proizvodnje otroške 
opreme (vozički, stajice, hoji-
ce, stoli, avtosedeži, posteljice 
in drugo otroško galanterijo). 
Tel. 061/152-182 (Igor Bon-
čina). 

- Podjetje Sinter iz Ljublja-
ne nudi pripravo postrojenj za 
izdelavo zavornih oblog, inže-
niring in prenos tehnologije 
s področja fikcijskih elemen-

tov. Informacije: tel. 061/268-
268, 271-377 (Jože Krapež). 

Povpraševanje: 
- Podjetje GBM inc. iz No-

vega Mesta povprašuje po vseh 
vrstah kalupov (modelov) za 
brizganje plastičnih mas. In-
formacije: tel. 068/26-073 (Bo-
gomir Trpin). 

- Iransko podjetje Tara Nag 
Company iz Teherana povpra-
šuje po »ozalid« papirju. In-
formacije: tel. 800-89-84 (MR. 
J. P. Nag). 

Vse podiobnejše informacije 
dobite pri Centru za Informa-
cijski sistem Gospodarske 
Zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122 interno 290, 292, 
293 aU direktno 215-631. 

Center za 
informacijski 
sistem 
GQspodarsl<e 
zbornice 
Slovenije 
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Julija nova 
šivalnica 
celjska Metka se ozira preko velike luže 

Pnega julija naj bi začela poskusno 
delati nova šivalnica, ki jo trenutno ure-
jujejo v Metki, sredi julija pa bo znan 
tudi rezultat pogovorov z ameriškimi 
partnerji o izdelavi blaga po njihovem 
naročilu. Pridobitev posla bi bila za ta 
kolektiv več kot dobrodošla. 

Trenutne razmere v tekstilni industriji 
so izredno težke, predvsem velja to za 
metražersko proizvodnjo, s k a k š n o se 
v glavnem ukvarja celjska Metka. Za-
hodno Evropo pesti recesija, kakršne ne 
pomnijo že nekaj let. Metki, ki izvaža 
velik del proizvodnje v Nemčijo, se to 
krepko pozna. Nekoliko pa se recesija 
menda že umirja v Angliji, kjer se Metka 
prav tako pojavlja na tržišču. V domačih 
logih se tekstilci srečujejo še z dodatnimi 
problemi. Metražerska panoga je predi-
menzionirana, dva milijona Slovencev 
pa je bistveno premajhno tržišče za nji-
hove zmogljivosti. Konfekcionarji, ki so 
včasih nabavljali v Metki ali drugih po-
dobnih firmah, pa živijo od Ion poslov. 
Na sodelovanje z republikami nekdanje 
Jugoslavije v Metki ne računajo. V Srbiji 
so pred časom sodelovali z enim samim 
podjetjem, že leto dni teh stikov ni. 
V Makedoniji so še lani delali z Otexom, 
letos nič, Bosna živi v vojni in je popol-

noma zaprta. Hrvaška pa je za Metko 
zanimiva, žal pa Metka ne za njih. Ra-
zlog je predvsem tečaj, zaradi katerega 
so v Metki za njih predragi. Trg je za 
metražerje torej silno zmanjšan, konku-
rence pa je veliko. 

Trenutno živi Metka v glavnem od 
prodaje na tuja tržišča. Maj je bil sicer 
slab kot že dolgo ne. Aprila se namreč 
menjujejo kolekcije, poletno kolekcijo 
konfekcionarji takrat nadomeščajo z Ion 
posli, letos pa se je to zaradi zoženja 
tržišča nadaljevalo še v maju. Tujim ku-

pcem prodajo 70 do 80 odstotkov proiz-
vodnje, v izvoz gresta predvsem postelj-
nina ter namizno perilo. Na prodajo do-
ma vpliva slaba kupna moč in še nekaj se 
začenja. Slovenija nima prave zakonoda-
je na področju dumpinga. Tako je po-

djetje, ki je šlo v stečaj, razprodalo zalo-
ge po nizkih cenah, v času stečaja dela 
z nižjimi stroški, z nenormalno nizkimi 
cenami pa uničujejo tržišče, pojasnjujejo 
v Metki. 

V podjetju zdaj urejujejo lastno šival-
nico za šivanje posteljnine in namiznega 

perila. Pred leti je Metka imela šivalnico 
v Mont Kozje. Leta 1989 je prišlo do 
ločitve, blago so potem prevažali po vsej 
Sloveniji od Idrije do Murske Sobote, 
kjer so ga šivali konfekcionarji. Stroški 
so bili veliki, zato so se odločili za lastno 
šivalnico. Delo bo dobilo 30 Metkinih 
ljudi, računajo pa na mesečni prihranek 
v višini 3 do 4 milijone tolarjev. V šival-
nici nameravajo začeti z delom prvega 
julija. Tri do štiri mesece bo proizvodnja 
še poskusna, naložba pa je vredna 10 
milijonov tolarjev. Šivalnico financirajo 
z lastnimi sredstvi, saj ministrica za delo 
kljub prošnji še ni odvezala malhe. 

Tudi v prihodnje želijo v Metki vložiti 
še kakšen tolar v obnovo. Stari so 63 let, 
temeljite obnove je potreben kotel v kot-
lovnici, česar so se že lotili, denar je spet 
iz lastnega žepa, manjše investicijske po-
sege znotraj podjetja pa opravijo Metkini 
vzdrževalci sami. Odločili so se tudi za 
nakup stroja za plemenitenje posteljnega 
blaga v vrednosti pol milijona nemških 
mark. Kupujejo ga na lizing preko po-
srednika, ker z bančnimi hišami niso 
uspeli najti skupnega jezika. 

IRENA BAŠA 

V Metki je trenutno 450 zaposlenih, v za-
četku lanskega leta jih je bilo 530. Števi-
lo ljudi so zmanjšali predvsem z rednimi 
in predčasnimi upokojitvami. O kakšnih 
odpuščanjih delavcev letos ne razmišlja-
jo, vse, kar se bo pojavilo kot višek, bodo 
reševali z dogovori, ne pa s cesto, obljub-
ljajo. 

Z Američani se dogovarjajo za izredno 
velike posle, tudi do milijonon metrov 
blaga na leto. Ta posel še ni potrjen, 
odločitev bo znana sredi julija. Ce bodo 
pogovori uspešni, bodo morali v Metki 
vložiti nekaj milijonov tolarjev v razvoj-
no delo. Proizvajali naj bi blago za hlače 
v tipičnem ameriškem karo vzorcu. 

IVletlfalex ni moja firma 
Direktorica Metke Karmen Zupanc-Petaver zavrača očitke o ilivžem lastninjenju 

o dveh stvareh šušljajo Metkini delavci: o podjetju Metkatex, ki naj bi bilo 
direktoričino zasebno podjetje ter o oddaji 800 kvadratnih metrov hale v najem 
zasebniku. 

Zakaj ste se v Metki odločili za oddajo 
dela prostorov v najem in komu jih prav-
zaprav dajete v najem? Po uličnih virih je 
to Zarja Scala Petrovče. Dajete prostore 
v najem podjetju ali samo direktorju 
Zarje Scale Petrovče? 

Naše prazne prostore sino dali v najem 
maja. Gre za privatno podjetje, ki se bo 
ukvarjalo s konfekcioniranjem, tam so 
dobili delo štirje naši delavci. To ni sode-
lovanje z Zarjo, temveč z lastnikom pri-
vatnega podjetja gospodom Kovačem. 
(Ta je direktor Zarje Scala Petrovče 
- op.a.). Hala meri 800 kvadratnih me-
trov, to je bila nekdanja tkalnica, gre pa 
za pogodbeni odnos, za najem za dobo 
petih let. 

Koliko pa ta zasebnik plačuje najem-
nine podjetju Metka? 

O tem javno ne bi dajala podatkov, ker 
gre za poslovno tajno. Nismo bili predra-
gi, to lahko rečem, ker je tudi privatne-
mu sektorju treba dati možnost, da se 
razvije. Tam počasi že delajo, kolikor 
vem, se ukvarjajo z šivanjem hlač. 

Kako pa je s podjetjem Metkatex. Vi 
ste direktorica tega podjetja, kdo je 
lastnik? 

Metkatex je stoodstotno Metkina last. 
Ustanovljena je bila marca lani, takrat je 

bilo treba odšteti 2 tisoč dinarjev. Ko 
sem prišla v Metko, to je bilo prvega 
januarja lani, je bilo podjetje blokirano 
že 58. dan. Za 14 dni smo se takrat deblo-
kirali, potem smo bili ponovno blokirani 
in v primeru blokade žiro računa je nor-
malno poslovanje firme onemogočeno. 
Zato smo marca naredili vzporedno po-
djetje - za primer, če bi prišlo do najhuj-
šega. Junija je potem začel veljati mora-
torij na stečaje, takrat je bila Metka po-
novno blokirana in se tudi ni več odblo-
kirala. Preko Metkatexa vodimo manjši 
del finančnih tokov in sicer tistih, kjer je 
potreben gotovinski del za zagotovitev 
plač, za plačilo elektrike in plina, ker 
sicer zaradi blokiranega računa ne moreš 
poravnavati obveznosti. To je izključni 
namen te firme. 

Obhodne firme veljajo za sumljive, za 
firme, preko katerih se vodijo najboljši 
posli in spravljanje matičnega podjetja 
v načrtni stečaj. Je Metkatex tudi takšno 
obhodno podjetje? 

Poznam takšne scenarije, ki pa jih pri 
nas ne izvajamo. Z blokado se ne da 
normalno poslovati in normalno poslo-
vanje je edini razlog, zaradi katerega 
smo šli v to stvar. Direktorica podjetja 
sem pa zato, ker firma pač mora imeti 

direktorja. Preko Metkatexa ne vodimo 
nobene proizvodnje, čeprav bi to lahko 
storili, niti tega zaenkrat ne namera-
vamo. 

IRENA BAŠA 
Foto: EDI MASNEC 

Emaji je zdrav 
Nova iskanja v razvoju emajlirane po-

sode - pod tem naslovom so minuli petek 
pripravili tiskovno konferenco v Emovi 
družbi Posoda. 

V Posodi so se pred časom lotili zah-
tevnega projekta, ki pomeni povsem nov 
pristop k oblikovanju posode. K sodelo-
vanju so povabili dva samostojna obliko-
valca, očeta in sina, Davorina in Petra 
Savnika, ki skupaj z domačimi strokov-
njaki pripravljata novo vrsto posode. 
Oblikovana bo po najsodobnejših zahte-
vah tržišča, kupcem pa bo na voljo v letu 
^ni. Mimogrede, Davorin Savnik je obli-
koval tudi znani Iskrin telefon. 

Na tiskovni konferenci so predstavili 
Ugotovitve obsežnih raziskav o prednost-
nih emajlirane posode. Po naročilu zdru-
^^nja emajlircev so namreč italijanski 
strokovnjaki primerjalno raziskovali de-
^ t̂, različnih materialov, iz katerih se 
izdeluje posoda za pripravo hrane. Meri-
tve so pokazale velike razlike in potrdile 
Pi"edvidevanja, da je emajlirana posoda 
^^jbolj higienična in najbolj zdrava. Šte-

vilo bakterij je bilo na primer na teflon-
skem sloju 75-krat, na nerjaveči pločevi-
ni pa 35-krat višje kot pri emajlirani 
pločevini. Druga prednost je po oceni 
raziskovalcev ta, da emaljirana posoda 

ne povzroča alergij pri določenih skupi-
nah ljudi. Na dermatološki kliniki 
v Hamburgu trdijo, da trpi zaradi alergi-
je, ki jo povzroča nikelj, že 3 do 5 odstot-
kov prebivalstva. Težavam se lahko izog-
nejo s pripravo hrane v emajlirani ali 
stekleni posodi, nikakor pa v nerjavečih 
posodah. 

IB 
Foto: EDI MASNEC 

Znana slovenska oblikovalca Davorin in Peter Savnik oblikujeta posodo, ki jo bodo 
v Emovi družbi ponudili tržišču čez kakšno leto dni. 
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NA SONČNI STRANI ALP 
ZLOČIN V JUBOVSKEM 

DOLU - Dobrega človeka iz 
Negove, Ivana Krambergerja 
ni več. Človeka, katerega 
življenjepis bi lahko primer-
jali z romantiki in pustolovci 
prejšnjega stoletja, je iz 
osebnega maščevanja 42-let-
ni kmet P.R. zahrbtno ubil. 
Komaj 56 pomladi (in en me-
sec) je dočakal Ivan Kram-
berger, dimnikar, medicinski 
tehnik, gostilničar, pisatelj 
in tudi - politik. 

De mortibus nil nisi bene 
(o mrtvih samo dobro), so re-
kli že stari Rimljani. Ljudem 
bo Kramberger ostal zapisan 
v spominu kot dobrotnik ši-
rokega srca, pri katerem no-
bena prošnja ni bila zaman. 
Če se je oglasila siromašna 
ženica iz Izole, ki bi morala 
petčlansko družino živeti 
s 15.000 tolarji na mesec, je 
Kramberger pohitel na Oba-
lo in ji izročil 1.500 DEM. 
Solze so mu tekle, ko je videl 
nemočne otroke v Kliničnem 
centru v Ljubljani in pripra-
vil je akcijo, da bi jim z apa-
rati lajšal bolečine, dal je tu-
di svoj denar. Veliko, veliko 
je takih, ki jim je Ivan Kram-
berger pomagal v najhujših 
trenutkih, se zavzel zanje, 
potem ko so bile vse prošnje 
na urade zaman. 

Z ognjevitostjo, z zavero-
varnostjo svoj prav, z nena-
vadnim političnim nastopa-
njem, ki je preseglo okvire 
ustaljenega in pravil pravne 
države, si je nakopal tudi so-
vražnike. Ne samo v najbližji 
okolice Negove, kjer so mu 
prizadejali veliko hudega, 
temveč tudi drugod. Ni se 
bal zase, samo opozarjal je, 
da mu groze, vendar ni nihče 
- morda tudi zaradi svojske-
ga načina, kako je to pripo-
vedoval - ni vzel resno. Zdaj 
je postal prva žrtev atentata 
na Slovenskem v zadnjih de-
setletjih. Shod v Jurovskem 
Dolu se ni končal s posluša-
njem kaset in s prodajo 
Krambergerjevih knjig, am-
pak z zahrbtnim strelom, ki 
mu je bil vzel življenje, še 
tako polno načrtov. 

Brezumen zločin neraz-
sodnega maščevalca pa je tu-
di opomin, da bi morali bolje 
zavarovati slovenske politike 
in oblastnike, ne samo štirih, 
za katere nekoliko bolj skrbi 
slovenska policija. 

KAKO DO PREDSEDNI-
KA DRŽA VE-po novi usta-
vi naj bi še letos Slovenija 
dobila predsednika države 
(namesto sedanjega predsed-
nika predsedstva RS). Pri vo-
lilni zakonodaji naj ne bi bilo 
zapletov, saj je bil že Milan 
Kučan leta 1990 izvoljen na 
neposrednih, splošnih in taj-
nih volitvah. Tudi po novem 
naj bi bile volitve enake, gla-
sovanje naj bi spet potekalo 
v dveh krogih, če v prvem 
nihče od kandidatov ne bi 
dobil večine veljavnih glasov 
(pred letoma so bili v prvem 
krogu Milan Kučan, dr. Jože 
Pučnik, dr. Marko Demšar in 
pokojni Ivan Kramberger, 
odpadla sta Demšar in 
Kramberger, ki je dobil kar 
18,5 odstotka glasov, v dru-
gem krogu pa je Milan Ku-
čan dobil več glasov kot dr. 
Jože Pučnik). 

Novost pri letošnjih voli-
tvah (volili naj bi skupaj 
s kandidati za državni zbor) 
naj bi bilo predvsem kandi-
diranje. Še naprej naj bi 
ostalo, da mora kandidat ki 
ga ne podpira stranka, za 
predsednika, zbrati 5.000 
podpisov. Stranka, ki bo 
imela svojega kandidata 
(lahko je tudi skupen za dve 
stranki ali več), pa mora za-
njo dobiti podporo vsaj 30 
delegatov v skupščini RS, 
kar naj bi bilo enakovredno 
10 poslancem v državnem 
zboru, ki ga bomo dobili šele 
po novih volitvah. 

Letošnje predsedniške vo-
litve (če ne bo novih med-
strankarskih zapletov, naj bi 
volili novembra) bodo vseka-

kor še vedno pod vtisom zlo-
čina, s katerim je neznani 
storilec tako kruto prekinil 
življenje Ivana Kramber-
gerja. 

PRESEGLI MAGIČNO 
MEJO? - Po nekaterih pred-
videvanjih je v Sloveniji že 
100.000 brezposelnih, čerav-
no uradna statistika še ni za-
beležila tega števila, ampak 
je še pri nekaj več 96.000 
brezposelnih. Državni zavod 
za statistiko je ugotovil, da je 
marca ostalo brez dela 5.846 
oseb, kar je 52 več kot febru-
arja. Vsi so bili zaposleni 
v gospodarstvu. Največ jih je 
ostalo brez dela v industriji 
in rudarstvu (3.943), v grad-
beništvu (590), v prometu in 
zvezah (115), v trgovini (105), 
v gostinstvu in turizmu (280) 
in v obrti in storitvah (595). 

Najbolje se je godilo fi-
nančnikom in poslovnežem, 
saj se je število zaposlenih 
v financah in poslovnih sto-
ritvah marca povečalo kar za 
955 oseb, 56 oseb pa so na 
novo zaposlili tudi v zdrav-
stvu. 

Zanimiv je statistični po-
datek, da je bilo marca od 
668.012 zaposlenih v Slove-
niji 316.846 žensk, ki imajo 
večino delovnih mest v trgo-
vini, gostinstvu, turizmu, fi-
nancah, izobraževanju, kul-
turi, zdravstvu in v družbe-
nih skupnostih. Med »moški-
mi poklici« so ostali vodno 
gospodarstvo, gozdarstvo in 
obrt. 

POMOČ PRITEKA PRE-
POČASI - Mnogim obljubam 
navkljub je Slovenija doslej 
dobila iz tujine samo 40.000 
dolarjev finančne pomoči za 
več kot 60.000 beguncev. De-
nar je prišel iz Visokega ko-
misariata za begunce. Kako 
malo je to, zgovorno priča 
podatek, da stane našo drža-
vo en begunec na dan 10 
DEM, v 60 zbirnih središčih 
pa je nameščenih 15.351 be-
guncev, kar pomeni več kot 
150.000 DEM na dan oziro-
ma precej več, 4,5 milijona 
DEM na mesec. 

Zakaj bi bil potreben de-
nar? Ker mora hrano in po-
trebščine za begunce Uprava 
za zaščito in reševanje pri 
obrambnem ministrstvu (od 
1. julija bo skrb za begunce 
prevzel vladni Urad za be-
gunce in migracije) plačevati 
z denarjem. Res prihaja 
v Slovenijo veliko humani-
tarne pomoči, žal pa je bilo 
že veliko primerov, ko so bile 
pošiljke neuporabne. Iz tuji-
ne so poslali celo zdravila, ki 
jim je že bil potekel rok tra-
janja, enako se je zgodilo tu-
di s hrano. Denar pa bi nujno' 
potrebovali tudi za družine, 
ki so sprejele medse bcgunce 
- sorodnike ali znance iz 
BiH. Večina teh družin ima 
majhne dohodke, v njih so 
celo brezposleni, živijo 
v majhnih stanovanjih. Te 
družine za begunce sicer do-
bivajo pakete z živili, vendar 
postaja to premalo. 

Še zlasti se bodo ti proble-
mi nakopičili do neobvladlji-
vosti, ker ni pričakovati, da 
bi se lahko begunci - čeravno 
si to od srca želijo - vrnili na 
porušene domove, od koder 
jih je pregnala srbska solda-
teska. Malo verjetno pa je tu-
di, da bi evropske države na 
široko odprle vrata za be-
gunce. Javno razpoloženje ni 
naklonjeno temu. tako kot so 
v Sloveniji vso glasnejši tisti, 
ki zahtevajo zaporo meje 
z južno sosedo. 
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Ozko grlo so komisije 
»Ne bi bilo slabo spustiti kakšno ščuko meil lene ribe,» menijo razlaščeni lastniki 
premoženja, ki opozarjajo na počasno uresničevanje postopkov po Zakonu o tlenacionalizacIJI 

Na pobudo celjske podružnice Zveze razlaš-
čenih lastnikov premoženja so v ponedeljek 
v Celju poskušali najti odgovor na vprašanje, 
zakaj neuspehi pri uresničevanju Zakona o de-
nacionalizaciji v celjski občini. Ugotavljali so, 
da postopki po tem zakonu v Sloveniji ne teče-
jo tako, kot so razlaščeni lastniki pričakovali 
in kot bi konec koncev tudi lahko. 

Rezultati treh komisij, ki v Celju vodijo po-
stopke po zakonu o denacionalizaciji, niso nič 
slabši od slovenskega povprečja. Po oceni ra-
zlaščenih lastnikov je najslabše v Mariboru, 
kjer ni bila izdana še niti ena odločba o vrnitvi 
odvzetega premoženja. Razlaščeni lastniki so 
menili, da so prav občinske komisije tiste, ki bi 
lahko pospešile delo. V Celju se v delu posa-
meznih komisij še vedno zatika, zato so na 
pobudo predsednika izvršnega sveta Mirka 
Krajnca sprejeli sklep, da se komisije strokov-
no in številčno okrepijo z razlaščenimi lastniki 
oziroma člani, ki jih bodo predlagali v podruž-
nici. 

Razlaščeni lastniki premoženja so v celjski 
občini že poskušali v komisije uvrstiti svoje 
predstavnike, vendar so v občini sprva zago-
varjali stališče, naj bodo le-te sestavljene po-
vsem neodvisno. A zdaj, približno pol leta po 
sprejemu Zakona o denacionalizaciji, je vsem 
jasno, da se bodo stvari hitreje premaknile le, 
če se bodo v delo vključevali tudi povsem oseb-
no zainteresirani ljudje. V občinah, so ugotav-
ljali razlaščeni lastniki premoženja iz drugih 
slovenskih krajev, primanjkuje strokovno 
usposobljenih kadrov, precej težav pa je tudi 
s tolmačenjem zakonskih določil, ki niso pod-
prta s podzakonskimi akti. »Pri tem pa je del 
krivde spet potrebno pripisati članom komisij, 
saj se le-ti niti ne potrudijo, da bi se z novo-
sprejetimi akti sploh seznanili,« je opozoril 
predstavnik razlaščenih lastnikov iz Žalca. 

Predstavnik razlaščenih lastnikov premože-
nja iz Ljubljane je menil, da so za počasnost 
pri izvajanju postopkov po Zakonu o denaci-
onalizaciji trije osrednji vzroki. 

V Celju so, kaže, problem kritja stroškov 
rešili. Čeprav je bivši pravosodni minister dr. 
Rajko Pirnat obljubljal, da se bodo stroški 
krili na republiški ravni, so kasneje v občinah 
dobili navodila, naj denar kot odškodnino za 
45-letno uporabo odvzetega premoženja, zago-
tovijo sami. Ker pa občinski proračun ni vreča 
brez dna, morajo v Celju pri delu komisij vse-
eno varčevati pri honorarjih. Največje težave 
imajo s sodnimi cenilci, saj nekateri postavlja-
jo za svoje delo občutno previsoko ceno. Ra-
zlaščeni lastniki menijo, da v občinskih komi-

sijah namenjajo premalo pozornosti posamez-
nim zahtevkom. V Celju bi morala samo na 
izvedbi postopkov po zakonu o denacionaliza-
ciji delati vsaj dva profesionalca, s podpisi 
pogodb pa bi morali k temeljitejšemu delu 
zavezati tudi zunanje člane komisij. 

Celjski župan Anton Roječ je razlaščenim 
lastnikom zagotovil, da je njihova bojazen ob 
tem, da bi nova vlada spreminjala Zakon o de-
nacionalizaciji, povsem odveč, pri tem pa se je 
še vprašal, če so ob pripravi zakona vsi v mini-
strstvu za pravosodje mislili resno. »Minister 

dr. Rajko Pirnat ob pripravi zakona ni naredil 
vsega, kar bi moral,« je komentiral dejstvo, da 
ob sprejemu zakona praktično ni bilo nobenih 
navodil za njegovo izvajanje. Tretjina 18-me-
sečnega roka, ki je določen za vložitev zahtev-
kov oziroma vlog za vrnitev odvzetega premo-
ženja, je namreč potekla v nedeljo, 7. junija. 

Eden od razpravljalcev je opozoril, da je 
razlaščene lastnike vse bolj strah, kako se bo-
do s sprejemom lastninske zakonodaje lastni-
nila podjetja, poslovni prostori in zemljišča, ki 
so tudi predmet postopkov po zakonu o dena-
cionalizaciji. Razlaščeni lastniki se namreč bo-
jijo, da bi bili še enkrat oškodovani, da bi 
doživeli nove krivice. Na srečanju je bilo na-
mreč slišati tudi ugotovitev, da bodo razlaš-
čencem morda delno materialno, moralno pa 
nikoli popravljene krivice. 

In čeprav naj bi v Sloveniji prav s spreje-
mom lastninske zakonodaje omogočili formi-
ranje odškodninskega sklada (vanj naj bi se 

predvidoma stekala desetina vrednosti druj, 
benega premoženja), so razlaščeni lastniki poj, 
ni nezaupanja. V rokah želijo imeti »kakšejj 
papir«, je bilo slišati ob zahtevah, naj občinske 
komisije upravičencem izdajajo vsaj delne od, 
ločbe. 

Morda bi prav delne odločbe razlaščene 
lastnike premoženja nekoliko pomirile in pre, 
prečile govorice, ki že krožijo v Sloveniji. 
tiste, ki jo je na celjskem srečanju povedal 
predstavnik razlaščenih lastnikov iz Žalca 

»da je ugledna oseba iz Ljubljane že posredo-
vala pri predsednici občinske komisije, naj 
z delom - čeprav je po njegovi oceni v Žalcu 
zelo malo storjenega - ne hitijo tako« do one, ki 
jo je povzela Breda Svetina iz Šentjurja, »da je 
menda ministrstvo za pravosodje izdalo pripo-
ročilo, naj v občinah ne izdajajo odločb vse 
dotlej, dokler ne bo urejeno vprašanje odškod-
ninskega sklada«. IVANA STAMEJČIČ 

V Celju bodo občinske komisije pozvale vse 
zavezance za vračanje premoženja k pogovo-
rom z oškodovanci, saj imajo le-ti še vedno 
težave pri zbiranju potrebnih dokumentov. 
Razlaščeni lastniki pa so sprejeli še tri sklepe 
- zahtevajo, da imajo postopki po Zakonu o de-
nacionalizaciji prednost pred lastninsko zako-
nodajo, dosledno izvajanje zakona in jamstvo 
Republike Slovenije, da bo prevzela odgovor-
nost za izplačevanje odškodnin. 

S sodelovanjem med podružnico Zveze razlaš-
čenih lastnikov premoženja in občinskimi 
upravnimi organi so najbolj zadovoljni v Slo-
venski Bistrici. Njihovi dobri odnosi temeljijo 
na dejstvu »kar je bilo odvzetega se mora vrni-
ti« in čeprav je tudi v njihovi občini marsikdo 
zainteresiran za zavlačevanje postopkov, so 
v Slovenski Bistrici tik pred izdajo 152 odločb 
o vrnitvi odvzetega premoženja. 

KOMENTIRAMO 

Je Celje živahno? 
Celje naj bi postalo živahno 

mesto. Na celjskih ulicah naj 
bi bilo čim več prireditev, na 
katerih bi se poleti predstav-
ljale razne kulturno zabavne 
in druge skupine. Tudi zato so 
se odločili za organizacijo le-
tošnjih Turističnih dnevov, ki 
jih bodo zaključili s proslavo 
ob Dnevu državnosti. 

Kaj pa bi sicer lahko rekh 
o Celju kot živahnem mestu? 
Kakšna je v resnici ta podoba ? 
Precej klavrna. Saj ne misli-
mo, da ni dovolj prireditev, to-
da takšnih, ki bi se dogajale na 
ulicah in ki v mnogih svetov-
ljanskih mestih po vsem svetu 
dajejo poseben čar, takšnih pa 
zares ni. In četudi bi jih želel 
kdo organizirati, naleti na 
probleme. 

Lastnica gostišča Oskar na 
Tomšičevem trgu je želela or-
ganizirati nastop pevske sku-
pine iz Zadra, ki na ulici pre-
peva dalmatinske pesmi. Sa-
ma je plačala nastop te skupi-

ne, vendar ji na občinskem od-
seku za notranje zadeve za to 
niso dali ustreznega dovolje-
nja. Kljub temu je nastope pri-
pravila in kaj lahko se ji zgodi, 
da bo za to tudi kaznovana. To 
je primer, kako lahko razni 
uradniški mlini še vedno pre-
prečijo in v kali zatrejo vsako 
idejo. Po drugi strani pa vsi na 
veliko govorijo o tem, da bi 
Celje moralo biti živahno. Ob 
vsem tem ne pomagajo še tako 
velika prizadevanja Celjske 
turistične zveze in Turistične-
ga društva, ki skušata posa-
meznika privabiti k organiza-
ciji takšnih prireditev. Gre za 
tipičen primer, kako smo na 
eni strani polni velikih besed, 
ko pa jih je treba uresničiti 
v praksi, ni iz vsega skupaj 
nič. Škoda! Pa zaželimo kar 
najboljši uspeh Turističnim 
dnevom. Ti ne bi smeli biti le 
sedem dni v letu. Naj jih bo 
čim več! 

JANEZ VEDENIK 

Bolnišnica v dolgovili 
Ministrska neskiaHJa ogrožajo sanacijo celjske bolnišnice 

Za odpravo posedic pred-
lanske poplave je bilo Zdrav-
stvenemu centru Celje za letos 
obljubljenih 200 milijonov to-
larjev, doslej pa so dobili vse-
ga 15 milijonov. Neporavnane 
obveznosti, še zlasti do Lesni-
ne, se kopičijo in če denarja ne 
bo, bodo resno ogroženi ne le 

nadaljnja sanacija, ampak tu-
di plače in redna dejavnost. 

V Zdravstvenem centru Ce-
lje so imeli pred izplačilom 
osebnih dohodkov za maj 180 
milijonov tolarjev neporavna-
nih obveznosti. Za plače po-
trebujejo še 270 milijonov to-
larjev, konec meseca pa mora-
jo poravnati pogodbene ob-
veznosti do Lesnine, preko ka-
tere odpravljajo posledice po-
plave. Denar za to bi morali 
dobiti iz republiškega prora-
čuna, vendar se stvari zaple-
tajo. 

Predstavniki Zdravstvenega 
centra že nekaj časa opozarja-
jo različna ministrstva na ne-
izpolnjevanje dogovorov ozi-
roma programa sanacije, spre-
jetega v republiški skupščini. 

V letošnjem republiškem 
proračunu je za sanacijo po-
plave skupno predvidenih 660 
milijonov tolarjev. Za razrez je 
bilo zadolženo ministrstvo za 
varstvo okolja in urejanje pro-
stora. Ko pa so se predstavniki 
Zdravstvenega centra pogo-
varjali s predstavniki tega ter 
ministrstev za zdravstvo in za 
finance, je bila očitna njihova 
neusklajenost. Ministrstvo za 
okolje namreč trdi, da mora 
ves denar iti za sanacijo vodo-
tokov v Zgornji Savinjski doli-

ni in ga potrebujejo za delež 
Slovenije pri pridobitvi med-
narodnega kredita. Torej za 
celjsko bolnišnico ne bi ostalo 
nič, čeprav je bil denar obljub-
ljen in je v dobršni meri že tudi 
porabljen. Ministrstva so sicer 
Zdravstvenemu centru oblju-
bila, da se bodo uskladila in 

jih obvestila o dogovoru, ven-
dar tega doslej še niso naredila 
(pogovori so bili konec maja). 
Upniki pa ne nameravajo ča-
kati v nedogled. Ker je pogod-
ba z Lesnino obligatorna, bo 
Zdravstveni center moral pla-
čati, kar je dolžan. To pa bo 
resno ogrozilo njegovo likvid-
nost in s tem plače zaposlenih 
ter celo redno dejavnost. 

MILENA B.POKLiC 

Asist.mag.dr. Marjan Hrušo-
var, \TŠilec dolžnosti direktor-
ja Zdravstvenega centra Celje: 
»Če obljubljenega revalorizi-
ranega denarja iz republiške-
ga proračuna ne bomo dobili, 
bomo predlagali vsem občin-
skim skupščinam na celjskem 
območju, da enodnevni zaslu-| 
žek, ki je namenjen za odpravo] 
elementarnih nesreč, preu-
smerijo v Zdravstveni center.« 

Spust po umazani Savinji 
SDP se Je zavzela za naše votle 

Ob svetovnem dnevu varstva okolja je 
stranka SDP pripravila akcijo, ki naj bi 
prispevala k hitrejšemu reševanju pro-
blematike onesnaženosti naših voda in 
s tem pitne vode. Tej vseslovenski akciji, 
ki je bila v soboto, se je pridružila tudi 
celjska SDP oziroma njena sekcija Zele-
na pobuda. 

Manifestacija celjske SDP se je pričela 
na mostu čez Savinjo v Grižah, kjer so 
v vodo spustili dva čolna, ki sta potem 
poldrugo uro potovala po reki do spla-
varskega mostu v Celju. Tam se je bilo 
treba sprijazniti tudi z dejstvom, da ta 
manifestacija v Celju ni naletela na 
omembe vreden odziv pri občanih. Ti-
stim, ki so se v vlogi sprehajalcev na 
mostu ustavili, ko sta se čolna v sprem-
stvu celjskih kajakašev in poklicnih ga-
silcev približevala cilju, je po pristanku 
spregovoril Željko Cigler, predsednik 

celjske podružnice Stranke demokratič-
ne prenove. 

V svojem nagovoru je med drugim po-
udaril, da je reka Savinja, ki teče skozi 
Knežje mesto, v tretjem kakovostnem ra-
zredu in da se občani lahko v njej kopajo 
le na lastno odgovornost. Vodo, ki teče iz 
Meškovega studenca, je treba obvezno 
prekuhavati, kakor tudi tisto, ki priteka 
iz naših vodovodnih pip. Voda iz medlo-
ških vodnjakov, ki jo mora uživati naj-
manj polovica Celjanov, je namreč ke-
mijsko in bakteriološko tako zelo opo-
rečna, da za otroke, bolnike in ostarele ni 
primerna. Zato je prav v mestu ob Savi-
nji razmeroma veliko na srcu obolelih 
ljudi, ljudi z boleznimi ožilja, prav tako 
je na tem območju veliko rizičnih noseč-
nosti, opazen je padec rodnosti, umrlji-
vost pa je nad slovenskim poprečjem, pri 
čemer je rak kot povzročitelj smrti na 
drugem mestu. Celjska SDP zahteva ta-

kojšnjo zagotovitev denarja za dokonča-
nje del na povezovalnem vodovodu 
»Medlog-celjska industrija«. Tovarne, ki 
v tehnoloških procesih uporabljajo ka-
kovostno pitno vodo naj to »odstopijo« 

prebivalcem Celja. V občinskem prora-
čunu ne smejo imeti prednost naložbe 
kot so kabelska televizija in obnove fa-
sad, ampak čista voda, ki pomeni živ-
ljenje. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: EDI MASNEC 

Da bi pritegnili pozornost javnosti in 
opozorili, da se programov sanacije pod-
talnih in površinskih voda že dve leti 
nihče resno ne loteva, so se v slovenski 
SDP domislili atraktivnih spustov s čolni 
po Savi, Soči, Dravi, Muri, Dragonji in 
Savinji. 

Turistični dnevi 
in Dan državnosti 
Prireditve se botJo pričele pribotJnJo 
sretJo 

Letošnji Celjski Turistični 
dnevi se bodo pričeli v sredo, 
17. junija in zaključili na 
predvečer Dneva državnosti, 
24. junija. Takrat bo zbra-
nim na Tomšičevem trgu 
spregovoril Janez Janša. 
S tem bodo v bistvu obudili 
spomin na lansko prireditev, 
ki jo je že naslednje jutro 
pokvarila vojna. Odslej bo ta 
prireditev vsako leto. 

Člani organizacijskega od-
bora za proslavo ob Dnevu 
državnosti in Turističnih 
dnevih, so na novinarski 
konferenci povedali, da se bo 
v Celju v tednu dni zvrstilo 
precej kul turnih in zabavnih 
prireditev. Kar po nekaj na 
dan jih bo, vsi nastopajoči pa 
so se odpovedali honorar-
jem. Za zabavo, še posebej 
na predvečer praznika, bo 
poskrbl jeno na Tomšičevem 
trgu, na celotni Stanetovi 
ulici in na trgu pred Vodnim 
stolpom. Gostinci bodo svoje 

stvari prodaja l i tudi na uli-
cah, v okviru Turističnih 
dnevov pa bodo organizirali 
tudi ti-idnevni k ramarsk i se-
jem. Vsem, ki se bodo odloči-
li sodelovati, ne bo t reba za 
na je t je prostorov plačat i ni-
kakršnih komunalnih taks. 
Pri jave za sodelovanje pa še 
sprejemajo. Ponudbo n a j bi 
popestrili tudi trgovci, ki naj 
bi po lastnem preudarku 
ustrezno podaljšal i tudi 
obratovalni čas. 

Prav bi bilo, da bi podjet-
niki in ustanove, lastniki in 
najemniki zgradb ter posa-
mezniki ob Celjskih turistič-
nih dnevih, predvsem pa na 
predvečer Dneva državnosti 
okrasili zgradbe z državnimi 
in celjskimi zastavami, tako 
kot se to Celju, knežjemu 
mestu, tudi spodobi. Dokon-
čen program prireditev bo-
mo objavili v pr ihodnj i šte-
vilki Novega tednika. 

JANEZ VEDENIK 
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Nove zadruge ne bodo čarobne palice 
prenova zadrug se začenja tudi na Celjsliem - Različni deleži in različne zadruge - Kako bodo delili morebiten dobiček? 

»Zadružna misel je revolu-
cija in preobrazba srca. Za-
družna misel pomeni vsi za 
enega, eden za vse. V zadruž-
nem svetu nimata mesta grda 
sebičnost in sovraštvo. Pravi 
zadružnik skuša iz svojega sr-
ca iztrebiti samogoltnost, niz-
kotno zavist in vsakršno hudo-
bijo.« Tako je leta 1944 razmi-
šljal Jože Gašperšič ob petde-
setletnici žebljarske zadruge, 
njegova načela pa so ponovno 
aktualna v teh dneh, ko se po 
Sloveniji rojevajo nove zadru-
ge. Takšne, kakršne narekuje 
zakon o zadrugah. 

Zakon o zadrugah je začel 
veljati konec marca, že do 30. 
junija se morajo sedanje za-
druge preoblikovati in prila-
goditi. Na Celjskem so sredi 
priprav, ponekod že delajo po 
novem. Rok za preoblikovanje 
je silno kratek, dilem med 
ljudmi pa je veliko. O nekate-
rih odprtih vprašanjih so raz-
mišljali sogovorniki: Peter 
Vrisk iz Kmetijske zadruge 
Celje, Martina Zupančič iz 
Kmetijske zadruge Savinjska 
dolina, Karel Krašek iz Kme-
tijske zadruge Laško ter Rudi 
Trobiš in Franci Gajšek iz te-
meljne zadružne organizacije 
Petrovče. 

Strah je in ga ni 
Preoblikovanje zadrug je bi-

la dolgotrajna želja in zahteva 
kmetovalcev. Menite, da so 
ljudje dovolj pripravljeni na 
spremembe ali pa se morda 
bojijo novosti in odgovornosti? 

Gajšek: »Sam sem kmet in 
trdim, da zakon prinaša bi-
stvene novosti. Kmet bo imel 
občutek pripadnosti svoji za-
drugi, v rokah bo imel sou-
pravljanje. Doslej tega nisem 
mogel trditi. Prej si bil avto-
matsko Član zadruge, s pri-
stopnimi izjavami in deleži bo 
po novem vsak odgovoren za 
svoje delo. Ljudje so si takšnih 
zadrug želeli in jih ni strah 
odgovornosti. Pomembna je 
samo obveščenost ljudi.« 

Zupančič: »Veliko ljudi je 
neodločenih, stvari jih begajo 
in menim, da na spremembe 
niso dovolj pripravljeni- Veli-
ko se je govorilo o preobliko-

vanju, vendar je kratek rok 
marsikoga presenetil. Vsi želi-
jo dobro gospodariti in iz kme-
tij iztržiti čim več, kako naj to 
počnejo, pa marsikdo ne ve.« 

Trobiš: »Strah pred odgo-
vornostjo vodenja lastne za-
druge je pri kmetih prisoten. 

V sedanjih tržnih razmerah ne 
vedo, kako se bodo njihovi pri-
delki prodajali. Toda vedno 
bolj spoznavajo, da si morajo 
sami organizirati zadrugo. Ce 
bo v njihovih rokah, se bodo 
lahko prej organizirali, tako 
da bodo lovili korak z evrop-
skimi proizvajalci.« 

Vrisk: »Dve leti so se vlekle 
priprave na zakon, rok je res-
nično kratek. Kmetovalci so 
na zborih spraševali, zakaj se 
tako mudi, vendar rok določa 
zakon in ne zadruga. Mi ima-
mo v pravilih določeno, da za-
družni svet s podpisi jamči za 
odločitve. To se mi zdi pravil-
no, kajti doslej nihče ni odgo-
varjal za napake, krivda se je 
valila z enega na drugega.« 

Veliko dilem se pojavlja 
v zvezi s članstvom. Naj bodo 
člani novih zadrug samo 
kmetje ali tudi delavci zadrug? 

Gajšek: »Mi zagovarjamo 
odprtost, predpravico imajo 
dosedanji člani zadrug. Ob 
ustanovitvi bodo vrata odprta 
vsem, kasneje pa bo o tem od-
ločal upravni odbor.« 

Zupančič. »Po pripravljenih 
pravilih za reorganizacijo po 
panogah in področjih so stvari 
odprte, včlani se lahko vsak, ki 
je pripravljen sodelovati in 
spoštovati pravila.« 

Krašek. »Zakon ni natančno 
opredelil, kdo je lahko član in 
kdo ne. Naša pravila puščajo 
odprta vrata, čeprav nekateri 
menijo, naj delavci ne bi bili 
člani zadruge. Sam se s tem ne 
strinjam, ker v laški zadioigi 
ne more priti do preglasovanja 
delavcev zadruge nad kmeto-
valci. Tudi zadruge, ki so se 
preoblikovale po zveznem za-
konu, na primer Šmarje pri 
Jelšah in Šentjur, dokazujejo, 
da se delavci lahko včlanijo in 
da to ni slabo. Ti delavci so 
gotovo zainteresirani za boljše 
delo. Ne vztrajamo, priporoča-
mo pa, da so tudi delavci lahko 
člani zadruge.« 

Trobiš: »Pri ustanavljanju 
naše zadruge v Petrovčah je 
ravno obratno. Pripravljalni 
odbor je zahteval, da delavci 
morajo postati člani zadruge 
in plačati ustanovni delež, ker 
se s tem zavezujejo za dobro 
delo. Vsem delavcev priporo-
čajo članstvo in tudi sam to 
podpiram. Želimo, da se v za-
drugo vključijo vsi kmetje, 
varčevalci in obrtniki, ki dela-
jo za kmetijsko dejavnost.« 

Vrisk: »Tudi v Celju so ži-
vahno razpravljali o članstvu. 

Na začetku bodo ustanovni 
člani samo kmetje, v prihodnje 
bo o tem odločal upravni od-
bor. Stvari namreč niso eno-
stavne. Klasično zadružništvo 
ne vključuje delavcev zadrug. 
Delavec ni vključen v proiz-
vodnjo, ne bo mogel dobiti do-

bička in ta vprašanja se bodo 
še pojavljala. Naši delavci so 
pripravljeni biti člani, posle-
dice pa je treba predvideti.« 

Čigav glas se bo bolj 
slišal? 

Zelo veliko je dilem zaradi 
deležev. Majhne deleže zago-
varjajo manjši kmetje, večji so 
na strani večjih deležev, ker 
sicer zadruge po njihovem ne 
bodo resne ustanove. 

Gajšek: »V Petrovčah smo 
predlagali 500 nemških mark 
v tolarski protivrednosti. Di-
lem je bilo veliko, nekateri so 
zagovarjali delež tisoč, drugi 
200 mark. Zato smo ubrali 
srednjo pot. 200 mark bo treba 
plačati dva tedna po podpisu 
izjave, ostalih 300 do konca 
leta.« 

Vrisk. »Pri nas je na koncu 
prevladalo stališče, da je član-
ski delež 500 nemških mark, 
zadružni svet pa je predlagal 
tisoč. Razprave so bile živah-
ne, glavna dilema pa v tem, 
čigav glas se bo v novih zadru-
gah bolj slišal. Bo to glas več-
jih, manjših ali srednjih kme-

tov? Sociale se v nedogled ne 
bomo šli, to je dejstvo, osnov-
na načela močne zadruge so 
v nasprotju z mislijo, da naj 
vsak živi. Vendar smo posluša-
li glas ljudi, polovico bo treba 
plačati takoj, drugo kasneje. 
V Ljubljani so nas prepričeva-
li, naj bo delež tudi po 50 
mark, vendar po mojem mora 
biti neka meja, da bo vsak res 
premislil. Sicer bomo imeli ve-
liko število članov, kvalitetne-
ga napredka pa ne bo.« 

Krašek: »V Laškem smo 
predlagali 500 do tisoč mark, 
na terenu zdaj ponujamo 800 
mark. Ob podpisu izjave bi bi-
lo treba plačati 25 odstotkov, 
po dveh mesecih še 25, o drugi 
polovici bo odločil občni zbor. 
Med ljudmi so mnenja različ-
na, tako da bo delež verjetno 
nižji od 800 mark.« 

Zupančič: »Za področne za-
druge bi rekla, da sledijo pri 
deležih Petrovčam, specializi-
rane zadruge pa predvidevajo 
drugačno rešitev. Delež naj bi 
bil odvisen od proizvodnje. Pri 
hmelju je predvideno 100 
mark v tolarski protivrednosti 
na hektar hmeljišča. Želijo do-
seči, da bi vsi enako zastopali 
svoje interese, zato nekdo, ki 
ima več kot pet hektarjev 
hmelja, ne more vplačati več 
kot pet deležev. Vsak delež po-
meni en glas, največji hmeljar 
lahko ima največ pet glasov.« 

Kmetovalci od no\'ih zadrug 
pričakujejo veliko sprememb, 
predvsem pa boljši zaslužek. 
Vendar zadruge naj ne bi bile 
podjetje. 

Trobiš. »Pri nas razmišlja-
mo tako, da bi zadrugo delili 
na profitni in neprofitni del. 
Neprofitni del bi bila pred-
vsem oskrba kmeta z reproma-
teriali. Zadruga bi ga oskrbo-
vala brez zaslužka, pokrivali 
bomo samo dejanske stroške. 
Ostale dejavnosti, predvsem 
trgovine in gostinstvo, pa naj 
bi bile profitne, iskali bi dobi-
ček, ki bi se lahko delil kme-
tom ter se uporabljal za razvoj 
zadruge in razširjeno repro-
dukcijo. Pogovarjamo se, da bi 
se del delil po deležu, ostali del 
pa po principu sodelovanja 
njegove proizvodnje. Torej po 
litru mleka, kilogramu mesa, 
kilogramu hmelja in po-
dobno.« 

Krašek. »Vprašanje o dobič-
ku je izredno zanimivo. Za-
družni zakon niti ne pozna te-
ga izraza, temveč govori o ri-

stomu. Zadruga naj bi skrbela 
predvsem za koristi članov. 
Pri vhodnih surovinah bi mo-
rali zagotavljati čim nižje cene 
in zadruga tu ne bo iskala do-
bička. V našem primeru klav-
nica pomeni podjetniški del 
zadruge, prav tako nekatere 
druge dejavnosti, in tam se bo 
treba obnašati podjetniško. 
S tem se bo ustvarilo nekaj 
ostanka, po pravilih ga bomo 
razdelili za rezerve, razširjeno 
reprodukcijo, en del pa med 
člane. V pravilih je rečeno, da 
bi bil kriterij obseg proizvod-
nje posameznega člana, del pa 
bodo dobili delavci po kriteri-
jih kolektivne pogodbe.« 

Gajšek: »Če bo kmet dobil 
repromaterial res po ugodni 
ceni, potem bo vedel, da je za-
druga njegova. Zdaj si v svoji 
zadrugi plačal, na primer za 
umetno gnojilo, več kot kje 
drugje. Doslej so bile razlike 
med zadružnimi trgovinami že 
po Savinjski dolini ogrormie, 
znajti si se moral sam.« 

Vrisk. »Zadnje razmišljanje 
sicer drži, vendar je v teh ča-
sih, ko se cene dnevno spremi-
njajo, težko zagotavljati, da 
boš stalno imel najcenejše bla-
go. Ko bodo cene stalne, bo 

vsaka zadruga sposobna zago-
toviti material pod ugodnejši-
mi pogoji. Kadarkoli smo raz-
pravljali o teh stvareh, smo 
vedno slišali, da smo mi dragi, 
drugi pa poceni. Trudimo se, 
da čim ceneje kupimo in da 
imamo nizko maržo, vendar ne 
moreš biti v istem trenutku 
najcenejši pri vseh artiklih. 
O dobičku pa tole - bistvo za-
druge naj ne bi bil dobiček, 
poslovanje bo potekalo s člani 
in nečlani, različno bo in zna 

se zgoditi, da bo dobiček na-
stal iz naslova sodelovanja 
z nečlani. Ločiti je treba še od-
kup in trgovino. V tistih dejav-
nostih, ki niso tipično kmetij-
ske, bomo poskušali na trgu 
doseči čim več. Dobiček bi de-
lili na podlagi sodelovanja ozi-
roma skupnega prometa, ki ga 
bo imel član. To pomeni od-
kup, pa tudi koliko je dal za-
služiti kmetijskim trgovinam.« 

Zupančič: »Preskrba je bila 
širšega značaja, zadruge niso 
oskrbovale le članov, temveč 
vse potrošnike na določenem 
območju. Cene bi lahko bile 
drugačne, če bi material na-
bavljali izključno za svoje čla-
ne. V tem primeru bi bil mate-
rial takoj porabljen in ne bi 
bilo zalog, ki dražijo poslo-
vanje.« 

Verjamete, da se bodo s pre-
oblikovanjem zadrug izboljša-
le razmere v kmetijstvu? 

Zupančič: »Za izboljšanje 
razmer ni bistveno preobliko-
vanje zadrug. Cilj preobliko-
vanja so sicer drugačne raz-
mere in boljše gospodarjenje. 
Toda ključni problem bo 
v spoštovanju začrtanih pra-
vil. Zadružništvo povsod pri-
haja v krizo, v Italiji so pred 
časom ustanovili manjše za-
druge, pa ugotavljajo, da so 
preveč razdrobljeni, in se spet 
združujejo. Pred kratkim smo 
imeli obisk iz Nemčije, tudi 
tam se srečujejo z enakimi 
problemi. Če imajo ljudje 
možnost, da prodajo za en pfe-
ning dražje, skočijo iz zadruž-
nih pravil. Pravil se je treba 
dosledno držati, potem bo pre-
oblikovanje imelo smisel.« 

Krašek: »Čudež se čez noč 
ne bo zgodil. Če lastništvo po-
meni boljše gospodarjenje, po-
tem je to prvi korak, večja bo 
resnost pri delavcih, vodilnih 
in članih zadruge. Če bodo 
spoštovali pravila, bo lahko 
boljše, vse pa je odvisno od 
pogojev gospodarjenja.« 

Vrisk: »Pravila sama po sebi 
niso čarobna palica, vedelo pa 
se bo, kdo je in kdo ni član. 
Družba je vedno v nekem pre-
oblikovanju, v določenem t)b-
dobju so nekatere stvari po-
trebne in tako je v tem trenut-
ku s preoblikovanjem zadrug.« 

IRENA BAŠA 
Foto: EDI MASNEC 

Kmetijska zadruga Celje se na 
preoblikovanje pripravlja 
zadnje tri mesece. Pripravili so 
osnovne smernice, ki jih je po-
trdil in dopolnil izvršilni od-
bor zadruge, nato pa so jih 
vzeli v roke zadružni svet in 
kmetovalci na sedmih zborih. 
Pred dvema tednoma je za-
družni svet pripravil pravil-
nik, o njem se bodo kmetovalci 
odločali na referendumu v so-
boto, 13. junija. Stara zadruga 
je imela 800 članov, veliko jih 
z zadrugo ni sodelovalo, z no-
vimi pravili določajo strožje 
ločevanje med člani in nečlani 
zadruge. 

Kmetijska zadruga Savinjska 
dolina je teren začela priprav-
ljati že dolgo pred sprejetjem 
zakona o zadrugah. Lani janu-
arja so ustanovili poseben od-
bor, kresala so se mnenja, za-
družni svet pa je pred časom 
sklenil, da se Kmetijska za-
druga Savinjska dolina iz de-
vetih temeljnih zadružnih or-
ganizacij oblikuje po panogah 
in po področjih. Kmetje se lah-
ko vključujejo v obe vTsti za-
drug. Po razpravah s kmeto-
valci naj bi se oblikovale tri 
specializirane zadruge, in si-
cer s področja hmeljarstva, ži-
\inoreje s trgovinami ter pe-
rutnine, poleg tega pa še nekaj 
teritorialnih samostojnih za-
drug. Pripravljena so pravila, 
trenutno o njih razpravljajo, 
sledili bodo ustanovni zbori. 
V Petrovčah so tak zbor že 
imeli, in sicer v ponedeljek. 
Ustanovili so lastno zadrugo. 

Med kmetijci na Celjskem so 
pohiteli v Šaleški dolini. Pred 
štirinajstimi dnevi so iz te-
meljne organizacije kooperan-
tov že ustanovili novo zadru-
go. Dali so ji ime Šaleška doli-
na. Ustanovni delež je tisoč 
nemških mark v tolarski proti-
vrednosti, člani ga lahko po-
ravnajo v treh obrokih. Od 310 
bivših članov TOK je v novo 
zadrugo stopilo do prejšnjega 
tedna 270 kmetovalcev. Direk-
tor zadruge je Marjan Jakob, 
do 30. junija nameravajo regi-
strirati svojo hranilno-kredit-
no službo, čakajo pa jih še do-
govori o delitvi premoženja 
z bivšim partnerjem ERO. 

Peter Vrisk Martina Zupančič Karel Krašek Rudi Trobiš Franci Gajšek 

Tovarniška 35, Celje 
telefona: 063/38-711, 38-656, fax: 063/38-493 

Računalniški inženiring 
Alarmno-varnostni sistemi 
Računovodske storitve 
Trgovina 

NOVO NOVO NOVO NOVO 
Za vse, ki cenijo svoje imetje in ga želijo zaščititi, 
RAZVESELJIVA N O V I C A : 
o d 15. juni ja n a p r e j — 

MOŽNOST NAJEMA ALARMNO - VARNOSTNEGA SISTEMA 
ZA CAS DOPUSTA. Informacije: tel. 38-711, 38-656. TU SMO ZARADI VAS! 
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Forum za lutke 

Plesni Forum Celje praznuje 
letos šestnajstletnico uspešne-
ga dela na področju plesno 
gledališkega ustvarjanja in 
v tem času je dosegel vrhunske 
rezultate in nagrade pri nas in 
v tujini ter vzgojil mnoge ple-
salce. Po dolgih letih upov in 
čakanja pa je dobil svoje last-
ne prostore v Stanetovi 17 
a v Celju. S to pridobitvijo se 
je začelo novo obdobje Foru-
ma, ki želi svojo dejavnost raz-
širiti. 

V kulturni ponudbi Celja bo 
nova dejavnost Foruma zelo 
dobrodošla tudi zaradi vzgoje 
zlasti mladega občinstva. Zato 
bo že ponudba v tem mesecu, 
ki bo v znamenju lutkovnih 
predstav, zelo bogata in mi-
kavna in bo na svojstven način 
dopolnjevala odmevno razsta-
vo iz sveta lutk v Muzeju no-
vejše zgodovine in konges lut-
karstva v Ljubljani. Mesec lut-
kovnih matinej, kot so pri Fo-
rumu poimenovali srečanja 
z lutkami, se bo pričel 13. juni-

ja ob 10,30 uri s predstavo 
Plesnega Foruma Kapljica, 
nato bo 20. junija ob isti uri 
gostovalo lutkovno gledališče 
Jože Pengov iz Ljubljane s pri-
ljubljeno predstavo Kdo je na-
redil Vidku srajčico. Lutkari-
ca Jana Stržinar bo uprizorila, 
prav tako ob 10,30 uri, Mari-
janko, lutkarji iz Ankarana pa 
4. julija Zgodbico zaspanko. 
Lutkarstvo v Celju naj bi po-
stalo tradicija, želijo v Ples-
nem Forumu, kjer bodo tako 
zastavljeni projekt lahko izpe-
ljali s pomočjo sponzorjev, ki 
so se že odzvali nanj. Za do-
brodošlico bodo tako lahko 
otrokom ponudili sladka pre-
senečenja. Da pa bi olajšali 
stisko otrok beguncev, bodo 
na vsako predstavo vabili tudi 
te. Pred vhodom v dvorano 
Plesnega Foruma bodo napih-
nili velikega slona, ki bo otro-
ke opozarjal, da se za vrati te 
dvorane odpira čudoviti svet 
pravljic, ki jih bodo pričarale 
lutke. 

MP 

»F« med zmagovalci 
Konec minulega meseca je bilo na Ptuju 5. Linhartovo 

srečanje mladih slovenskih gledališč. Srečanje je začelo 
Eksperimentalno gledališče »F« z Gimnazije Celje s pred-
stavo Jeana Paula Sartra Zaprta vrata, v kateri so igrali: 
Miha Alujevič, ki je igro tudi režiral, Ciril Oberstar, 
Nataša Bertalanič in Vesna Prevolšek. Ptujsko občinstvo 
je bilo navdušeno nad igro in zlasti nad eksperimentom 
prostora. Igrali so namreč v eni od prašnih in zapuščenih 
ptujskih kleti. 

V dveh dneh je bilo na Ptuju kar štirinajst predstav 
najboljših nepoklicnih slovenskih gledališčnikov, v glav-
nem iz gimnazijskih in študentskih skupin Slovenije. Gle-
dališče »F« pa je bilo edino, ki je zastopalo celjsko regijo, 
za to srečanje pa je bilo izbrano konec aprila v Konjicah 
na občinskem tekmovanju. Na Ptuju so postali dobitniki 
Linhartovega priznaja mladih slovenskih gledališč in se 
uvrstili med štirinajst slovenskih zmagovalcev. Mlade gle-
dališčnike vodi mentorica Alenka Prebičnik-Sešel. 

Gledališče »F« bo predstavo Zaprta vrata ponovilo ju-
tri, v petek, ob 18. uri v Vodnem stolpu v Celju. AP 

Muzej se predstavi 
Od 25. do 29. maja so se v Cankarjevem domu v Ljubljani 

prvič skupno predstavili širši javnosti slovenski muzeji. Pri-
jetno presenečeni so bili oboji. Obiskovalci zaradi bogastva in 
pestrosti ponudbe, muzealci zaradi velikega zanimanja jav-
nosti. 

Pokrajinski muzej Celje je v ambientalnem vzdušju razstavil 
izbor starega nakita in nekaj predmetov iz kulturno zgodovin-
ske zbirke, med njimi dragoceno posodo iz obdobja secesije. 

R.R. 

Razstava o Antonu Aškercu 
V Osrednji knjižnici v Celju 

je na ogled razstava z naslo-
vom Anton Aškerc - nemirni 
duh svobodomisleca na prelo-
mu stoletja, ki je posvečena 
pesnikovi osemdesetletnici 
smrti. 

Razstava je razdeljena na tri 
vsebinske sklope. Prvi, z na-
slovom Aškerčeve življenjske 
postaje, gledalca popelje prek 
otroškega obdobja v Globo-
kem, kjer se je Anton Aškerc 
rodil ter Senožeti in Šmarjete 
pri Rimskih Toplicah, kjer je 
obiskoval domačo enorazred-
nico. V tem delu razstave je 
predstavljen Aškerčev rodov-
nik in njegovi bližnji sorodni-
ki. Nato sledi obdobje Aškerca 
v Celju, kjer je bil leta 1877 
abiturient in mariborsko ob-
dobje, kjer je študiral bogo-
slovje ter bil posvečen v du-
hovnika leta 1880. V tem letu 
je bila objavljena tudi njegova 
pesem Trije popotniki, in sicer 
v Stritarjevem Zvonu. Sledi 
obdobje Aškerčevega pesniko-
vanja in osebnega razvoja ter 
razmer, v katerih je živel in 
delal kot kaplan po štajerskih 
župnijah, do leta 1888, ko je 
bil upokojen. 

Nato se je Aškerc preselil 
v Ljubljano, kjer je dobil služ-
bo mestnega arhivarja. V ljub-
ljanskem obdobju je bilo nje-
govo ustvarjanje zelo intenziv-
no, saj je v tem času izšla veči-
na njegovih del. V letih 1900 
do 1902 je bil urednik Ljub-
ljanskega zvona. Umrl je 
v Ljubljani, 10. junija 1912. 

V naslednjem sklopu razsta-
va obiskovalca seznani z neka-
terimi od devetdesetih kore-
spondentov, s katerimi je bil 
Aškerc v stalnem stiku. To so 
osebnosti takratnega kultur-

nega, političnega in cerkvene-
ga življenja v drugi polovici 
19. in v začetku 20. stoletja. 
V zadnjem sklopu, z naslovom 
Originali Aškerčevih del, so 
predstavljene originalne izda-
je, ki jih hrani Osrednja knjiž-
nica Celje. Zaključek pa pred-
stavlja časovni trak z Aškerče-
vim časom in pomembnejšimi 
dogodkih v letih 1856-1912. 
Razstavo sta pripravila profe-
sorja Branko Goropevšek in 
Srečko Maček, na ogled pa bo 
do 22. junija. 

SM 

Biba leze 
Nova zakladnica slovenske otroške 
poezije 

Založba Herlekin iz Kamni-
ka ostaja zvesta svoji tradiciji, 
izdajanju knjig za otroke. Ta-
ko so te dni izdali novo knjigo 
za mlade bralce, ki so jo naslo-
vili po priljubljeni otroški pe-

smici >»Biba leze, b i b a . . s a j 
je to ponavadi prva pesmica, 
ki jo povemo otrokom in tudi 
prva, ki se je ti naučijo. 

V knjigi so zbrali prek 100 
otroških pesmi, od najbolj 
znanih ljudskih, do tistih, ki so 
jih za otroke napisali sloven-
ski pesniki, od Frana Levstika, 
Josipa Stritarja in Otona Žu-
pančiča, do današnjih Kajeta-
na Koviča, Janeza Bitenca, Ni-
ka Grafenauerja, Toneta 
Pavčka in drugih. Knjiga »Bi-
ba leze, biba. . .« je torej prava 
zakladnica slovenske otroške 
poezije. Z izvirnimi ilustraci-
jami jo je opremila akademska 
slikarka Marija Prelog. 

Knjiga »Biba leze, biba. . .« 
je nekaj posebnega, saj so se 
pri založbi Harlekin odločili in 
jo natisnili na okolju prijaz-
nem papirju, ki so ga za to 
knjigo prispevali v tovarni Ra-
deče papir. To je hkrati prva 
slovenska otroška leposlovna 
knjiga, ki je natisnjena na ta-
kem papirju, za katerega ni bi-
lo treba posekati nobenega 
drevesa. Uporabo reciklirane-
ga papirja za tisk knjig pripo-
ročajo celo zdravniki za oči, 
saj menijo, da je branje bese-
dil, natisnjenih na takem pa-
pirju, manj naporno za oči. 

S tem so pri založbi Harle-
kin in v tiskarni Dan, ki je 
Bibe natisnila v nakladi 2 tisoč 
izvodov, dokazali, da je lahko 
ustrezen ekološki papir več 
kot primeren za tiskanje otro-
ških knjig in da končni izdelek 
ni zaradi tega prav nič manj 
estetski. Več kot 100 strani za-
jetna knjiga »Biba leze, bi-
ba ...« bo ne le prijetna zbirka 
otroških pesmi, ampak tudi 
svojevrstna slikanica. 

Nov izziv 
v aifvarelu 

Konec minulega tedna se je 
slikar-amater Zvone Brilej iz 
Celja predstavil z novo slikar-
sko tehniko, ki se je je lotil. Po 
mnogih razstavah, ko so ga 
ljubitelji likovne umetnosti 
spoznavali kot ljubitelja, ki se 
je izražal z oljem na platnu, so 
bili akvareli, ki jih je predsta-
vil, za marsikoga presene-
čenje. 

Otvoritev razstave Brileje-
vih akvarelov je bila v petek 
popt)ldne v naravnem okolju 

pri ribiškem domu Tratna ob 
Slivniškem jezeru. Razstavo je 
odprl Ladislav Gerdina, pred-
sednik šentjurskega Izvršnega 
sveta, ki je ob tej priložnosti 
predstavil tudi projekt kultur-
ne ponudbe oziroma progra-
mov, ki naj bi imeli vse do je-
seni svoje mesto v naravi tik 
ob jezeru. 

Za krajši program ob otvo-
ritvi razstave Brilejevih avare-
lov so poskrbeli učenci osnov-
ne šole iz Slivnice, pokrovitelj 
razstave pa je bila organizaci-
ja RTG Tratna-Slivniško je-
zero. 

M.A. 

Rimijanslfi 
projelft - Ašicerc 

Včeraj, 10. junija, je bila 
osemdeseta obletnica smrti 
Antona Aškerca - največjega 
slovenskega realista. Rodil se 
je leta 1856 v Globokem pri 
Rimskih Toplicah in tam pre-
življal tudi otroštvo. 

Spomin na Aškerca je med 
krajani Rimskih Toplic še ved-
no živ - še vedno stoji tudi 
Aškerčevina, domačija njego-
vega očeta, ki so jo prenovili 
v muzej. 

Na osnovni šoli Anota 
Aškerca v Rimskih Toplicah so 
čez celo šolsko leto delali razi-
skovalno nalogo na temo 
Aškerc — življenje in kraj v nje-
govem času. 

V soboto, ob dnevu šole, so 
nalogo predstavili staršem, 
prireditev pa so popestrili tudi 
s kvizom o Antonu Aškercu. 
Niso se poglabljali samo v nje-
govo literarno delo, ki ga sicer 
spoznavajo v šoli, pač pa so 
projekt zastavili tudi širše. 
V nalogi so zastopani vsi pred-
meti — tako slovenski jezik in 
zgodovina kot tudi angleščina, 
gospodinjstvo in likovna 
vzgoja. 

Predstavili so Aškerčevo 
življenjsko pot, čas, v katerem 
je živel, poglobili so se v njego-
vo literarno delo, poskusili pa 
so se tudi v prevajanju Ašker-
čevih pesmi v angleški jezik. 
V naslednjih letih bodo učenci 
in mentorji projekt še poglab-
ljali, 

N.-M. SEDLAR 

ZAPISOVANJA 

Evropski kulturni 
mesec 

Ena najodmevnejših akcij 
Evropske skupnosti je ned-
vomno Evropska kulturna 
prestolnica. Akcija je seveda 
že povsem vpeljana in njena 
prva etapa se bo končala leta 
1996, ko bo zadnja izmed pre-
stolnic, držav dvanajstih čla-
nic (plus pridruženih) Evrop-
ske skupnosti, danski Koben-
havn. Druga etapa ponuja 
kandidaturo tudi ostalim 
evropskim državam, tudi dr-
žavam nečlanicam Evropske 
skupnosti, predvsem vzhodno-
evropskim državam, kamor 
vsekakor sodi tudi Slovenija. 
Ker pa je za naziv Kulturne 
prestolnice Evrope kandidira-
lo že vsaj pet držav - osebno 
sem seznanjen s kandidaturo 
Budimpešte, Varšave, Dunaja, 
Moskve in Prage - je Slovenija 
oziroma njena prestolnica 
Ljubljana svojo priložnost za-
pravila vsaj do leta 2002; po-
sledice »ministriranja« in Str-
garjevega »županovanja« se 
bodo vlekle še v naslednje ti-
sočletje. 
. Ker pa priložnosti za lastno 

kulturno in državno promocijo 
ne gre zapravljati kot po teko-
čem traku, ima Slovenija pri-
ložnost pripraviti projekt, ki 
ga nikakor ne gre zamuditi, 
projekt, ki bo v okviru Evrop-
ske skupnosti stekel že letos, 
in ki se imenuje Evropski kul-
turni mesec. Akcijo, ki je na-
menjena spodbujanju kultur-
nega sodelovanja znotraj veli-
ke evropske kulture in boljše-
mu medsebojnemu spoznava-
nju ter oplajanju, bo začel 
poljski Krakow, nadaljeval pa 
prihodnje leto štajerski Gra-
dec, šest tednov, kolikor traja 
taka manifestacija, bo Gradec 
izkoristil predvsem za promo-
viranje štajerske kulturne 
ustvarjalnosti in dediščine, 
kamor seveda sodijo tudi ne-
kateri predeli Slovenije. V ra-
zredu literature se bo v okviru 
projekta Literatura mesta 
— Mesto literature predstavilo 
nekaj slovenskih — zlasti mlaj-
ših - literarnih ustvarjalcev, 
v razredu filmske umetnosti 
bo prikazanih nekaj novejših 
slovenskih filmov, najbolj pa 
bo slovenska umetnost repre-
zentirana jasno v razredu gle-
dališke umetnosti, kjer se bo 
poleg mariborske Drame 
predstavilo še vsaj kakšno slo-
vensko gledališče — ninujno, da 
je to poklicno. Skratka, kul-
turni mesec Evrope, katerega 
poglavitna ideja je, da se me-
sto predstavi vsej Evropi kot 

aktualna kulturna delavnica, 
kot mesto z razvito sprotno 
kulturno ustvarjalnostjo, kot 
mesto z zgodovinskim predz-
nakom in kot mesto, ki vzdr-
žuje kulturne stike s svojimi 
sosedi. Ker je akcija sponzori-
rana s strani Evropske skup-
nosti, ker celotno finančno 
breme ne visi na mestu oziro-
ma državi, kateri to mesto pri-
pada, ker je to enkratna pri-
ložnost za vsa ambiciozna po-
djetja, za podjetnike, da se 
s sponzorstvom vpišejo na kul-
turni zemljevid vedno bolj 
združene Evrope, velja o kan-
didaturi katerega od sloven-
skih mest še kako resno razmi-
šljati. Še več, menim, da tu ni 
kaj razmišljati, da gre za pri-
ložnost, ki se ponuja kar sama, 
za priložnost, ki je preprosto 
ne gre zapraviti. 

Slovenija ima poleg Ljub-
ljane, ki v tem projektu odpa-
de, kar nekaj mest, ki bi se za 
naslov Evropskega kulturnega 
meseca lahko enakovredno 
merila z npr. štajerskim Grad-
cem. Od Maribora, ki zaradi 
neposredne geografske bližine 
ter kulturne povezanosti 
z Gradcem, že zaradi kandida-
ture avstrijskega štajerskega 
mesta nekako odpade, pa do 
Celja, Novega mesta, Kranja 
in morda Kopra. Predvsem 
Celje s svojo bogato zgodovi-
no, politično in socialno, ter 
Novo mesto kot zakladnica 
kulturno-umetnostnih tokov 
z začetka tega stoletja, prideta 
še kako zelo v poštev. Ker so 
vse možnosti po letu 1993 še 
odprte, ker lahko eno izmed 
slovenskih mest to kandidatu-
ro že »vnovči« čez približno 
dve leti, bi veljalo namesto 
o kandidaturi samo razmišlja-
ti, že pripravljati okviren pro-
gram prireditev ter se kar naj-
hitreje povezati s sponzorji iz 
vrst gospodarstva. Celje kot 
morebitni nosilec tega naslova 
bi zlasti in samo pridobilo. 
Predpogoj vsega tega pa je se-
veda urejenost mestnih poli-
tičnih struktur, prek katerih 
se taka kandidatura lahko 
sploh predloži. 

Fiše Tadej Čater 

Mali pevski tabor v Grižali 
v Grižah je bil v soboto 18. mali tabor pevskih zborov Pojo naj ljudje, ki ga je pripravil ženski 

pevski zbor Griže. Sodelovalo je devet zborov: mešani zbori iz Kranja, Mozirja in Andraža, moški 
pevski zbori iz Kamnika, Petrovč in Vinske gore ter ženski pevski zbori iz Kamnika, Šentjurja in 
Griž. Zbrane sta pozdravila predsednica ženskega pevskega zbora Griže Metka Kos in predsed-
nik Zveze kulturnih organizacij Žalec Janez Meglič. Na sliki: Ženski pevski zbor Griže med 
pozdravnim govorom Metke Kos. T.T. 
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»V Celju se ni 
delala škoda!« 
župan Anton Roiec ocenjuje delo IS In občinske skupščine v zadnjib dveh 
letih za dobro - Za demokracijo je potrebna zrelost 

v Celju danes (v četrtek, 11. 
junija) ločeno zasedajo poslanci 
zbora krajevnih skupnosti in 
družbenopolitičnega zbora. 
Osrednja točka obeh zasedanj je 
»obravnava aktualne problemati-
ke dela skupščine in njenih orga-
nov ter odstopa predsednikov 
DPZ (Miro Gradič) in zbora KS 
(Matjaž Železnik)«. O odstopu 
podpredsednika skupščine (dr. 
Aleš Demšar) ter predsednika IS 
(Mirko Krajnc) bodo celjski po-
slanci razpravljali na jutrišnji, 
skupni seji. 

Za skupno zasedanje v neka te -
rih s t r ankah napoveduje jo , da bo-
do poslanci zahteval i tud i odstop 
celjskega župana Antona Rojca. 
K a j meni o tem, kako ocenju je de-
lo v občini v pre tekl ih dveh letih 
in kako vidi razvoj Celja v p r ihod-
nje, odgovar ja d ip lomirani p rav-
nik Anton Roječ. 

Glede na zaostrene razmere 
v gospodarstvu in finančno izrav-
navo z republiko, ki ni v prid Ce-
lju, se postavlja vprašanje, ali ste 
v okviru občinske politike določili 
prednostne naloge, za katere je bi-
lo na vsak način potrebno zagoto-
viti denar? 

Živimo v času nezaslišne cen-
tral izacije. Ves denar iz našega 
območja se s teka v republ iški p ro-
račun, neka j se ga vrača, pretežen 
del pa v republ ik i tudi os ta ja . Po-
ložaj je zato, ker n imamo lastnih 
virov f inanc i ran ja , še težji. Nalo-
ge, ki jih kr i jemo in poskušamo 
razvijat i , so razvidne iz občinske-
ga proračuna . Celotna makrogo-
spodarska sfera - tudi cel jsko go-
spodars tvo - se u re ja z republ iški -
mi predpisi , malo gospodars tvo in 
obrt , ki sta delno v naš i pr i s to jno-
sti, pa iz p ro računa tud i podp i ra -
mo. N a j omenim ustanovi tev Š ta -
jerske banke, ki ima nalogo f inan-
cirati te projekte . Težo smo dal i 
sejemski dejavnost i , kakega raz-
vojnega pro jek ta v tem smislu, da 
bi se naše indus t r i j ske kapaci te te 
ekstenzivno širile, n imamo, želi-
mo pa akt ivi ra t i obstoječe zmog-
ljivosti. 

Občinski proračun je bil v Celju 
sprejet s težavo — a njegova vred-
nost je na drugem mestu v repu-
bliki, takoj za Ljubljano. Glede na 
optimistična izhodišča, denarja za 
javno porabo v občini ne bi smelo 
tako zelo primanjkovati? 

Denar j a za javno porabo bo 
vedno premalo. Celju je po enot-
nih republ išk ih kr i te r i j ih uspelo 
v svoj p ro račun zbra t i nadpov-
prečno veliko sredstev, ka r kaže, 
da je ta pros tor sorazmerno vi ta-
len. Smo skora j na isti ravni 
z L jub l j ano in k repko pred Mar i -
borom, čeprav se s tem ne želimo 
preveč ponašat i . 

Sejemska dejavnost je zelo po-
membna. Ocenjujete, da bo lahko 
postala vlečni konj razvoja Celja? 

Na mesto uč inku je v več pogle-
dih. Nima samo trgovinskega po-
mena, uč inku je tud i na turis t ično, 
gostinsko, d ružabno ter ku l tu rno 
življenje. Zaželena je v vsakem 
mestu in tu ima Celje veliko kon-
kurenco. Želimo obdrža t i se jme 
- to pa bomo naprav i l i tako, da 
bodo računi čisti. ŠRC Golovec je 
bil zgra jen z d e n a r j e m delovnih 
organizaci j in tisti, ki so denar 
prispevali, so ga zaupa l i v u p r a v -
l janje občini. 

Na katere opravljene naloge 
oziroma dogodke iz tega obdobja 
ste kot župan najbolj ponosni? 

V na j t ež je p re izkušn je je bilo 
Celje postavl jeno ob poplavi in 
Vojni in v obeh pr imer ih je sedanja 
Celjska oblast v celoti pokaza la 
svojo zrelost. Menim, da imajo ob-

čani ob spominih na te dogodke 
občutek varnost i in z a u p a n j a do 
oblasti . 

In katere naloge niste izpeljali 
do konca? 

Konkre tno zapisanih nalog niti 
ni bilo. Nobena od celjskih s t rank 
ni zastavila kake naloge kot p ro-
jekt številka ta in t a - naše naloge 
so bile v glavnem usmer jene v n a -
predek na vseh področj ih. To je 
bilo real iz i rano — a mi bi želeli še 
več. Da bi se Celje komuna lno 
v celoti uredilo, da bi se odpravi la 
vsa ekološka prob lemat ika — pre-
cej je bilo doseženega, vendar ne 
moremo biti zadovoljni . Da bi bilo 
Celje čisto, tudi voda, z eml j i š ča . . . 
K l jub temu, da tega v celoti ne 
moremo realizirati , se stvari bi-
stveno izboljšujejo. Letos, deni-
mo, v Celju v zimskem času ni bilo 
bis tvenih onesnaženj z raka . 

Kot predsednik IS je odstopil 
Mirko Krajnc. Kako komentirate 
njegov odstop — tudi zato, ker je 
bilo na zunaj videti, da nista 
v najbolj prijateljskih odnosih? 

No, mogoče je bilo t ako videti 
na zunaj . Moram pa reči obra tno, 
z Mirkom Kra jncem se zelo dobro 
razumeva, razumela sva se pred 
njegovim imenovanjem in mojo 
izvolitvijo, razumeva se zda j in se 
bova tudi v pr ihodnje . Z a k a j do 
tega pr iha ja? Imamo ljudi, ki s po-
tenc i ra jem odnosov, ki j ih ocenju-
jejo kot neko nerazumevanje , de-
lu je jo prot i enemu ali drugemu. 
Seveda so med nama neka te ra ne-
razumevanja , vendar ne v smislu 
rušenja dela enega ali drugega. 
Gre za razl ična mnenja , kako reši-
ti določen problem. Tipičen pr i -
mer je zadeva z Aškerčevo ulico 
— a m p a k to je korekten poskus 
i skanja nove rešitve za problem, 
ki se v Celju rešuje 12 let. Pogledi 
enega ali drugega, vsakega s svoje 
p e r s p e k t i v e . . . Razen tega ni bilo 
ničesar, ka r se ne bi realiziralo. 

Ocenjujete, da so bili odnosi 
med IS in SO korektni, da ni bilo 
blokad? 

Vedeti morate , da gospod 
Kra jnc ni IS in jaz nisem skupšči -

na ali n jeno predsedstvo — p r i h a j a -
lo je do eventuelnih bi tk med po-
samezniki v enem ali d rugem tele-
su, v gla\Tiem pa je bilo delo na 
pr imerni ravni . 

Med poslanci in skupščinskimi 
funkcionarji je slišati, da je bilo 
delo predsedstva blokirano, da ste 
si jemali preveč pooblastil, da ni-
ste prisluhnili drugim. . . Kakšen 
je vaš komentar? 

M i m o lahko rečem, da so pred-
stave o b lokadi različne. Tisti, ki 
o b lokadi govori, bi mora l na t anč -
no povedati , k a j si ob tem pred-
stavlja. Če nekdo neka j predlaga 
(denimo odlok o pre imenovanju 
ulic) in želi to sforsirat i , ostali pa 
ne soglašajo in zato zadeva ne do-
bi podpore, potem bo govoril 
o b lokadi - čeprav ne gre zanjo. 
Sam bi govoril o b lokadi k a d a r bi 
neka s tvar ne bila spreje ta in bi 
bila posledica tega škoda. Česa t a -
kega pa v Celju ni bilo. 

Morda je bila v manjši meri ško-
da narejena že s tem, da odlokov. 
in drugih stvari v skupščini niste 
sprejemali pravočasno. Premier 
Mirko Krajnc je dejal, da je 37 od 
nekaj več kot 40 prisotnih poslan-
cev zanj podpora delu izvršnega 
sveta. Gre za problem nesklepč-
nosti! 

Neka j odlokov je bilo resnično 
sprejet ih kasneje — vendar to Celju 
ni povzročilo nobene škode. Ko pa 
ste že omenili to - tisti, ki govorijo 
o blokadi , hk ra t i niso pr ipravl jeni 
na sp remin jan je odločbe, po ka te -
ri moramo odloke spre jemat i 
s kval i f ic i rano večino. Nihče, ki 
očita s labo sklepčnost, ni p r ip rav-
ljen k a j spremenit i . 

Nekateri od članov predsedstva 
pravijo, da so vas večkrat opozar-
jali, kako sestaviti dnevni red za-
sedanja - vi pa ste vztrajali na ob-
sežnih dnevnih r e d i h . . . . 

Imate razl ične informaci je in 
razl ična stališča. Konkre tno bi 
morali povedati , za k a j je šlo. 
Osebno se t rudim, da bi bili dnev-
ni redi čim krajš i , da van je ne bi 
vključil i s labo pr ipravl jenih točk 
in da ne bi razpravl ja l i v prazno. 

Ce omenim le p r imer zadn je 
skupščine — neka te r i so gradivo 
pod ak tua lno in formaci jo želeli 
obravnavat i kot posebno točko, 
potem, ko so to dosegli, pa niso 
razpravl ja l i , ker niso imeli več k a j 
povedat i . Eden od n j ih je v tem 
času celo zapust i l sejo. Z d a j pa 
isti l jud je govorijo, da se širi 
dnevni r e d . . . Sam si p r izadevam, 
da se to ne bi dogajalo. 

Gre v teh primerih za učenje 
demokracije ali za strankarska 
razhajanja v Celju, ko si nekatere 
stranke izberejo za način svojega 
dela nagajanje? 

Gre za eno in drugo. O naga j i -
vosti sicer ne bom govoril, ker 
vsakega poslanca visoko cenim. 
Za demokraci jo še nismo dovolj 
dozoreli. Demokrac i ja zahteva sa-
mokontro lo in določeno s t rpnost , 
da poskušaš razumet i drugega, 
kons t rukt iven nač in dela, to, da se 
ne vodijo posebne igre s s labim 
n a m e n o m . . . Pred seboj pa imamo 
še neka j drugega — tud i v vašem 
časopisu in rad iu se večkra t piše 
in govori o t ako imenovani ne-
učinkovitost i , pr i čemer mi nikoli 
ni jasno, ka j si t isti , ki o tem govo-
ri, pod neučinkovi tos t jo p reds tav-
lja. Če n a j bi bila učinkovi tost ve-
lika količina opravl jenega dela ali 
kakovost tega dela, po tem lahko 
odgovorimo, sa j smo s tem zado-
voljni. V skupščini , ni t i v republ i -
ški ni t i v celjski, pa s tvar i ni mo-
goče več spre jemat i po s ta rem n a -
činu. Skupšč ina je mesto, k je r se 
kr iža jo razl ična stališča, in če bi 
deloval pro t i t emu, ne bi bilo de-
mokrat ično. V Celju pa je prišlo 
do neke polar izaci je - dejs tvo je, 
da se je v republ ik i izoblikovala 
d ruga poli t ična zgradba , da je del 
pre jšn je pozicije posta l opozicija 
in obra tno, to pa se delno odraža 
tud i pr i nas. Osebno sem mislil, da 
do tega ne bo prišlo - a je. Pot reben 
bo določen čas, da se s t r anke v no-
vih r azmerah med seboj dogovori-
jo ali uskladi jo , k a r bo težko, sa j 
jasno def in i ran ih stališč ali p ro -
gramov ni opaziti . 

Zahtevo za vaš odstop je prvi 
izrazil Miro Gradič, predstavnik 
SDZ-NDS, zdaj se je - glede na 
izjave strankarskih prvakov - pri-
družilo že več strank. Kako bi to 
komentirali? 

Imate svoje informaci je , meni ni 
znanega nič več. Na skupščino ni 
pr iš la nobena zahteva, čeprav so 
nekater i to vp rašan je res načeli . 
Če nekdo predlaga odstop, l ahko 
to naredi zase. Nesmiselno pa je 
zahtevat i ods top od drugega, to 
predlagat i ali sugerirat i . 

Kaj določa občinski pravilnik, 
kakšna j.e'procedura z zbiranjem 
podpisov? 

V tem pr imeru gre za vprašan je 
zaupnice ali nezaupnice , t akšen 
pr imer smo v Celju že imeli z IS, 
pa je k lavrno propadel . Hočem pa 
reči, da gre po mojem mnen ju za 
eno od s t rank, ki v Celju n ima nit i 
volilcev, pa tud i v republ iških me-
rilih si išče svojo volilno bazo. 
Z zunan j imi efekt i se želi prof i l i -
ra t i in na tak nač in mogoče p r ido-
bi t i n e k a j volilcev. Možnosti ima-
jo — to je za demokrac i jo povsem 
običajno. In v tem pr imeru bomo 
videli, k a j bo nastalo. 

Liberalni demokrati imajo 
predlog za novega mandatarja. So 
vas s tem že seznanili? 

Uradnega obvesti la n imam. Če 
pogledamo nazaj , je ocena dela IS 
in SO lahko samo pozit ivna. Po 
mojem mnen ju bo L D S ali ka te ra 
d ruga s t r anka pr i te j razdeli tvi 
moči v skupščini sama le z veliko 
težavo ali pa sploh ne, spravi la 
s k u p a j 38 glasov. S t r anka , ki je 
na jbo l j organiz i rana, je SDSS, 
a m p a k ta se seveda ne postavl ja 
v igro s takšnimi pol i t ikantskimi 
pri jemi, kakršne so stvari , ki v Ce-
lju potekajo . Prof i l i ra t i se želi 
z reševanjem vsebinskih vp ra šan j 
in s svojim delom. 

Vse stranke po vrsti poudarjajo, 
da je potrebno v korist razvoja 
Celja doseči širok konsenz. Kako 
boste ravnali vi? 

O razvojnegem delu so posa-
mezne s t r anke ve l ikokra t govorile 
- ampak eno so besede, d rugo pa 
de jan ja . V Celju imamo jasen raz-
vojni program, skupščina in IS ve-

sta, v ka te ro smer mora ta iti - ^ e 
za u t rd i tev regionalnega položaja, 
Celje mora posta t i sejemsko, kul -
tu rno in gospodarsko intenzivno 
središče. Vendar - to vemo, kako 
pa to doseči, je d rug problem. Ve-
liko o tem slišimo, konkre tnega 
pro jek ta pa nihče ni ponudil . Le 
S D S S je povedala , kako - gospo-
darski zagon se konkre tno lahko 
doseže z izgradnjo v makro in mi-
kro obsegu in f ras t ruk tu re . In to se 
tudi dela. Mislim, da bo izgradnja 
i n f r a s t r u k t u r e omogočila dosega-
nje izvozne usmeri tve gospodar-
stva in njegovo kakovostno rast 
- le t ako bodo naza j p r iha ja l i uč in-
ki na vse ostale d ružbene sfere. 

Mislim, da je tudi za izgradnjo 
infrastrukture potreben širši kon-
senz. Prenovitelji so pred kratkim 
predlagali okroglo mizo parla-
mentarnih strank o tem, kako do-
seči dogovor za učinkovito delo do 
konca mandata, a ni dala sadov. 
Je morda potem rešitev predlog 
celjskih demokratov o eksperi-
mentalni občini? 

Sami ste videli, da prenovitel j i 
na te j okrogli mizi, ki sem jo skli-
cal, niso imeli k a j povedat i . Če 
imajo ideje, to pa velja tud i za vse 
d ruge s t ranke , mora jo pr ipravi t i 
p rogram in delovati na njegovi os-
novi. Tako si p r idobiva jo podporo 
pri volilcih. N a j torej izdelajo pro-
g ram in se z n j im prof i l i ra jo , po 
osvojenih voli tvah pa ta p rogram 
tud i real izirajo. Problem pa je 
v tem, da je t akšn ih programov 
malo. Mi ga imamo. 

Eksperimentalna občina na os-
novi novih vo l i t ev . . . 

Tudi naša s t r anka in cel jska ob-
čina imata popolnoma jasno vizijo 
bodoče občine Celje. Pred nami je 
Cel je-mestna občina, o tem smo se 
že pogovarjal i . Kot t akšna bo ob-
čina imela po slovenski Ustavi 
večje možnost i za svoj razvoj, za-
gotovljeni bodo las tni viri za f i -
nanc i ran je programov, imela bo 
več kompetenc. Sami imamo po-
polnoma jasne tendence in smo 
pre jšn j i in zda jšn j i republ iški vla-
di že predlagal i , n a j Celje pos tane 
eno od republ iških središč z ins ta -
l i ranimi republ iškimi ins t i tuc i ja-
mi in državnimi organi . 

Ko govorite »mi« — mislite pri 
tem na stranko ali predsedstvo 
SO? 

V tem pr imeru mislim na vod-
stvo občine. 

V petek lahko pričakujemo raz-
plet razmer v skupščini. Če boste 
ostali župan — kako boste zastavili 
delo? 

Meni vaše vp rašan je n i všeč 
- v n jem »če« vsi l jujete. Kakorkol i 
s tvari po teka jo - kon tak t i r am 
s celjsko javnost jo, z gospodarsko 
sfero, s k ra jevn imi skupnostmi , 
ku l tu ro in š o l s t v o m . . . Lahko da 
so l jud je to naredi l i iz vl judnost i , 
a m p a k na svoje delo nisem slišal 
posebnih pr ipomb. Obs ta ja jo pa 
tudi d ruga mnen ja . Posamezni 
l jud je na jb rž želijo n a moj račun 
pr idobi t i kakšno točko v volilni 
p r o p a g a n d i . . . Celje je t r e t j e slo-
vensko mesto, z veliko gospodar -
sko močjo, v pre teklost i in seda-
njost i bogato zarad i svoje duhov-
ne us tvar ja lnos t i , je regionalno 
središče, sodi v evropski prostor 
- in moja p r izadevan ja bodo šla 
v to smer. 

Skupina poslancev je (po zaključ-
ku redakcije) na sekretariat celjske 
občinske skupščine naslovila pred-
log, naj poslanci glasujejo o razreši-
tvi župana Antona Rojca in pod-
predsednika Maksa Bastla. V obra-
zložitvi županu očitajo nekoopera-
tivnost in podcenjevanje celjske 
problematike. Ob tem tudi menijo, 
da nosi poleg izvršnega sveta velik 
del odgovornosti za neučinkovito 
delo skupščine. Omenjajo še slabo 
sodelovanje znotraj predsedstva, 
kar se je odražalo tudi na vsebin-
skem delu skupščine. Za obrazloži-
tev predloga razrešnice Maksu Bast-
lu so bili poslanci bolj v zadregi 
- zapisali so, »da so z njegovim de-
lom nezadovoljni preprosto zato, ker 
ni nič delal«! V Celju bi moral odi-
grati eno ključnih vlog, vendar se je 
raje odločil za popolno abstinenco, 
tudi potem, ko ni bil več minister. -

IVANA STAMEJČIČ 

Anton Roječ: Občinska politika ni nikoli avtonomna, je del državne. V tem 
času smo si v Sloveniji zastavili dve osnovna nalogi — utrditev demokracije, 
pravne države in osamosvojitev Republike Slovenije. Obe nalogi sta dose-
ženi. V teh okvirih in znamenju teh prizadevanj pa se je odvijalo tudi 
življenje v občini. Ob začetku mandata smo v gospodarstvu pričakovali 
določene težave — vendar so bile kasneje veliko hujše. Pričakovali smo izgubo 
srbskega tržišča, nismo pa pričakovali vojne v Sloveniji, nato na Hrvaškem 
in v BIH. V tem času smo se sorazmerno - tako Slovenija, še posebej pa Celje 
- dobro izvlekli. Še posebej, če Celjani štejemo tudi poplavo novembra 90. 
Celje postaja iz dneva v dan lepše, komunalna ureditev napreduje, napredek 
je na kulturnem področju, vrsta prireditev, ki so imele težave, seje konsoli-
dirala, nastajajo nove - materialni ustvarjalnosti mora slediti tudi duhovna. 
Tudi samo gospodarsko stanje je glede na RS nadpovprečno - če nekdo 
načenja to vprašanje, ga pač mora v paraleli z republiko oceniti pozitivno. 
Ne IS ne SO si nimata kaj očitati. 



Simpatično v vojnišici Ameriiti 
Krajevni skupnosti Mejnik in Škofja vas praznujeta 

Ob prazniku krajevnih 
skupnosti Vojnik in Škofja vas 
so osnovnošolci iz vojniške šo-
le in njenih podružnic v sode-
lovanju s turističnim dru-
štvom v petek pripravili sim-
patično prireditev »Tudi 
v Vojniku Amerika.« Ogledali 
so si jo številni krajani, med 
eminentnimi gosti pa velja 
omeniti slovenskega zunanje-
ga ministra dr. Dimitrija Ru-
pla, Viktorja Žaklja in celjske-
ga župana Antona Rojca. 

Mladi novinarji, ki sodeluje-
jo pri šolskem glasilu Aha, so 
zadnjo številko v celoti name-
nili Ameriki. Pisali so o nje-
nem odkritju in o Krištofu Ko-
lumbu, intervjuvali so učitelji-
co, ki je Ameriko že obiskala, 
sestavili domišljijski dnevnik 
o bivanju v Ameriki, se pomu-
dili pri ameriški glasbi in modi 
ter pripravili tudi kviz o poz-
navanju Amerike. 

Za zaključek svojega odkri-
vanja Amerike so v petek v os-
novnošolski telovadnici pri-
pravili zares veliko prireditev, 
na katero so povabili New 
Swing Quartet, Andreja Ši-
frerja, Globus band iz Velenja 
in še nekatere. V SLG Celje so 
jim na pomoč priskočili s kuli-
sami, občinstvu pa so se v pe-
smi in na šaljiv način predsta-
vili vojnišld zamorci, soški 
kavboji, cerkovški šerifi, 
šmartinski Mehikanci, domači 
»znanstveniki«, raziskovalci 
in tekmovalci iz podružničnih 
in vojniške šole. Pripravili so 

radoživo, simpatično popold-
ne, ki je preseglo okvire obi-
čajnih šolskih proslav. 

V dokaj mladem učiteljskem 
kolektivu vojniške osnovne šo-
le, ki mu ravnateljuje Majda 
Roje, je očitno precej mladost-
ne zagnanosti in iskrivih idej, 
ki jih nameravajo v prihodnje 
še udejaniti. Priznanje šoli, 
učencem in učiteljem je tudi 
največje število točk, ki so jih 
te dni prejeli za raziskovalno 
nalogo »Vojnik - moja domača 
pokrajina,« s katero so sodelo-
vali v letošnji akciji Mladi za 
napredek Celja. 

Prireditev Tudi v Vojniku 
Amerika je bila prva v okviru 

praznovanj krajevnih skupno-
sti Vojnik in Škofja vas. Že 
v petek so proslavili 40-letnico 
delovanja člani društva upo-
kojencev Vojnik, ki mu pred-
seduje Marija Krpan. Društvo 
je v kraju zelo dejavno. Upo-
kojenke iz Vojnika in okolice 
pripravljajo razstavo ročnih 
del in kulinarike. Svoje izdel-

ke bodo v petek dopoldne raz-
stavile vojniškem domu upo-
kojencev. 

V praznovanje se vključuje 
tudi vojniško turistično dru-
štvo. Tako so že v nedeljo 
v kulturnem domu pripravili 
razstavo, ki so jo naslovili 
»Zgodovina Vojnika v sliki in 
besedi« in se na njej pomudili 

tudi pri znanih Vojničanih. 
Kot pravi Jože Tanjšek, pred-
sednik društva, si prizadevajo 
, da bi Vojnik postal urejen, 
očem prijazen kraj, v katerem 
si želijo čim več manjših go-
stinskih in trgovskih lokalov. 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 

V prihodnjih dneh bodo pri-
pravili v kraju še nekaj prire-
ditev. Tako bo jutri, v petek, 
celodnevni teniški turnir na 
igrišču v Vojniku, v domu kul-
ture v Škofji vasi bo razstava 
ročnih del, popoldne pa bodo 
na tamkajšnjem hipodromu 
pripravili konjeniški turnir. 
V soboto bo parada kočij in 
konjenikov ter tekmovanje 
koscev v Škofji vasi, na poli-
gonu tamkajšnjega gasilskega 
društva. Predstavilo se bo tudi 
celjsko kinološko društvo, 
osrednja prireditev v počasti-
tev praznika pa bo ob 18. uri 
v prostorih gasilskega doma 
v Škofji vasi. Tudi tam bodo 
nastopili vojniški osnovnošol-
ci s kulturnim programom. 

Prireditev se je pričela na prostem z nastopi velenjske folklorne skupine in domačega pevskega 
zbora, Ameriko pa so otroci odkrivali v telovadnici. 

Kristan Vrli za 
samostojno 
občino 

Krajani Kristan Vrha 
v občini Šmarje so se prete-
klo nedeljo na referendu-
mu odločili za samostojno 
občino. Na edinem glaso-
valnem mestu, v krajevno-
gasilskem domu, je glaso-
valo 554 volilcev, kar je tri 
četrtine vseh volilnih upra-
vičencev. Med njimi jih je 
472 glasovalo za samostoj-
no občino Kristan Vrh, na-
sprotovalo jih je 75, 7 gla-
sovnic pa je bilo neve-
ljavnih. 

Referendum je spodbu-
dilo prepričanje krajanov 
v vasi Kačji Dol, da si ne 
želijo v novo občino Šmar-
je, raje bi se pridružili bliž-
ji bodoči občini Rogaška 
Slatina. Zato so se odločili 
za neobvezujoč referendum 
za samostojno občino Kri-
stan Vrh. V krajevnem vod-
stvu so povedali, da gre za 
merjenje razpoloženja kra-
janov ter da se še vedno 
lahko odločijo za vključi-
tev v večjo občino, saj refe-
rendum ni zavezujoč. Na 
območju sedanje občine 
Šmarje so v okviru nove lo-
kalne samoimrave predvi-
deli občine Šmarje, Roga-
ška Slatina, Rogatec, Kozje 
in Podčetrtek, pred krat-
kim pa so se na podobnem 
referendumu odločili za sa-
mostojno občino tudi 
v krajevni skupnosti Bi-
strica ob Sotli, kjer ne želi-
jo v novo občino Kozje. 
Krajevna skupnost Kristan 
Vrh šteje 1223 prebivalcev, 
v zadnjih letih se je priseli-
lo nad dvesto novih. BJ 

Življenje z multiplo sklerozo 
Skupščina Društva muitipie skleroze Slovenije 

V Sloveniji živi preko 1200 
bolnikov z dokazano multiplo 
sklerozo, bolnikov, pri katerih 
nanjo sumijo, pa je bistveno 
več. Multipla skleroza je naj-
pogostejša nevroimunska bo-
lezen na naši zemljepisni širi-
ni, zbolijo pa mladi ljudje, naj-
pogosteje med dvajsetim in 
štiridesetim letom starosti. 
Bolezen, za katero vzroka še 
niso odkrili, je kronična in vo-
di v manjšo in večjo invalid-
nost. 

Življenjska doba obolelih ni 
skrajšana, zato je še toliko po-
membnejše, da obolelim po-
magajo ohranjati delazmož-
nost in gibljivost. V ta namen 
je bilo leta 1973 v Sloveniji 
ustanovljeno društvo za MS. 
Njegov glavni cilj je s posebni-
mi psihosocialnimi programi 
obolelim ponovno približati 
dobrine, ki so zdravemu člove-
ku dostopne samoumevno. 

O tem so govorili v soboto in 
nedeljo v Topolšici na 19. red-
ni letni skupščini društva. 
Predsednik dnaštva Alojz Je-
šelnik je med drugim opozar-
jal na naraščajoče število soci-
alno ogroženih članov. Opozo-
ril je na nujnost ustreznejše 
ureditve in opremljenosti ne-
vrološke klinike v Ljubljani, 
pohvalil sodelovanje podruž-

nic z nekaterimi zdravstveimi 
domovi v Sloveniji, še posebej 
z velenjskim, pa tudi opozoril 
na pomoč patronažnih služb, 
Rdečega križa in Karitasa pri 
omogočanju bolnikom, da 
ostanejo kljub težki prizadeto-
sti na svojem domu. 

Kot je poudarila asistentka 
dr. Beatrika Končan-Vračko 
iz nevrološke klinike v Ljub-
ljani, ki je tudi članica medna-
rodnega odbora za raziskavo 
te bolezni in vodi slovenski re-
gister obolelih za MS, čaka 
društvo še veliko dela. Med 
drugim bo strokovno svetoval-
ni odbor skušal doseči, da bi 

v Sloveniji uveljavili enotno 
sodobno doktrino zdravljenja 
ter rešili probleme pri plačilu 
zdravstvenih storitev. Opozo-
rila je še na težave z ocenjeval-
nimi lestvicami in obvestila 
zbrane, da bodo v Sloveniji 
v kratkem uvedli novo obliko 
zdravljenja z imunoglobulini, 
s katerimi dosegajo v svetu kar 
lepe uspehe. 

Razprava na skupščini je 
potrdila, da se bolniki v svojih 
okoljih srečujejo s številnimi 
težavami, da pa so se jim pri-
pravljeni postaviti po robu. 

MILENA B.POKLIČ 

Društvo je lani namenilo 6 mi-
lijonov tolarjev za naložbe. 
Poleg urejanja centra za ohra-
njanje zdravja v Fontani in 
adaptacije bivalnikov v Pod-
četrtku, so največ vlagali 
v dom starejših v Črnomlju, 
kjer so za bolnike z multiplo 
sklerozo pridobili 22 postelj. 
Tu bi naj našli oskrbo in reha-
bilitacijo neoskrbljeni bolniki. 
Ker je po podatkih društva ta-
kih bolnikov preko sto, name-
ravajo podobne projekte ures-
ničiti tudi v drugih regijah. 
Zaenkrat še v načrtih pa je tu-
di Center za multiplo sklerozo 
v Topolšici, kjer že sedaj tam-
kajšnje zdavilišče izredno do-
bro sodeluje v programu za 
bolnike z multiplo sklerozo. 

Alojz Ješelnik, predsednik Društva muitipie skleroze Slovenije 
in asist. dr. Beatrika Končan-Vračko. 

Vse o gobah 
Kviz s tem naslovom, ki 

je bil prejšnji petek v Zdra-
vilišču v Laškem, je pripra-
vila Gobarska dinžina iz 
Laškega. Na kvizu so sode-
lovali po trije učenci iz 
centralnih osnovnih šol na 
laškem območju - osnovna 
šola Primoža Trubarja 
v Laškem, osnovna šola 
Anotna Aškerca iz Rimskih 
Toplic in osnovna šola Ra-
deče. 

Učenci so se na kviz pri-
pravljali s svojimi mentor-
ji, s svojim znanjem na kvi-
zu pa so presenetili tako 
občinstvo kot tudi člane 
gobarske družine Laško in 
predstavnike Gobarske 
zveze Slovenije. Prvo me-
sto je dosegla ekipa osnov-
ne šole Anotna Aškerca iz 
Rimskih Toplic, ampak 
s težavo, saj je bil na urad-
nem delu kviza rezultat ne-
odločen - enako število točk 
je imela tudi ekipa iz La-
škega. Za končni rezultat 
so morali učenci pokazati 
znanje v živo — nabrane go-
be so morali tudi prepoz-
nati. 

Gobarski kviz bo v La-
škem postal tradicionalen, 
organizatorji pa že razmi-
šljajo, da bi ga razširili tudi 
na republiško raven. 

N.-M. S. 

Nastopilo preko tisoč gasilcev 
Občinska gasilska zveza Žalec je minulo soboto in nedeljo 

pripravila občinsko tekmovanje. V gasilskih veščinah se je 
pomerilo 125 desetin, največ doslej. 

Pri pionirkah je zmagala desetina iz Ponikve, pri pionir-
jih ekipa iz Latkove vasi, pri mladincih druga ekipa iz 
Ponikve, pri mladinkah desetina iz Tmave, pri članicah 
A desetina iz Sv. Lovrenca, pri članicah B desetina IGD 
Prebold II., pri članih A desetina Braslovče I., pri članih 
B desetina iz Šešč in pri starejših članih desetina iz Matk. 
Tekmovanje je, tako kot je ob zaključku poudaril predsed-
nik OGZ Žalec Rudi Herman, potrdilo, da se mladi zani-
majo za gasilstvo. Na sliki: s sobotnega tekmovanja mla-
dincev. 

T. TAVČAR 

Turisti v mojem kraju 
Na na teča j z naslovom »Kaj bi pokazal tu r i s tu v svojem 

kraju«, ki ga je razpisala Turis t ična Zveza iz Celja, je pr i -
spelo šest inosemdeset nalog iz osnovnih šol cel jske regije. 
S t rokovna komisi ja je naloge pregledala , in v petek, 5. 
juni ja so se avtor j i na jbol j š ih dvaindvajse t ih nalog zbrali 
v Celju na zak l jučku na teča ja . Mladi poznavalci tur is t ičnih 
znameni tos t i so si pod vodstvom prof . S i rka ogledali zgodo-
vinske znameni tos t i Celja, na to pa so j im v dvorani celjske 
tur is t ične zveze podelili p r i znan ja , na jbol j š im ti-cm pa tudi 
p rak t i čne nagrade . 1. mesto je na na teča ju dosegel Ju re 
Bizjak iz t re t je osnovne šole v Celju, d ruga je bila Mojca 
Ušcn iz osnovne šole Antona Aškerca v Velenju, t r e t j a pa 
Beti Di rnberg iz rogaške osnovne šole. 

N.-M. S. 
Foto: EDI MASNEC 
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Vse več beguncev 
s pogorišč Bosno in Herce-

govine še vedno prihajajo novi 
begunci: v začetku tedna jih je 
bilo v regiji že nad 5900. Se 
vedno prevladujejo otroci in 
ženske muslimanske narodno-
sti, ki se bodo današnjega 
praznika. Bajrama, primerlji-
vega z Veliko nočjo, spominja-
li v begunst\'u, kjer jim skuša-
jo pomagati po najboljših 
močeh. 

Zadnji teden je pribežalo 
v osem občin celjske regije 400 
novih beguncev, teden poprej 
300, še teden nazaj pa kar 
1000. Gre seveda za uradne 
podatke, saj naj bi bilo nepri-

javljenih beguncev v nekaterih 
občinah bistveno več. Med se-
danjimi blizu 6 tisoč prijavlje-
nimi begunci so lahko omogo-
čili bivanje v zbirnih centrih 
1577 beguncem, ostali pa so 
pri sorodnikih in prijateljih. 

Več kol polovica beguncev, 
nad 3300, je poiskala pribeža-
lišče v velenjski občini, kjer 
imajo veliko sorodnikov. 
V treh zbirnih centrih je nad 
petsto beguncev, iz te občine 
pa se jih je nad dvesto tudi 
odjavilo. Samo pretekli pone-
deljek se je v velenjskem Rde-
čem križu zvrstilo nad sto no-
vih pribežnikov, vendar so za-
radi pomanjkanja prostora 

manj kot polovico nesrečnikov 
morali napotiti v zbirne centre 
drugih občin. S hrano pomaga 
beguncem in Rdečemu križu še 
zlasti Karitas, najbolj pa pri-
manjkuje higienskih potrebš-
čin in tudi posteljnine. V Vele-
nja je 18 nosečnic, 2 otroka sta 
se rodila že v begunstvu, med 
otroci pa jih je kar 765 starih 
do 7 let, do 16 let pa še 748. 

V celjskem občinskem Rde-
čem križu, kjer je prijavljenih 
1280 beguncev (od teh v zbir-
nem centru na različnih loka-
cijah nad 500 ljudi), imajo za-
radi velikega števila dojenč-
kov težave z zadostno količino 
plenic. V začetku tedna je 
v enem dnevu prišlo 30 novih 

beguncev, za begunsko množi-
co pa je Mlekarna Ar j a vas od-
stopila več tisoč kozarčkov jo-
gurta. V Rdečem križu so za-
dovoljni, da so se begunci 
v celjskem zbirnem centru 
uspeli organizirati ter se zato 
lahko pogovarjajo z njihovimi 
predstavniki. 

Na celjskem območju je iz voj-
nih območij Hrvaške preostalo 
še vsega 168 beguncev (v zgor-
njih podatkih niso upošteva-
ni), od tega v nekaterih obči-
nah le od 3 do 7 ljudi, več pa 
jih je v celjski (60), šmarski 
(55) ter velenjski (26). Stanuje-
jo pri sorodnikih in prijateljih, 
njihovo število pa se zmanj-
šuje. 

V treh občinah, kjer imajo 
po več kot tristo beguncev, 
v šmarski, mozirski in žalski, 
njihovo število ni bistveno po-
raslo. V štirih centrih šmarske 
občine ter v mozirski občini, je 
oskrbljenih po dvesto begun-
cev, v žalski pa 74. 

Pri svojih sorodnikih in pri-
jateljih je tudi 119 beguncev 
v občini Laško, v občini Slo-
venske Konjice jih je 80, 
v Šentjurju 30, zbirne centre 
pa pripravljajo. Povsod imajo 
po nekaj nosečnic ter dojenč-
kov, ki jih obiskuje patronaž-
na služba. 

BRANE JERANKO 

Likovniki na gradu 
Na povabilo Jureta Godca iz Celja so velenjski likovniki 

ustvarjali na celjskem Starem gradu. 
To je bila enodnevna likovna delavnica, na kateri je 

svoja dela ustvarjalo kar trinajst likovnikov: Jurij Godec, 
Viktorija Meh, Ana Ojsteršek, Belka Cimperc, Irena 
Guček, Peter Petrovič, Alojz Zavolovšek, Lojze Zavolov-
šek(ml.), Marjana Zavolovšek, Arpad Salomon, Jože 
Hokraul, Oskar Sovine in Ivo Kolar. 

Nekatera dela, nastala na likovni delavnici, bodo raz-
stavljena v Slovenj Gradcu, kjer bo tudi prihodnja delav-
nica. Dela, nastala na njej, pa bodo likovniki prodali in 
izkupiček namenili v humanitarne namene. l o 

Srečanje mladih zgodovinarjev 
Prejšnji petek je bilo na osnovni šoli Gustava Siliha v Velenju 

triindvajseto srečanje mladih zgodovinarjev iz vse Slovenije. Na 
naslov Zveze prijateljev mladine Slovenije, ki je srečanje orga-
nizirala, je letos prispelo dvainpetdeset raziskovalnih nalog, 
vsako nalogo pa so pregledali najmanj trije člani komisije. 
Mladi zgodovinarji so letos pripravljali raziskovalne naloge na 
temo »Zgodovina otroštva - Ko sem še majhen bil«, raziskovali 
pa so igre in pesmi, oblačenje in otroško modo, nekdanje tabu 
teme, delo in zdravje otrok in še mnogo drugih reči, pa tudi 
tedanje odnose. N.-M. S. 

Harlekln se predstavlja 
Harlekinova šola za plesno vzgojo, klasični balet in sodobni 

ples iz Celja, se bo predstavila v torek, 16. junija in v sredo, 17. 
junija, obakrat ob 18. uri, v veliki dvorani Narodnega doma 
v Celju. 

Na produkciji bodo nastopile skupine: predšolska, inten-
zivna, fantovska skupina Prometej, plesalke tretjega razreda 
nižje šole klasičnega baleta in skupina absolventk nižje baletne 
šole ter mladinska skupina sodobnega plesa Akt. 

Sočasno bo vpis novih učencev za naslednje šolsko leto. 
Vstopnice za produkcijo bodo v prodaji eno uro pred pričetkom 
predstave, že prej pa jih je mogoče rezervirati na tel. št. 21-650, 
vsak dan med 13. in 14. uro. M.A. 

Glasbeni vrtiljak 
Otroški in mladinski pevski zbor šole iz Šempetra, sta ob zaključku šolskega leta pripravila 

pisan šopek razigranih pesmic na glasbenem vrtiljaku. Pripravijo ga vsako leto in s tem krajanom 
ter prijateljem petja pokažejo, kaj so se v zadnjem času naučili. Dokazali so, da sodijo med 
najboljše zbore v občini in da njihov trud ni bil zaman. Zbora vodi Valerija Dolar, za glasbeno 
spremljavo pa je poskrbel Jože Škorjanc. EDI MASNEC 

Grevenbroichčani na Frankolovem 
Pomembno vlogo pri graditvi prijateljskih mostov med Celjem in Grevenbroichom ima predvsem celjsko izseljensko društvo 

v tem nemškem mestu. Na tradicionalni obisk so naši izseljenci pripeljali v mesto ob Savinji skoraj 50 Grevenbrojčanov, ki so se 
v prijateljskem vzdušju dlje časa zadržali na Frankolovem. Domačini, moški pevski zbor Anton Bezenšek, sekcija mladih 
harmonikarjev, Minka Sodin in ansambel Robija Zupana, so jim pripravili kulturno zabavni program. Turistično društvo in 
krajevna skupnost Frankolovo ter občina Celje pa so poskrbeli za pogostitev in spominska darila. Foto: EDI MASNEC 

Proga Stranje-Imeno ostane 
Širajku, napovedanem za 10. JunU, so se železničarji 
odpovedali, ker so ugodili njihovim zahtevam 

Koncem maja so slovenski 
železničarji zagrozili z gene-
ralnim štrajkom, ki so ga na-
povedali za 10. junij. Član po-
slovodnega odbora Slovenskih 
železnic za področje železni-
škega transporta Edmund 
Škerbec nam je v torek zjutraj 
o tem dal naslednjo izjavo: 

»Slovensko vlado in mini-
strstvi za promet ter finance so 
naši predstavniki seznanili 
z osnovnimi zahtevami, ki so 
zajemale tri točke. Vse tri so 
bile ugodno rešene. Dogovor-
jeno je, da se v bodoče makro-
organizacija ŽG ureja z novim 
zakonom o železnicah. Pove-
čala se je startna osnova pri 
kolektivni pogodbi za osebne 
dohodke in sicer za toliko, ko-
likor so zahtevali. Povišanje je 
celo nekoliko višje, vendar še 
vedno v okviru kolektivne po-

godbe. Regresa niso dobili do 
polne višine, vendar je ta vse-
eno višji, kot je bil izplačan 
v prvem delu.« 

Kaj pa usoda železniške 
proge Stranje — Imeno in nada-
ljevanje adaptacije celjske že-
lezniške postaje? 

»Pričakujemo, da bosta tako 
vlada kot ministrstvo vzela 
stvar končno resno v roke, saj 
sta po zadnjih pogovorih po-
kazala interes za reševanje teh 
problemov. Predlagamo, da se 
najprej lotimo remonta obeh 
tirov na magistralni progi Čret 
- Šentjur, material s te proge 
pa uporabimo za obnovo proge 
Stranje - Imeno. Celoten pro-
jekt je vreden 670 milijonov 
tolarjev in če bo ta denar takoj 
zagotovljen, bi lahko z deli 
končali do jeseni.« 

In obnova celjske železniške 
postaje? 

»V okviru sredstev, s kateri-
mi smo računali, pride v po-
štev samo obnova spodnjega 
dela železniškega postajnega 
poslopja. Če pa bo prišlo do 
rebalansa proračuna, se bodo 
sredstva povečala, lo pa pome-
ni, da se bo hitreje reševal tudi 
problem celjske postaje. Zače-
la pa se je že menjava dotraja-
nih kretnic na celjski železni-
ški postaji, kar bo pripomoglo 
k varnejšemu in hitrejšemu 
prometu.« TONE VRABL 

Ob obletnici 
celjske 
gimnazije 

v okviru 184. obletnice 
celjske gimnazije so v pe-
tek v Likovnem salonu 
v Celju odprli razstavo 
Razvoj celjske gimnazije 
od ustanovitve do danes. 
Razstava predstavlja izbor 
dokumentov o razvoju 
gimnazije oz. njenem delo-
vanju od ustanovitve do 
današnjih dni, velik del pa 
je posvečen boju za sloven-
sko gimnazijo v Celju, ki je 
bila do leta 1918 povsem 
v nemških rokah. Razstava, 
ki jo je pripravil mag. Mil-
ko Mikola, bo na ogled do 
petka, 15. junija N.-M. S. 

Foto: E. E. 

Otroci Ljubečne za begunčke 
Kulturno umetniško društvo na Ljubečni je konec tedna 

organiziralo dobrodelni koncert otroških skupin »Otroci Lju-
bečne za begunčke.« 

V polni dvorani so nastopili plesna skupina Lučka, mažoretke 
in Mikulovi harmonikarji . Pred začetkom koncerta so člani 
krajevne organizacije Rdečega križa zbrali od obiskovalcev 
veliko prispevkov v hrani, obutvi, oblačilih in higienskih 
potrebščinah. Ves prihodek od koncerta so namenili za nakup 
pralnega praška za potrebe beguncev. M.B. 

Koncert treh zborov 
Kulturno umetniško društvo Ljubečna pripravlja v petek, 12. 

junija, ob 20. uri v dvorani Zadružnega doma zaključni koncert 
sezone, koncert treh pevskih zborov. 

Nastopili bodo: otroški pevski zbor podružnične šole na Lju-
bečni pod vodstvom Anice Mernik, moški pevski zbor podjeta 
PTT Celje pod vodstvom Pavleta Bukovca in domači ženski 
pevski zbor pod vodstvom Vide Bukovac. V programu narodnih 
in umetnih pesmi se bodo predstavile tudi pevke terceta žen-
skega pevskega zbora Cetis iz Celja. M.B. 

GASILSKO DRUŠTVO 
BEVČE PRI VELENJU 

prireja 

IV. meddruštveno gasilsko tekmovanje 
starejših članov in članic za memorial 
Ivana Gmdnika in 
svečano proslavo ob 40. obletnici 
svojega obstoja 

V nedeljo, 14. junija 1992 v Bevčah 
pri Velenju. 

Pričetek tekmovanja ob 10. uri. 

Proslava ob 14. uri. 

Po razglasitvi uradnih rezultatov tekmovanja in podelitvi 
nagrad prvim trem najboljšim tekmovalnim ekipam vas 
bosta zabavala Alpski kvintet in Moped show. 
Vstopnine ni! 

Vabljeni 
v nedeljo, 14. junija 
v Bevče pri Velenju 
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Z gosjimi peresi na EP 
Kristjan Hajnšek je z osnovnošoisko ekino Brasiovč pred ieti osvojil slovensko 
prvenstvo v oilbojki in igral na EP v - bahmintonu! 

Smučarski skakalci in odbojkarji so 
bili dolgo razpoznavni znak športnega 
dela Brasiovč. Letos se jim je dokončno 
pridružil 16-letni Kristjan Hajnšek, ki je 
predstavnik za večino malo znane, a zato 
nič manj pomembne (olimpijske) športne 
panoge - badmintona. 

»Šest let je minilo od prvih začetkov in 
ni mi žal. Takoj sem se navdušil za bad-
minton, čeprav po popularnost i zaostaja 
za drugimi športnimi zvrstmi,« je bil do-
ka j redkobeseden bodoči gostinec Krist-
jan Hajnšek, ki bi že lani moral nastopiti 
na mladinskem EP v Budimpešti. Repre-
zentančni debi je dočakal konec januar ja 
na pokalu Finlandia v ICladnu, sezono pa 
končal s 7. mestom na turn i r ju A in 
z zmago v Italij i na odmevnem medna-
rodnem prvenstvu Merana. 

Badminton je najbolj značilen sloven-
ski družinski šport in to izročilo je bilo 
najbrž odločilno tudi pri tvoji opredelitvi 
za igro s peresno žogico? 

Oče je dokaj uspešno igral v skupim 
B in me »potegnil« v badminton. Ne sa-
mo mene, tudi mlajšega bra ta Robija. 
Kako bi se končal dvoboj oče-sin? Ha, 
pred leti bi zmagal starejši, zda j pa nima 
nobenih možnosti. Očeta sem že presegel. 
Robi? Lani je osvojil dva pionirska na-
slova in pokalno lovoriko, letos pa sva se 
v igrah dvojic uvrstila v finale mladin-
skega prvenstva, čeprav nisva najbol je 
uigrana in ra je igram »single«. Ne, to še 
ni vse. Badminton igra tudi bra t ranec 
Sebast jan, tako da je na turni r j ih kar 
precej Hajnškov. 

Pred poldrugim letom si igral še na 
regijskih turnirjih, zadnjo sezono pa si 
končal med prvokategorniki v skupini A. 

Med obema sezona je velika razlika, 
čeprav sem že v sezoni 90/91 zabeležil 
prvi nastop na turn i r ju A. Ni bilo slabo 
- 12. mesto. Letošnjo sezono sem začel 
z zmago na turn i r ju B in takoj zatem 10. 
mestom med najboljšimi. V nadal jevanju 
ni šlo vse najbol j po načrt ih, toda sezona 
je bila izjemno naporna: članski in mla-
dinski turnir j i , pokal Finlandia. Mladi-
nec mora biti za prodor med najboljše 
nenehno v dobri formi, ka r pa je nemo-
goče. V predzadnji , četrti seriji turni r jev 
za republiško lestvico, sem dobil turni r 

B in to mi je zagotovilo neposredno uvr-
stitev v skupino A. 

Pred leti so bili tudi na Celjskem regij-
ski turnirji, a badmintona ne igrajo več 
v Celju, Velenju in na Polzeli. Zakaj so 
Braslovče ostale osamljene? 

Ne vem, na jbrž je vzrok v denar ju . 
Badminton je drag in naporen šport. 
Opreme v domačih trgovinah ni, največ 
težav pa je z žogicami. Gosja peresa se 
hi tro lomijo, popravilo ni mogoče in 
v dveh tednih uničim škatlo z 12 žogami. 
Brez žog pa seveda ni pravega treninga. 
Igralci badmintona si sami plačujemo 
vse stroške in tudi po tem se bistveno 
razl ikujemo od drugih športnikov. Za 
nastop na pokalu Finlandia so starši za-
gotovili ves denar in šele nekaj tednov po 
vrnitvi je društvo Part izan prispevalo 
neka j sredstev. 

Kljub družinskemu izročilu je odloči-
tev za badminton vendarle nenavadna, 
ko pa je v Braslovčah v vzponu odbojka? 

Ne, odbojki se je v Braslovčah res ne-
mogoče izogniti. V osnovni šoli smo med 
telovadbo najbol j pogosto igrali prav od-
bojko in bil sem v ekipi, ki je pred leti 
osvojila naslov slovenskih prvakov. Še 
zda j igram odbojko, pri kadet ih sem po-
dajalec, toda vsi vedo, da ima prednost 
badminton. Kakšna je razlika? Pri bad-
mintonu je več tekanja , vse odloča en 
udarec. Odbojka dovoljuje neka j počitka 
in pri jatel jsko reševanje napak. Obe pa-
nogi pa se dopolnjuj ta . Odriv, moč in 
odbojkarski skok sta dobra poživitev za 
badminton. Prav moči mi na jbol j pr i -
manjkuje . 

ŽELJKO ZULE 
Foto: EDO EINSPIELER 

Odbojkarski nasiov v Braslovče 
Pred tremi tedni je odbojkarska ekipa starejših pionirk iz Brasiovč na zaključnem turn i r ju 

prvenstva klubskih ekip zasedla 2. mesto, minuli teden pa so dekleta v skora j enaki zasedbi 
v domači dvorani prepričljivo in brez izgubljenega niza osvojile naslov osnovnošolskih prvakinj . 
Za Braslovčankami so se zvrstile ekipe Murske Sobote, Kopra in Kočevja. Na sliki zmagovita 
ekipa (z leve): U. Pečovnik, B. Pečovnik, Klokočovnik, Sem, Šketa, Turnšek (stojijo), Kunstič, 
Vrunč in Predovnik (čepijo). Na klubskem prvenstvu sta igrali še Štekovič in Horvat. 

Foto: TONE TAVČAR 

S kolesi 
v Pariz 

č e se bodo načrt i izšli, 
potem bodo na cilju na jbol j 
slovite kolesarske dirke 
Tour de France tudi Celja-
ni Bojan Vodlan, Igor 
Golčman, Andrej Požun, 
Aco Ibraimov in Jure Vo-
deb. Omenjena peterica 
namerava v šestih dneh (od 
21. do 26. julija) prekolesa-
riti 1500 kilometrov; takš-
na je namreč razdal ja od 
Celja do Pariza. Skupa j vo-
zijo že pet let, v sklopu pr i -
prav za nevsakdanj i podvig 
pa so prevozili okoli 5000 
kilometrov. 

Šmartno najprej 
s Pobrežjem 

V nedeljo se bodo začele 
kvalifikacije za u\TStitev 
v enotno II. SNL. Za dve prosti 
mesti se bodo potegovali prva-
ki sedmih medobčinskih nogo-
metnih lig in drugouvščena 
primorska ekipa Jadran, klubi 
pa bodo razdeljeni v dve teri-
torialni skupini. 

Prepričl j ivemu prvaku 
MNZ Celje žreb ni bil posebej 
naklonjen, sa j se bo Era 
Šmar tno v 1. kolu (14. in 17. 
junija) pomerila s prvakom 
mariborsko-koroške podzveze 
Pobrežjem, ki je v sezoni 84/85 
igralo v območni ligi. Na vzho-
du je drugi par Stojnci-Iža-
kovci, na zahodu pa so udele-
ženci kvalif ikacij LTH (Škofja 
Loka), Radomlje, Adria (Mi-
ren) in Jad ran (Kozina). Gol 
v gosteh ne šteje dvojno in če 
bo skupni rezultat obeh tekem 
neodločen, bosta moštvi takoj 
izvajali enajstmetrovke. Iz 
vsake skupine se bo v enotno 
16-člansko II. ligo uvrstila po 
ena ekipa. V pr ihodnj i sezoni 
bodo imela drugoligaški s tatus 
moštva, ki bodo v obeh OČL 
uvrščena od drugega do 
vključno 5. mesta, šestouvršš-
čeni moštvi bosta igrali kvali-
fikacije, iz SNL pa se bo vrnilo 
zadnj ih pet klubov. 

p a n o r a m a 
Nogomet 

Slovenska liga 
40. kolo: Publ ikum-Medvo-

de 3:1 (1:0), strelca. Jelenko 2, 
Pire; Rudar (V)-Koper 1:1 
(0:1), strelec: Pranj ič; Steklar-
Naf ta 1:4 (1:1), strelec: Neskič. 
Vrstni red: Olimpija 62, Mari-
bor 57, Izola 56, Naklo 45, Go-
rica, Ljubl jana , Koper 43, Mu-
ra 41, Publ ikum 39, Slovan 38, 
Rudar (V), Svoboda, Potrošnik 
36, Zagorje 35, Steklar 34, 
Nafta , Pr imorje 33, Rudar (T) 
30, Domžale, Medvode 23, Ja -
dran 14. 

II. slovenska liga 
25. kolo: Hmezad-Rače 1:1 

(0:0), strelec: Mavrek; Dravo-
grad-Dravinja 1:0 (0:0). Vrstni 
red pred zadnj im kolom: Že-
lezničar 34, Dravograd 32, 
Turnišče 31, Dravinja 29, Ver-
žej, Korotan 27, Kovinar 26, 
Hmezad 25, SI. Gradec, Po-
horje 24, Pekre, Rače, Impol 
21, Središče 8. 

Kegljanje 

Prvenstvo Slovenije 
Celje — moške dvojice: 1. 

Steržaj-Kirbiš (Kons) 3692 
(1842 + 1850) . . . 9 . Salobir-Vo-
deb 3549 (1803 + 1746), 10. Mi-
lec-Brglez (vsi Emo) 3529 
(1763 + 1766) ;Ljubl jana-ženskt 
dvojice: 1. Kardinar -Petak 
1826 (950+876), 2. Šeško-Gro-
belnik 1695 (839+856) . . . 5.Le-
dinek-Zimšek 1670 (852+818), 
6. Tkalčič-Lesjak (vse Emo) 
1667 (804+863). 

Judo 

Binkoštni turnir 
Wolfsberg (Avstrija): člani 

- do 71 kg: 2. Novkovič, do 78 
kg: 2. Sadžak, do 95 kg: 1. 
Spasovič; kadeti - do 55 kg: 3. 
Petrak, do 65 kg: 5. Mlinare-
vič, nad 86 kg: 5. Petelinšek 
(vsi I. Reya). 

Tenis 

Slovenska liga 
I. liga - 5. kolo: Klasje-Dom-

žale 5:4 (Doberšek, Furlan, 
Vengust, Dimitrijevič, Dober-
šek-Furlan), ŠTK Velenje-Slo-
van 3:6; 6. kolo: Klasje-Olim-
pija 4:5 (Doberšek, Furlan, 
Vengust, Doberšek-Travner), 
Medvode-ŠTK Velenje 6:3. 
Vrstni red pred zadnj im ko-
lom: Triglav 12, Branik 10, 
Olimpija, Slovan 8, Medvode 
4, Klasje, Domžale 2, ŠTK Ve-
lenje 0. 

II. liga - zahod, 3. kolo: Ko-
njice - Bistrica 2:7, 4. kolo: 
ŽTK Maribor - Konjice 9:0, 5. 
kolo: Konjice - Rudar 4:5, 6. 
kolo: Konjice - SI. Gradec 5:4; 
vrstni red pred zadnjim ko-
lom: ŽTK Maribor 12, P tu j 10, 
Bistrica 8, Radgona, Rudar 6, 
Konjice, Ravne 2, SI. Gradec 0. 

III. liga - jug, 3. kolo: Breži-
ce - Rečica 3:2, Sevnica - Ža-
lec 1:4, Radeče proste, 4. kolo:l 
Radeče - Žalec 2:3, Rečica 
- Mežica 3:2, 5. kolo: Brežice 
- Radeče 4:1, Sevnica - Rečica 
4:1, Žalec - Krško 4:1 ,6 . kolo: 
Rečica - Žalec 1:4; vrstni red 
pred zadnj im kolom: Žalec 12, 
Brežice 8, Rečica, Krško, Sev-
nica 4, Radeče, Mežica O. 

III. liga - vzhod, 3. kolo: Ro-
gaško - Kidričevo 4:1, 4. kolo: 
M. Sobota - Rogaška 4:1, 5. 
kolo: Rogaška - Hoče 1:4, 6. 
kolo: P tu j II - Rogaška 4:1; 
\Tstni red pred zadnjim ko-
lom: Hoče 12, M. Sobota, Rače 
10, P tu j 8, Ljutomer 6, Roga-
ška, Kidričevo 2, Cirkovce 0. 

Prvenstvo Slovenije 
Velenje: pionirj i — do 14 let: 

Virant izpadel v četrtfinalu,.. 
Bobovnik, Drofenik in Saga- : 
din v 1. kolu; dvojice: Virant-
K a m e r izpadla v polfinalu; pi-
onirke: Gluvič izpadla v 3. ko-
lu, Simončič v 2. kolu, dvojice:. 
Simončič-Gluvič izpadli v če-
tr t f inalu. 

Atletika 

TOP 12 
Kvalifikacije: moški - 3000 

m: 1. Bahtiri (Vel) 8:17,29, 2. 
Rozman (KI) 8:18,10, 3. Hrapič 
(Vel) 8:30,23; 400 m ovire - v N.' 
mestu: 1. Kocuvan 50,56; 
v Mariboru: 1. Kopitar 53,41, 
2. Božiček 55,00, 3. Har tman 
(vsi KI) 56,15; troskok: 2. Pun-
gartnik (Vel) 13,13, 3. S t emad 
13,10; disk: 3. Stepišnik 33,98; 
kladivo: 1. Da jčman 50,86, 3. 
Juha r t (vsi KI) 47,34; ženske 
- 200 m: 2. Lenko 25,69, 3. 
Knez 26,52; 400 m ovire: 2. 
Ristič (vse KI) 1:08,92, 3. Biz-
jak (Vel) 1:01,72; kopje: 1. 
Strašek 57,52, 2. Jazbinšek 
48,00; krogla: 1. Strašek 12,41, 
2. Jazbinšek (KI) 12,13. 

Konjeništvo 

Pokal Slovenije 
Maribor: člani - pa rkur 

L (120 cm, baraž 130 cm): 1. 
Pevec (Lucas, Got), 2. Lipnik 
(Mona Lisa, Got), 3. Bizjan 
(Drim, R. Slat); mladinci - par-
kur A2 (120 cm): 1. Novak (Fe-
ret, Got) . . . 3. Rifelj (Ekrazit, 
Mozirje). 

Motokros 

Prvenstvo Slovenije 
Osek pri Lenar tu - do 250 

ccm: 1. Juhan t (Kamnik) 40 . . . 
3. Peršoh 28, 5. Jelovšek (oba 
Koplast) 24; vrstni red po četr-
ti dirki: 1. Juhan t 148 . . . 4. 
Peršoh 106, 5. Jelovšek 86. 

BasebalI 

Slovenska liga 
Skupina B - 5. kolo: Zajčki-

Celje 60:2. Vrstni red pred 
zadiijim kolom: Zajčki 10, Je-
žica 8, K. lisjaki 2, Celje 0. 

Rokomet 

Prvenstvo Slovenije 
Žalec: ml. pionirke - polfi-

nale: Žalec-Branik 21:2, Ža-
lec-Drava 27:10. Žalec se je 
uvrstil na f inalni turnir . 

Košarka 

Laško 92 
Moški: P. Laško-Miklavž 

60:72, Miklavž-Slovan 90:88, 
P. Laško-Slovan 103:101. 
Vrstni red: Miklavž 4, P. La-
ško 3, Slovan 2. Najboljši 
strelci: Brodnik (SI) 66, T. Bla-
gotinšek (PL) 52, Ojsteršek (M) 
45. Najboljši igralec: Blago-
tinšek (PL). 

Streljanje 

Cestnikov memorial 
Braslovče: 1. Celje 542, 2. 

Krim 516, 3. Brest 493; posa-
mezniki: 1. Frece (Ce) 186, 2. 
Melanšek (Žal) 183, 3. Jerarn 
(Ce) 180. 

CEUŜ SEJÎ  

CELJSKI SEJMI-ZAVOD SRC GOLOVEC 
»ŽIV - ŽAV« ZA OTROKE, 
MLADINO IN ODRASLE 
POZDRAV POLETJU 
V soboto, 20. 6. 92. od 15.-24. ure na zunanjih 
objektih »Golovca«, če bo deževalo bo v dvorani »D«. 

ZABAVALI VAS BODO: 
• ansambel »CMOK« • likovni kotiček, lepotilni kotiček, 
• čarovnik filmski kotiček, 
• studio za ples »IGEN« • lutkovni kotiček 
• plesna skupina »NERO« • plesni kotiček, SREČOLOV 
• plesna skupina »ŠUM« 

ŠPORTNE AKTIVNOSTI: 
tenis, namizni tenis, badminton, košarka, rokomet, nogomet, 
kotalkanje, odbojka. 

Od 20. do 24. ure zabava s plesom, 
družabne igre in gost inska ponudba. 

V S T O P P R O S T ! 



t3 
srečanje bo 
v domovini 

Slovensko kegljaško 
društvo Lipa iz švicarskega 
mesta Frauenfeld, ki se vse 
bolj povezuje s šmarsko 
občino, ter Zdravilišče Ro-
gaška se pr ipravl ja ta na 
celodnevno »Srečanje v do-
movini«. To bo 25. julija 
v Rogatcu in Rogaški Slat i -
ni. Poseben program napo-
vedujejo kul turniki in poli-
tične s t ranke iz Rogatca, 
veliko zanimanje pa je tudi 
za skupni pogovor med 
predstavniki slovenskih 
društev na tujem, Slovice, 
Svetovnega slovenskega 
kongresa, Pro cul ture Slo-
venice ter slovenskega d r -
žavnega in tudi cerkvenega 
vodstva. V obmejnem Ro-
gatcu bo v okviru srečanja 
dopoldne slovensko-hrva-
ška maša, v Rogaški Slat ini 
pa pr ipravl ja jo predstavi-
tev in ogled slovitega zdra-
vilišča. Pokrovitelj sreča-
nja je Zdravilišče Rogaška. 
Pri jave sprejemajo na na -
slov organizator ja . Sloven-
skega kegljaškega društva 
Lipa (predsednik Ervin Že-
leznik), Postfach 910, 
C H - 8 5 0 0 Frauenfe ld ali na 
njihov fax 054 723 88 22. 

BJ 

Sejem bil je živ 
Košarkarska sezona 91/92 

se zaradi kvalifikacij za na-
stop na olimpijskem turnirju 
še niti ni dokončno iztekla 
— predtekmovanja se bodo za-
čela čez osem dni. Slovenija je 
v skupini A z Irsko, Švedsko, 
Bolgarijo, Turčijo, ČSFR in 
Jugoslavijo (?) - prestopni rok 
pa je praktično že naznanil 
novo sezono igre pod obroči. 

Comet se je okrepil z repre-
zentantom Golcem in brani l -
cem Mijovičem, ki je doslej 
igral za drugoligaško ekipo 
Bistrice, obenem pa so v klubu 
ostali vsi igralci. Rogaško je 
zapusti l Ritonja (odšel je 
v Maribor), Volarič pa na j bi 
končal z igranjem. Do spre-
membe je prišlo na klopi: po 
letu in pol je t rener znova 
Srečko Žgajner, ekipi se je po 
lanskem omahovanju pr ik l ju-
čil Virant, dokončno na j bi 
v Rogaški Slatini ostal Čovič, 
med novinci pa je Novakovič 
(Čapljina), ki pa še ni podpisal 
pr is topne izjave. Tretj i član 

zelene skupine Elektra je ostal 
brez Golca in Pipana (dobil je 
izpisnico, vendar se bo za pre-
stop odločil v avgustovskem 
mini-roku), v klub so se vrnili 
Tomic, Mackovšek in Mlinšek, 
osrednja pozornost pa je na-
menjena iskanju t renerja . Ve-
leujčani si želijo profesional-
ca, ka r pa so vsi dosedanji 
kandidat i zavrnili. 

Novi član rdeče skupine 
Polzela prisega na okrepitve iz 
tujine. Na preizkušnji je pet 
Ukraj incev (štirje centri in 
branilec). Dva med nj imi sta 
igrala za Dinamo iz Kijeva, 
več informaci j o bodočih okre-
pitvah pa nimajo, zato se bodo 
za igralce dokončno odločili 
v naslednjih dneh. Največ ne-
jasnosti je v vrs tah Celja. 
Okrepiti se nameravajo z bra-
nilcema Grajžlom in Košakom 
(Alpos), vendar se bodo s šent-
jurskim klubom šele dogovar-
jali o prestopu. Novinec je tudi 
Kržan (Polzela), več pa pr iča-
kujejo od jesenskega obdobja 

prestopov in pr ihoda igralcev 
iz Hrvaške in BiH; če bodo se-
veda dobili sponzorja in z n j im 
denar. Dobili pa so tudi dva 
zahtevka za izdajo izpisnice: 
Uranker (Polzela) in Starovas-
nik (Unicom). 

Drugoligaš Pivovarna La-
ško je v svojo sredino privabil 
trboveljskega centra Durnika, 
največ nejasnosti pa je z Alpo-
som, ki je bil ob koncu sezone 
izključen in bi moral tekmova-
ti v območni ligi. V klubu se 
zavedajo, da igranje na na jn iž-
ji ravni za večino njihovih ko-
šarkar jev ni posebej privlačno, 
zato je možen tudi na jbol j č m 
konec: razpusti tev kluba in 
s tem tudi dokončno slovo 
šentjurskega, športa. 

ŽELJKO ZULE 

REKLI SO 
Jure Zdovc: »Treningi 

v ZDA so bili ka r uspešni. 
Z motivacijo ni bilo težav, do-
da tna spodbuda pa je bila pr i -
sotnost Magica Johnsona. 
Imam tudi konkretno ponudbo 
Lakersov, vendar moram po-
čakat i na »draft« in konec let-
ne lige. Pri pr ihodu v NBA ligo 
f inančni del pogodb ni najbol j 
ugoden, zato bom še eno leto 
ostal v Evropi. Najbol j vz t ra-
jen je francoski prvak Limo-
ges, ki ga trenira Maljkovič in 
99-odstotno odhajam v Fran-
cijo. Po zmagi na tu rn i r ju na 
Nizozemskem je vzdušje v re-
prezentanci bolj optimistično. 
V Zaragozi lahko z dobro 
obrambo presenetimo Bolgare 
in ČSFR; za vzhodno Evropo 
je značilna mehka košarka in 
proti agresivni, trdi se ne zna j -
dejo.« B.S. 

• Na DP v jadra lnem letenju 
je dolgo kazalo, da bo Celjan 
Teodor Mimik prekrižal načr-
te tudi najbol j prekal jenim 
mojstrom. A so se po polovici 
prvenstva organizatorj i znašli 
in namesto ravninskih e tap 
določili letenje med Alpami. 
Leščani so tako tekmovali do-
mala na svojem dvorišču in na 
koncu je Mimik ostal brez ko-
lajne. Uvrstitve: 4. Mirnik, 11. 
Kočevar (oba Ce), 15. Kaš, 18. 
Verdev (oba Vel), 24. Galeša 

ahist i Žalca so se z zmago 
prot i Slovenj Gradcu s skup-
nim rezul tatom 12,5 : 7,5 uvr-
stili v super-ligo, v kateri bo 
tekmovalo osem ekip. Žalčani 

so pred leti že igrali v tedanj i 
II. zvezni ligi, zadnj i uspeh pa 
so dosegli Dani Vombek, Du-
šan Brinovec, Jože Zorko, 
Franc Brinovec, Mit ja Urisek 
st., Karel Turk, Dani Kampuš, 
Mitja Urisek mL, Jožica Zorko 
in Suzana Vombek. 
• Ob tednu slepih je bil t rad i -
cionalni, 5. hi tropotezni ša-
hovski t u m i r Medobčinske or-
ganizacije slepih in slabovid-
nih Celje. V konkurenci 14 ša-
hostov je zmagal Čelikovič 
(Vel) pred Žnuderlom (Ce) in 
Novakom (Vel). 
• Bošt jan Doberšek zaradi 
malomamost i Teniške zveze 
Slovenije ni nastopil na enem 
najbol j znanih mladinskih 
turnir jev v Milanu, zdaj pa je 
ostal p r ik ra j šan še za sloviti 
Wimbledon. Razlog: TZSspet 
ni pravočasno poslala prijave. 
• Na košarkarskem prven-
stvu Polzele v igranju t rojk je 
nastopilo devet ekip. V f inalu 
končnice je ekipa LP Lakers 
(Polavder, Ferlež, Škrabe, 
Mlakar) z 2 : 1 premagala mo-
štvo Emerson (Tumšek, D. Pe-
čovnik. Vrček, Slokar). V po-
sebnem izvajanju t rojk je zma-
gal Andrej Ferlež. 

Show pred občinsico zgradbo 
v soboto je bil pred občinsko zgradbo v Celju Skate Bike 

Show, ki so ga z vratolimnimi vožnjami pripravil i mladi rolkarj i 
in akrobat i na kolesih BMX iz Ljubl jane. Pred nedavnim so 
najs tniki s svojimi spretnostmi na tekmovanju za svetovni pokal 
na Danskem osvojili 3. mesto, poleg spretnosti pa nevsakdanji 
šport te r ja predvsem dobro telesno pripravljenost , zbranost in 
prostorsko orientacijo. e ^ i mASNEC 

Petek, 12, 6,Č 
Mali nogomet 

Laško: f inalni t u m i r 2. po-
kala občinskih prvakov z ude-
ležbo ekikp Branik, Spor tk lub 
Velenje, Maratonci Zagorje in 

Goldhorn Laško. Od 16. 30 
ure. 

Sobota, 13, 6. 
Judo 

Leonding: t u m i r A katego-
rije z nastopom Štefana Čuka. 

Rokomet 
Žalec: zaključni t u m i r pr -

venstva Slovenije za kadet i -
nje. Ža lec - Izo la (11), Kran j -
- N o v o mesto (12); poraženi 
ekipi za 3. mesto (13.15), f inale 
(14.15). 

Tenis 
Velenje :ŠTKVelenje-Klasje 

(7. kolo I. STL); G. Radgona: 
Radgona-Kon j i ce (7. kolo II. 
STL-vzhod) ; Mežica: Mežica-
-Radeče ,Krško :Krško-Rečica . 
Žalec prost (7. kolo III. 
STL- jug) ; R. Slatina: Rogaška-
-Cirkovce(7. kolo III. S T L - s e -
ver, vse ob 9. uri). 

Nedelja, 14. 6, 
Nogomet 

Murska Sobota: M u r a - P u -
blikum, Ljubljana: L jub l jana-
- R u d a r (V), Trbovlje: Rudar-
- S t e k l a r (41. kolo SNL); Slo-
venske Konjice: D r a v i n j a - S l o -
venj Gradec, Prevalje: Koro-
t a n - H m e z a d (26. kolo II. SNL, 
vse 16. 30); Šmartno ob Paki: 
Smar tno-Pobrež je (1. kolo 
kvalifikacij za uvrsti tev 
v enotno II. SNL, ob 17. uri). 

Tenis 
Slovenske Konjice: Konjice-

~-Ravne (zaostali dvoboj 1. kola 
S T L - v z h o d , ob 9. uri). 

Sreda, 17, 6, 
Nogomet 

Maribor: P o b r e ž j e - Š m a r t n o 
povratna tekma 1. kola kva-
iikacij za uvrstitev v enotno 

SNL, ob 17. uri). 

š p o r t n i 
KOLEDAR 

»MESEC ZVESTOBE 
SAVINJSKEGA 
MAGAZINA ŽALEC« 
Z a č a s o d 15. 6. d o 15. 7. 1 9 9 2 

- MODNA REVIJA: 
v petek, 12. 6., ob 17. uri pred blagovnico 
Savinjka Žalec 

- NOVO: 
degustacija italijanskih sladoledov, ob istem času, 
v petek, pred blagovnico Savinjka 

- MAJSKA PRODAJA: 
konfekcije BIC & BOC, proizvajalca METKA Celje 

- Zbiranje računov od gotovinskih nakupov 
v vrednosti nad 15.000 SLT vam prinaša 3% 
popusta, ki ga lahko uveljavite po zaključku 
akcije. 
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Konec tedna v 
znamenju terena 

v petek in soboto smo z našim re-
portažnim avtomobilom krožili po Ce-
lju in okolici. Najprej smo v petek pri-
pra\11i popoldanska javljanja iz Vojni-
ka, kjer so simpatično prireditev pri-
pravili tamkajšnji osnovnošolci, v so-
boto pa smo se najprej odpravili na 
srečanje Gaberčanov, nato pa še na 
atletski štadion, kjer je bila športna 
prireditev ob srečanju gimnazijcev 
vseh generacij. 

Žal nam je tam ni zagodel radijski 
škrat , ker tega že ukrotimo, pač pa naš 
radijski pirat , ki rad nagaja , kadar 
pr ipravimo terenska javl janja. Sporo-
čamo mu, da smo mu na sledi in da bo 

njegovega radijskega motenja kmalu 
konec. Ce ga je ka j v hlačah, pa ga 
pozivamo, na j se oglasi k nam, kaj t i 
vse, ki si neizmerno želijo delati v ra -
dijskem mediju in imajo za to sposob-
nosti, z veseljem sprejmemo v našo 
družbo. V soboto smo pripravil i še ve-
černi program iz dvorane Golovec, 
k jer pa se je izjemno slabo počutila 
Nataša Gerkeš. Že v petek se ji je glas 
nevarno krhal in ji v soboto skoraj 
popolnoma odpovedal poslušnost. Po-
sledica — hripavost, ki je, žal, šla na 
škodo kvalitete večernega radi jskega 
programa. 

Foto: EDI MASNEC 

V telovadnici vojniške osnovne šole je nastajala oddaja, ki ste ji lahko prisluhnili v petek 
popoldne. Tamkajšnji otroci, ki so pripravili prisrčno prireditev Tudi v Vojniku Amerika, so 
prednastop pripravili za naše poslušalce. 

Nada Kumer je po prenosu iz 
Gaber ji dejala, da je radijski 
pirat že skušal tehnika Bojana 
Piška, toda le ta mu je tam še 
priškmil nesramne prste, 
medtem ko je na štadionu sla-
vil sprva pirat, zadnjo besedo 
pa je le imel Bojan. 

KOMARICE 
Slovenski JFK 

To, da je v ponedeljek na 
valovih Radia Celje nasto-
pil notranji minister Igor 
Bavčar, ni znamenje kakš-
ne posebne naklonjenosti 
do tega, nedvomno sposob-
nega politika, še manj 
kakšnokoli predvolilno 
forsiranje predsednika De-
mokratov, čeprav se bo go-
tovo našel kdo, ki bo trdil 
točno to. Bil je pač edini od 
vseh slovenskih vladnih in 
strankarskih mož, ki nam 
je bil pripravljen na široko 
odpreti vrata in dovoliti, 
da z njim preživimo delov-
ni dan. Pojem medijskih 
stikov obvladajo le redki. 

Svojevrsten in uspešen 
publik relation je uveljav-
ljal tragično preminuli 
Ivan Kramberger. Uboj te-
ga nenavadnega politika, 
slovenskega posebneža, 
dobrotnika iz Negove, je ne 
glede na to, kaj bo pokaza-
la preiskava, političen 
- zaradi svojih političnih 
posledic. Na Krambergerja 

so vselej gledali z mešanico 
zaskrbljenosti in zaničeva-
nja (Kučan mu je kot pre-
maganemu tekmecu 
s prejšnjih volitev ponudil 
mesto šoferja), zdaj pa bi 
vsi radi pristavili piskrček 
k njegovi popularnosti. 
»Njegovi« domovinci, ki so 
se mu še pred kratkim od-
povedali pa zdaj sploh tr-
dijo, da Kramberger ni ni-
koli izstopil iz njihovih 
vrst, da je šlo le za krajšo 
prekinitev sodelovanja. Na 
hrbtu pokojnega Iveka, do-
brotnika iz Negove se bodo 
še nekaj časa lomila poli-
tična kopja, kajti četudi bo 
dokazano drugače, nekate-
ri nikoli ne bodo hoteli ver-
jeti, da dejanje ni imelo po-
litičnega motiva. 

S svojo smrtjo Ivan 
Kramberger še zdaleč ni iz-
stopil iz predvolilne bitke. 

REVIZIJA RUMENEGA CE 

Kdo Je posilil tvojo punco 
Tega najbrž ne boš nikoli iz-

vedel. Nekje sem prebral po-
datek, da je bila posiljena ali 
v tej smeri resno nadlegovana 
že vsaka sedma za to primerna 
Slovenka. Ne vem, mogoče 
malce pretirano... Ali pa ne. 
Pred leti je v Ljubljani posilje-
val in davil nekakšen Jaka 
Razparač. Bila je panika. Ne-
kaj časa je bil mir. Četudi je 
kdo tu in tam brutalno nasko-
čil kakšno mladenko. Redki 
menijaki so se znašli pred so-
diščem, kjer so jih zašili za ne-
kaj sezon ali pa oprostili zara-
di pomanjkanja dokazov. Sod-
ni mlini pač meljejo počasi in 
v tej raziskovalni proceduri je 
najtežje prav žrtvam, ki jim 
pristojni po dolgem in počez 
prešlatajo intimo, jih vračajo 
na kraj dogodka, ki bi ga naj-
rajši pozabile, ob tem pa jih 
poskušajo še prepričati, da so 
se mogoče kar same nastavlja-
le, pa tega niti opazile niso. 

So ženske res tako nemočne? 
Ali pa je njihova nemoč že 
v tem, da so ženske? Kolegici, 
ki so jo jeseni v Slavoniji ujeli 
četniki, nisem mogel verjeti, 
da je te zverine niso tudi spol-
no izkoristile. Če bi me, mi je 
priznala, ne bi bila več tukaj. 
Sreča ali golo naključje? Res, 
v primeru te umazane vojne je 
možno izključno le eno ali 
drugo. 

Toda, če posilstva kot takš-
na preslikamo v civilizacijo, če 
odmislimo podivjane horde 
manijakov, se \^rašamo, kaj 
v nekem drugem svetu botruje 
dejstvu, da ženska, ki bi po 
vseh pravilih »moči noči« lah-
ko bila žrtev spolnega iztirjen-
ca, pa zaradi spleta ne vem 
kakšnih okoliščin ni? Spet sre-
ča golega naključja, mar ne? Je 
to edina preventiva?Ni. Smeš-
no je, da je še najbolj zaneslji-
va. Alternativa torej, ali te ali 
pa sploh ne, je nagnusna, pre-
puščena ti. golemu naključju. 
Obrambne metode so pri vsem 
tehnološkem napredku prej 
prazgodovinske kot vsaj delo-
ma zanesljive. 

Marjanu je ženo posilil njen 
prijatelj. Priznala mu je šele 
po sedmih letih zakona. Ga je 
s tem hotela prizadeti ali pa te 
skrivnosti ni več mogla držati 
v sebi? Je bolje, da to nekomu 
zaupaš, poveš, ali da tlačiš 
v sebi? Redke so, ki prijavijo 
policiji. Od tod potem statisti-
ka, ki zanesljivo debelo odsto-
pa od dejanske slike. 

Pred leti sem se v »Starem 
piskru« pogovarjal z mladimi 
prestopniki, med katerimi je 
bil tudi fant, obsojen za po-
skus posilstva. Se zgodi, je re-
kel, še sam ne veš kdaj. In po-
tem je že prepozno. Kje se 
pravzaprav zgodi največ posil-
stev? Ponoči v parkih in sa-
motnih ulicah? Kje pa! Na žu-
rih, sindikalnih zabavah ali pa 
kar na delovnih mestih. Skrat-
ka tam, kjer se kasnejša žrtev 
počuti precej varno. Temne 
ulice so produkt filmov tipič-

nega žanra. Ne bi rad delal 
panike, toda takšni filmi se 
v zadnjih treh tednih v nez-
montirani verziji dogajajo 
v Ljubljani. Se je pojavil nov 
Jack ali pa je dobil več mla-
dih? Paranoja. Ne. Verjetno 
gre za novo generacijo posilje-
valcev: perverzni lopovi dru-
gega razreda. 
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Akcija je stekla, sicer 
z manjšim odzivom kakor 
smo pričakovali, vendar 
vseeno v zadostnem števi-
lu. S kvaliteto seveda še ni-
smo zadovoljni, zato še en-
krat pozivamo vse bralce in 
bralke, da pobrskajo po 
svojih albumih in filmih, 
ter izberejo res najboljše 
posnetke. Skupaj dokaži-
mo, da je v Celju dovolj fo-
tografske kulture, iznajd-
ljivosti in idej. Vaše delo bo 
poplačano s predstavitvijo 
v Novem tedniku ali Petici, 
z brezplačnim razvijanjem 
filma in fotografij, s foto-
grafskimi paketi presene-
čenj, morda pa si boste pri-
služili celo fotografski apa-
rat, zato nikar ne obupujte, 
temveč fotografirajte. 

Ta teden je bil izbran 
posnetek papige, ki je bil 
posnet v stanovanju. Avto-
rica je Nadja Kacin iz 
Celja. 

POTORIZmOL 
Kardeljeva 20 
63 310 Žalec 

Tel./fax 063/713-970 
063,711-256 

- FOTOGRAFIJA ZA DOKUMENTE: že v 5 
minutah (popust za učencfe, študente, družine) 
- ATELJE 
- KOMERCIALNA FOTOGRAFIJA (povečave do 

1 m X 2m) 
- FOTO VIZITKE 
- TRGOVINA S FOTOMATERIALOM 
ZA VSE VAŠE FOTOGRAFSKE POTREBE 

POSKRBI »FOTO RIZMAL« 

POKROVITEU »FOTO LIFEA« 

tel.: 063/714-224 

Obveščamo vas, da je na 

L O Ž n i c i pn Žalcu odprta 

nova trgovina Minerve 
kjer je mogoče kupiti celoten proizvodno-
prodajni program MINERVE Žalec. 

To je program vodovoda, kanalizacije, 
drenaže in odgovarjajočih spojnih in 
fazonskih elementov. 

Prodajalna je odprta med tednom 
od 9. do 16. ure, v soboto 
od 8. do 13. ure. 

Posebna ponudba: 
PVC kanalizacijska cev 0 110 
dolžine 6 m za samo 1.815 SLT. 
PRIČAKUJEMO VAŠ 
CENJENI OBISK 
IN SE PRIPOROČAMO. 
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Sir namesto tolarjev 
Mlekarna nima denarja, zadruge nočejo več najemati posojil, kmetom pa delijo sir za oddano mleko 

s i lahko predstavljate, da boste 
s hlebcem sira poravnavali račune za 
elektriko, pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje ter davkarijo ali pa boste 
hlebec sira pomolili čez pult prodajal-
ki v trgovini? Najbrž se takšna vezana 
trgovina ne bo obnesla, ostaja pa edi-
na možnost rejcem na Celjskem. Ti so 
namreč za mleko, oddano v aprilu, 
namesto tolarjev dobili dva in pol ozi-
roma pet kilogramov sira. 

Mlekarna Celeia se je že pred mese-
ci dogovorila s kmetijskimi zadruga-
mi, da bodo same plačevale mleko rej-
cem, mlekarna pa bo poravnavala 
obresti za najeta posojila. Samo 
v kmetijski zadrugi Celje so pojasnili, 
da jim mlekarna dolguje 10 milijonov 
tolarjev. Dodatnih posojil ta zadruga 
zaradi visokih obresti ne namerava 
več najemati, otepajo pa se jih tudi po 
drugih zadrugah. V dogovoru z mle-
karno so se zadruge zato odločile, da 
bodo rejci, ki oddajo letno 15 tisoč, 
litrov mleka, dobili dva in pol kilogra-

ma sira, večji rejci pa po pet kilogra-
mov. V Arji vasi ponujajo zadrugam 
tudi druge vrste kompenzacij, med 
drugim naj bi v zadružnih trgovinah 
prodajali cement, apno, sladkor in 
moko ter na ta način zagotavljali de-
nar za izplačilo. 

Mlečnim pridelovalcem takšne 
kompenzacije seveda ne koristijo kaj 
prida, prav tako ne obljube, da bodo 
denar dobili takrat , ko bo mogoče. 
Z njimi se zagotovo ne bodo strinjali 
tisti, ki jim morajo kmetovalci porav-
nati račune, zmotno pa je tudi prepri-
čanje, da rejcem nikoli ni treba stopiti 
v trgovino in da lahko živijo le od 
svojih pridelkov. Sedanje vodstvo 
mlekarne sicer poskuša sanirati raz-
mere, vendar so bremena iz preteklo-
sti tako velika, da sami zagotovo ne 
bodo mogli iz globokega brezna. 

Pri sedanjem odkupu ima naša dr-
žava okoli 150 milijonov litrov preveč 
mleka. Čeprav poskušajo mlekarji po-
večevati prodajo doma, na Hr\'aško in 

v tujino, čeprav Slovenija sodeluje pri 
celotnem programu oskrbe modrih če-
lad z mlekom in mlečnimi proizvodi, 
so zaloge velikanske. V področni mle-
karni Celeia imajo trenutno na zalogi 

200 ton sirov. Prodajo mleka in mleč-
nih izdelkov so v letošnjih mesecih 
povečali za 10 odstotkov, kljub temu 
pa ne pokrivajo stroškov. Slovenska 
vlada je mlekarjem obljubila 100 mili-
jonov tolarjev nadomestil, razdelili 
naj bi jih predvsem tistim, ki prodaja-
jo mleko na Hrvaško. Zaradi tega si 
kakšen skromen kos pogače obetajo 
tudi v Arji vasi, čeprav so dosedanje 

izkušnje s trkanjem na republiška 
vrata dokaj slabe. 

Iz našega glavnega mesta prihajajo 
v zadnjih dneh tudi pobude o boljši 
zaščiti domače proizvodnje, bolj nad-
zorovanem uvozu mleka in mlečnih 
izdelkov v Slovenijo. Nadalje država 
obljublja, da bo od mlekarn odkupila 
vse zaloge zrelih sirov, mleka v prahu 
ter masla, vse to pa na j bi prodali 
v tujino. Ponovno obljubljajo, da bodo 
pripravili strategijo pridelave in pre-
delave mleka, v sedanjem trenutku pa 
ministrstvo za kmetijstvo nasprotuje 
vsakršnemu omejevanju odkupa. Naj-
brž ne bi bilo odveč, če bi razmišljali 
še o nižjih cenah, saj bi marsikdo rad 
kupil kakšen mlečni izdelek, pa mu 
denarnica takšnega razkošja ne do-
pušča. Če gospodje v vladi izbrskajo 
dodatne tolarje za poviševanje plač, 
potem so izgovori o prazni vreči ne le 
smešni, ampak že kar nesramni. 

IRENA BAŠA 

V mlekarni Celeia bodo o sedanjih 
razmerah ter reševanju problematike 
govorili v ponedeljek, 15.junija. Za ta-
krat je v Arji vasi napovedan obisk 
predstavnika slovenske vlade za po-
dročje gospodarstva ter kmetijskega 
ministrstva in ministrstva za trgo-
vino. 

Franc Oset v svojem hmeljiš-
ču. Pravi, da je hmelj njegova 
ljubezen. 

Rast hmelja 
- povprečna 

Svetovalec za hmeljarstvo 
in pivovarništvo inž. agrono-
mije Franc Oset iz Žalca ugo-
tavlja, da je letošnja rast hme-
lja povprečna. 

Zaenkrat pridelka še ni mo-
goče napovedovati, sicer pa 
pravi: »Po zadnjem dežju se je 
rast hmelja ustalila. V vročem 
maju je bila prehitra, tako da 
je bilo potrebo umetno nama-
kanje preko namakalnega si-
stema, ki prepreda dolino 
z več kot tisoč hektarj i hme-
ljišč. Sedaj so dela v hmeljiš-
čih opravljena, paziti pa bo 
treba na škodljivce in bolezni. 
To spremlja naša služba, ki 
pravočasno ukrepa.« 

Da bi bila zaščita kar na j -
bolj učinkovita, so na Inštitutu 
v Žalcu odprli avtomatski od-
zivnik, preko katerega lahko 
hmeljarji vedno dobijo infor-
macije in navodila v zvezi 
z zaščito in namakanjem. Te-
lefonska številka za celjsko 
območje je 98-23. 

T. TAVČAR 

150 let trgovine 
Pauer 

v trgu Braslovče je Franc 
Pauer leta 1842 odprl prvo tr-
govino na tem območju. Danes 
vodi trgovino Mitja Rak, ki so-
di že v peto generacijo lastni-
kov trgovine. Najdlje, 31 let, jo 
je vodil Jožef Pauer, ki je bil 
tudi braslovški župan. Visoko 
obletnico trgovine bodo pro-
slavili v nedeljo, 14. junija, ko 
čaka stalne in naključne kupce 
presenečenje. 

T. TAVČAR 

Celjski ribiči 
praznujejo 

Ribiška družina Celje 
slaiv letos 40 letnico obsto-
ja. V septembru 1952 leta 
so iz takratne Ribarske za-
druge ustanovili svojo ribi-
ško družino. Istočasno pa 
slavijo tudi 80 letnico orga-
niziranega ribištva na Celj-
skem. 

V nedeljo, 14. junija ob 
14. uri junija ob 14. uri bo-
do celjski ribiči, pri ribi-
škem domu na polotoku 
Brezova ob Šmartinskem 
jezeru, ta dogodek slav-
nostno obeležili s kultur-
nim programom, podelitvi-
jo plaket in odlikovanj. 

Obenem pa izkoriščajo t o 
priložnost in vabijo tudi 
druge člane slovenskih ri-
biških družin, da se udele-
žijo slavja in obljubljajo 
obilo zabave in bogato za-
ložedn srečolov. 

F. B. 

Gabriada 92 
Na igrišču gabrskega TVD Par t izan je bilo v soboto 

živahno. Gabrčan i so pr ipravi l i svoje drugo špor tno-zabavno 
srečanje, ki se je začelo z nogometno tekmo veteranov med 
ek ipama Spodn j ih in Zgornj ih Gaberi j . V spomin na s tare 
čase, ko si revni gabrsk i delavci še niso mogli kupi t i žoge, so 
tud i tokra t zaigral i z žogo iz cunj . Da so Gabrčan i dobri 
strelci, so dokazal i v mer j en ju s f račo in lokom. Še na jveč 
zan iman ja in smeha pa je požel tu rn i r v »raufen-kausu«, 
v ka te rem se spopada ta moža na ramenih svojih soigralcev. 
Po špor tnem delu pa so Gabrčan i dokazali , da se znajo tudi 
pošteno poveseliti . NK, Foto: E. MASNEC 

Kombi in hrana 
iz Salzburga 

Slovenski klub Oton Župan-
čič iz Salzburga je poslal žal-
skemu Rdečemu križu pomoč 
za begunce iz Bosne m Herce-
govine. V soboto je vodja akci-
je Franc Pesjak s svojimi pri-
jatelji pripeljal rabljeni kombi 
ter hrano v vrednosti 4 tisoč 
nemških mark. 

T.T. 

iVIiš iVIaš 
v Grižah 

Osnovna šola Nade Cilenšek 
iz Griž bo tudi letos pripravila 
že tradicionalno veselico za 
otroke, mlade in za starše. Ta 
bo potekala 14. tega meseca 
v Letnem gledališču Limberk 
v Grižah pri Žalcu. Prireditev 
se bo pričela ob 10. uri, na njej 
pa bo nastopila vrsta znanih 
slovenskih glasbenikov, med 
njimi Šank ročk. Lačni Franc, 
Chateau, Avtomobili, Čudežna 
Polja, Jani Kovačič, Panda, 
Don Mentoni band, 12. nad-
stropje, Neron in drugi. Doga-
janje bosta povezovala Saša 
Einsiedler in Sašo Hribar. 

Poleg glasbenega dela je po-
skrbljeno tudi za zabavo. 
Otrokom bo na razpolago vrti-
ljak ter otroško igrišče, kipari-
li bodo lahko v likovni delav-
nici, nastopili na odru sramež-
ljivih ali si ogledali razstavo 
rnalih živali, organizirana pa 
je tudi akcija zbiranja igrač za 
otroke-begunce. 

PRIMOŽ ŠKERL 

Končno asfalt 
v petek so v Košnici odprli prenovljen odsek ceste proti Libojam. Nič čudnega, da so bili obrazi 

krajanov ob otvoritvi tako veseli in nasmejani, saj so se pogajanja o obnovi te, precej prometne 
ceste vlekla kar deset let. V letu 90 jim je nato uspelo obnoviti in asfaltirati 820 metrov ceste, letos 
pa še 1320 metrov. Neasfaltiran je tako ostal le še tristometerski odsek do občinske meje. Obnova 
dobrega kilometra ceste je stala 12 milijonov tolarjev, deset odstotkov so prispevali krajani. 

NK, Foto: E. MASNEC 

HRANILNO KREDITNA SLUŽBA 
KMETIJSTVA IN GOZDARSTVA p.o. 
ŽALEC 

ODLIČNO 
OBRESTOVANO ZAUPANJE 

Obrestne mere v JUNIJU: 
- 86% letna obrestna mera za 

hranilne vloge na vpogled (5,22 mesečno) 

- 126% letna obrestna mera za depozite 
nad 30 dni (6,91 mesečno) 

- 132% letna obrestna mera za depozite 
nad 90 dni (7,14 mesečno) 

Za hranilne vloge jamči DRŽA V A SLOVENIJA! 

In ne pozabite, loko si lahko olajšate nakup: 
Z BLAGOVNO DENARNO KARTICO HKS 

Informacije: 
Žalec, Hmeljarska 3, tel. 063/714-251 
Celje, Miklošičeva 7, tel. 063/24-120 



Tolarji zdesetkali 
gimnazijsice vrste 

Srečanje gimnazijcev vseli generacij je minilo brez mlailib 

Srečanje celjskih gimna-
zijcev vseh generacij, ki je 
bilo v soboto v dvorani Golo-
vec v Celju, je uspelo le del-
no. Na prireditev namreč ni 
bilo predstavnikov mlajših 
generacij, predvsem tistih, ki 
so maturirali po letu 1980, 
medtem ko je bilo ostalih, še 
posebej tistih, ki so maturi-
rali v petdesetih in šestdese-
tih letih, precej več. Tudi 
profesorske vrste so bile ra-
zredčene, udeležba je bila 
slaba. Večina je vzrok za to 
našla v dva tisoč tolarjih, ki 
jih je bilo treba odšteti za 
večerno prireditev. 

Če je bil namen pr i redi tve 
zbra t i na k u p u čim več biv-
ših gimnazijcev, le- ta ni bil 
izpolnjen. Razmiš l jan je or -
ganizator jev, da bivši gim-
nazijci gotovo imajo denar , 
glede na predpostavko, da so 
si v živl jenju ka r dobro post -
lali, pa je oči tno napačno. 
Znan j e v Sloveniji , žal, še 
vedno običa jno ni pravi lno 
mate r ia lno ovrednoteno, 
živl jenjski s t roški pa so to-
likšni, da predvsem mlade 
družine, pa čeprav sta f a k u l -
te tno izobražena mož in že-
na, dena r j a za t akšno pr i re -
ditev ne zmoreta . Da ne go-
vorimo o tistih, ki na zapo-
slitev še čakajo. 

Ker je ideja za s rečanje iz-
jemno domiselna, je tol iko 
večja škoda, da je pr i redi tev 
obiskalo pičlih šeststo obi-
skovalcev. F inančno jo je 
podpr lo ka r precej zasebnih 
in družbenih podjet i j , v ceno 

vstopnice je bila res všteta 
konzumaci ja , z bu te l jko vina 
in dobro tami ruskega bi fe ja 
na osebo, k l jub t emu p a bi 
bil obisk gotovo večji, če bi 
ceno vs topnicam znižali in 

van jo ne bi všteli konzuma-
cija. Obiskovalci bi, t ako kot 
je na p r i red i tvah običaj , n a -
ročali po želji, ko bi pod ve-
čerom potegnil i črto, pa bi 
bili gotovo z izkupičkom za-

dovoljni organiza tor j i in go-
stinci. Za to bi veljalo pr i -
hodn je leto, če t akšna pr i re -
ditev še bo, o tem razmislit i . 

Prav tako bi bil za takšno 
pr i redi tev po t reben precej 
večji, p redvsem pa bolj dela-
ven organizaci jski odbor. 
Žal večina, ki je v n jem sede-
la letos, tega ni vzela resno, 
zato je organizaci ja pretežno 
počivala na ramenih dveh 
l judi . Zdi se tudi , da neka te -
r im morda ni šlo v račun, da 
pobudn ik za pr ipravo pr i re -
di tve Janez Terček, d i rektor 
zasebne agencije Tema iz 
Celja, p r i čaku je tud i dobi -
ček, nenazadn je pa je ves čas 
poudar ja l , da je namen d ru -
štva bivših gimnazijcev tud i 
us tanovi tev sklada, iz ka te -
rega bi črpal i sredstva za šti-
pend i r an j e nada r j en ih d i ja -
kov. Del pr ihodkov pr i redi -
tve n a j bi šlo v t a sklad, del-
no pa bi ga f inanci ra l i iz čla-
nar ine , ki n a j bi jo člani p la -
čevali letno. 

Družabno srečanje v dvo-
ran i Golovec je bilo sicer do-
k a j dobro pr ipravl jeno, ude-
leženci so bili v glavnem za-
dovoljni, za kval i te tno glas-
bo so skrbele Žabe, ki se jim 
je pr idruži la pevka Alenka 
Godec, ter skupina Nočna 
izmena, šepal pa je d ružabn i 
del prireditve, sa j so se pred 
odrom zbral i le bivši člani 
g imnazi jskega pevskega 
zbora in pod vodstvom Cirila 
Vr tačnika odpeli neka j pe-
smi. Lici taci je in podobne 
d ružabne igre zarad i slabega 
obiska in zasol jene vs topni -

ne niso naletele na p lodna 
tla. Kl jub temu bi veljalo 
s rečanje še k d a j po-
noviti. Zarad i vsega naš te te -
ga t is t im bivšim ginmazi j -
cem, ki jih v soboto ni bilo, 
ne gre očitat i p r ema jhne pr i -
padnos t i Gimnazi j i . Še zla-
sti, ker je bilo tudi s s t rani 
gimnazi je čuti t i nekakšen 
hlad pri organizaci j i s reča-
nja . Čast iz jemam, še posebej 
pa bi l ahko t r ibune a t le tske-
ga š tadiona na dopoldanski 
pr i redi tvi napolni l i sedanj i 
d i jaki ter se v večjem številu 
udeležili tud i odpr t j a razs ta -
ve ob 185-letnici celjske 
Gimnazije , ki je bila v petek 
v Likovnem salonu. Sicer bi 
utegnil kdo pomisliti , da 
morda celjska Gimnazi ja 
vendar le ni več tisto, za kar 
je vel jala včasih. 

NATAŠA G E R K E Š 
Foto: EDO EINSPIELER 

Tudi celjski župan se je kot bivši gimnazijec zavrtel po plesišču, 
ki je bilo v soboto ravno prav veliko, da so lahko plesalci prišli 
na svoj račun. 

Miloš Mikeln, dr. Matjaž Kmecli 
opravili istega leta, vsi trije pa 
v častnem odboru društva cel j si 
tudi v dvorani Golovec v Celju, 
precej sošolci, Mojmir Sepe razo 

Že dopoldne je bila na atletskem štadionu športno zabavna prirt 
cev, tudi gimnazijski profesorji so sestavili ekipo, žal pa je bili 
metrov je bila najatraktivnejša disciplina, saj so tekmovalke teklt 
Pri moških je zmagala ekipa rokometašev Pivovarne, pri ženska i 

Bilo je nekoč... 
Na srečanju gimnazi jcev 

vseh generaci j se je mudi lo 
tud i neka j bivših di jakov, ki 
danes v slovenskem javnem 
živl jenju veliko pomenijo. 
V dvorano Golovec je prišel 
dr. Matjaž Kmecl, ki je m a -
tur i ra l leta 1953. Med d ru -
gim je dejal , da z zadovolj-
stvom ugotavl ja , da je do 
njegove generaci je bog kar 
milostlj iv, s a j jih je le malo 
poklical k sebi, pa čeprav 
bodo p r ihodn je leto slavili že 
š t i r ideseto obletnico mature . 
Ginmazi j sk ih let pa se spo-
min ja takole: »Ko sem obi-
skoval gimnazijo, sem bil ne-
ke vrste ovca, ki ni vedela, 
k a j bi sama s sabo. Ko sem 
šel š tud i ra t v L jub l jano , sem 
bil prepr ičan , da se bom vpi-
sal na gradbeniš tvo, ker pa 
faku l te te nisem našel, vedel 
pa sem, k je je s tara Univer -
za, som vpisal slavistiko. To 
vam lahko pove, k a j sem pr i -
čakoval od življenja. No, po-
tem se stvari same po sebi 
uredi jo. Hvala bogu je življe-
n je takšno, da poskrb i za 
človeka po svoje. Na našem 
ma tu ran t skem plesu je bilo 
pa bolj slabo. Vse smo že p r i -
pravili , vendar je nenadoma 
umrl Boris Kidrič, ki je bil 
t a k r a t velika osebnost , in so 
n a m zato ples prepovedal i . 
Temu ust rezen je bil tudi 
ma tu ran t sk i izlet. Naš rav-
na te l j Tine Orel n a m je p r i -
skrbel neka j šotorov, da smo 
se lahko odpravil i v Logar -

sko dolino. Tam smo bili 
kakšen teden in bilo je iz-
jemno lepo. Oblezli smo vse 
vrhove Kamnišk ih planin , 
ker pa nismo imeli čevljev, 
smo hodil i v glavnem bosi. 
Predvsem navzdol po snegu 
in k a m e n j u je bilo hudo. Si -
cer pa, ko je človek mlad, mu 
gredo po glavi vse mogoče 
neumnost i . Ko sem obisko-

val zadnj i letnik gimnazije, 
smo sedeli v t.i. vagonu, to je 
bil razred, ki je bil zelo dolg 
in ozek. Tam sem si skr iva j 
vpisal neke vrste epi taf , iz-
p raska l sem ga v klop, česar 
me je še danes malo sram, 
ker sem uničeval skupno 
lastnino. A m p a k ta epitaf je 
ostal v spominu še neka j ge-
neraci jam. Če ga na k ra tko 

ponovim: Tu je ležal, smrdel, 
t rpe l in spal pod d ik ta tu ro 
ter čakal na maturo , v noro-
sti vseh pajdašev, resignirani 
tepec Kmecl Matjaž.« 

Tudi Mojmir Sepe, ki je 
ma tu r i r a l leta 1949, je bil 
v soboto v dvorani Golovec, 
vendar je bil razočaran , sa j 
so se pr i redi tve iz njegove 
generaci je udeležili le š t i r je 
predstavniki . »Časi po vojni 
so bili zmedeni, precej spoli-
t izirani , vendar sem imel 
srečo, da sem se ukvar j a l 

z glasbo in sem zato stal pr i 
poli t iki ob s trani . Kot d i jak 
sem bil bol j v spodnj i t r e t j i -
ni, ma temat ika mi je vedno 
povzročala težave. Maturo 
pa smo opravil i ka r dobro, 
vzeli smo se skupa j in je bila 
s tvar ure jena brez popravn ih 
izpitov. Glasba me je zazna-
movala že v srednj i šoli, t am 
okoli leta 1945 sem pričel 
z mladeniško kompozicijo, 
klavir sem igral že od šestega 
leta, v gimnazi j i pa sem igral 
tud i t robento . Zelo lepe spo-
mine imam na profesor ja 
Rotar ja . To je bil profesor , ki 
je vzbuja l veliko spoštovanje 
kot iz jemno strokoven člo-
vek, po drugi s t rani pa kot 
človek velike strpnost i , š iro-
kega duha . Takšnih t a k r a t 
na gimnazi j i ni bilo veliko.« 

Profesor Jože Rotar, ki 
je na celjski Gimnazi j i po-
učeval f iziko in biologijo kar 
37 let, se je udeležil d ružab -
nega srečanja , čeprav pravi , 
da se z d i jak i srečuje vsako 
leto, sa j ima ka r štiri do pet 
obletnic m a t u r letno. Pravi , 
da ima na gimnazi jo lepe 
spomine, da pa se je odnos 
d i jak-profesor spreminja l : 
»Po vojni je bilo razmer je 
med d i jak i in profesor j i bol j 
sproščeno, sam pa sem ves 
čas skrbel , da je bila neka 
dis tanca. Ves čas s lužbova-
n ja sem d i jake vikal in 
ustvar i l odnos vzajemnega 
spoštovanja . Ni namreč po-
membno samo to, da d i jak 
spoštuje profesor ja , ampak 
tudi obra tno , da v d i j aku 
profesor vidi osebnost, ne pa 
nekoga, ki ga bo lahko za f r -
kaval.« 

Srečolov z lepimi nagradami, je mamil, kdo ve kaj je razmišljal profesor Tone Goršič (desno), 
medtem ko je čakal na dobitek? 

Noč je bila dolga, ruski bifeje v^ 
zadovoljni. 
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^0aturo na celjski gimnaziji niso 
uspeli in si zato prislužili sedež 

[ij. Vsi trije so se v soboto mudili 
^zadovoljen, ker se je srečal s kar 
<vd njegovih prišli le trije. 

'k udeležilo kar precej tekmoval-
iibo obiskana. Štafeta 4 krat 100 
'lokah, tekmovalci pa z vrči piva. 
imomika iz Celja. 

® na prireditev prišli, so izgledali 

Cas brez 
električnega 
pastirja 

Na PUšianju so bivši pastirji »binifoštovaii" 

v nedeljo proti četrti uri 
zjutraj so z nekaterih prire-
ditev odhajali še zadnji obi-
skovalci, na Pilštanju pa so 
se za začetek pastirskega 
praznika, binkoštovanja, še-
le zbirali. Nova prireditev 
v izjemnem okolju najstarej-
šega štajerskega trga je po-
sebnost tudi v širšem sloven-
skem okviru. Pitje drnulove-
ga čaja, peka najrazličnejših 
jajčnih cvrtkov, venčanje 
pastirskega kralja in bin-
koštne »luknce«, izbiranje 
najlepše okrašene krave in 
kečkanje — nekakšen pastir-
ski hokej na travi — pa so iz-
virni običaji, ki so kljub 
zgodnji uri privabili številne 
radovedneže od blizu in da-
leč. Nekateri so prišli peš ce-
lo iz Celja. 

Po dolgih letih so domači -
ni Miha in Toni Zakošek, 
Andrej Kolar, Mirko Kova-
čič ter Andrej Kocman, mož-
je pri št ir idesetih, znova pr i -
kazal i p r i s tne pas t i r ske obi-
čaje iz o t roških let. In to či-
sto tako, kot je bilo v navad i 
še p red pr ibl ižno četr t s to-
let ja . V pr i ja te l j skem krogu 
so binkoštoval i še pred leti, 
a bol j t iho, brez živine in že 
v soboto zvečer. Pre teklo ne-
deljo pa je bilo povsem tako 
kot že pred več kot sto leti, 
so veselo pr i t r jeval i celo n a j -
starejš i Pi l j š tanjčani . 

Med »lukncami« ni 
bilo deklet 

Letošnj i pas t i rsk i kral j , 
»kenik«, je posta l Andre j 
Kolar. Pas t i r sk i k ra l j pos ta -
ne, kdor p r ide z živino na 
pašo pred vsemi drugimi p a -
stir j i , te r se na to vse leto po-
naša s tem zvenečim ime-
nom. Zadn j i pa je t ako ime-
novana »binkoštna luknca«. 

ime letošnje n a j ostane med 
pr i ja te l j i in obiskovalci. S t a -
rejši P i l j š t an jčan n a m je po-
vedal, da ga je to doletelo 
enkra t samkra t , celo leto je 
mora l poslušat i to nepr i je tno 
ime — še na jbo l j ne rad s s t ran i 
deklin. Njegova vrstnica, 
bivša past i r ica , se ne spom-
ni, da bi bila k d a j za »lukn-
co« kakšna punca . Letošnj i 
pas t i rsk i k ra l j se spominja : 
»Moral si bi t i čim bolj t ih, da 
te ne b i slišal p r i ja te l j in 
pr ignal na pašo pred teboj. 
To je tekmovanje .« Bilo je 
enkra t s a m k r a t v letu, na 
b inkoštn i dan, ob zori. 

Tudi v nedel jo je stala na 
robu pi l š tanjskega trga, na 
t ravniku , pas t i r ska »bajta«. 

opletena s svežimi vejami, 
v ka ter i so hrani l i posodo za 
pečenje cvrtkov te r kur i l i 
v gašper ju . Spoda j je bil živ-
žav, številni obiskovalci so 
prišli z vseh vetrov. Krave 
z mukan jem, konj i z rezgeta-
n j em ter koze z meke tan j em 
so pomagal i p r i ča ra t i p ravo 
pas t i r sko vzdušje. Domači 
pevci so peli s ta re pesmi, 
predvsem jut ranj ice , in tudi 
znano pi lš tanjsko himno, ki 
omenja drnulo. Dmulovec , 
k ra jevno posebnost , n e k d a j 
cenjeno pijačo, je bilo mogo-
če tud i kupi t i . Letošnjega 
kenika so ovenčali z vencem 
iz lepega t ravniškega cvetja, 
luknco je čakal venec iz ko-
priv, oglašali so se l judski 
godci, t r janči l i pa so s t remi 

cerkvenimi zvonovi. P r i t rko-
val je Albin Škobeme . 

Brez čevapčičev 
Po pas t i rsk ih običaj ih so 

izbral i naj lepše okrašeno 
kravo, v današn jem jeziku 
nekakšno krav jo miss. K a r 
težko se je bilo odločiti med 
lepoticami, okrašenimi 
s t ravnišk im cvetjem, brš l ja -
nom in srebotom. Pas t i r j i so 
krave tud i pomolzli, obisko-
valcem so ponudi l i sveže 
mleko, veliko pozornost i pa 
je vzbudilo še izvirno kečka-
nje, ki nekol iko spominja na 
golf. Za kečkan je je po t reb-
na posebna palica, d rugačna 
od past i rske. 

Na Pi l š tan ju v nedel jo se-
veda ni nihče ostal lačen (če-
vapčičev ni bilo na p rogra -
mu), na jbo l j pa so obiskoval-
ci hvalili pas t i r ske ja jčne 
cvrtke z bezgom, akaci jo in 
gobicami. Priredi tel j i , p i l -
š tan jsk i kul turnik i , so s po-
močjo Spominskega pa rka 
Trebče pr ipravi l i tud i s t ro-
kovni ogled znameni tega, 
a pozabl jenega t rga , ro js tne-
ga k ra j a znane svete Eme 
oziroma grofice Heme K r -
ške. Trga s ka r dvema grado-
voma v središču k ra ja , s s ra-
mot i ln im s tebrom - p ranger -
jem in samotno skalo »Aj-
dovska žena«, ki je okame-
nela, ker je preklela sonce, 
kot pr ipoveduje ba jka . S te -
b ras ta skala res spominja na 
baročni kip ženske z otro-
kom ter je med največj imi 
slovenskimi na ravn imi zna-
menitostmi. 

Na p i l š tan jskem hr ibu se 
je ka r t r lo avtomobilov n a j -
razl ičnejših domačih in tu j ih 
registracij , p r i ja te l ja Drago 
Brečko iz Celja in Vili Bez-
jak iz Mozir ja p a sta na na 
Pi l š tan j iz Celja, čez Prevor-
je, ka r pr i tekla . Na 33 kilo-
metrov oddal jeno pot s ta od-
hitela ob enih z j u t r a j ter p r i -
spela neka j minu t p red če t r -
to. Tako sta posredno obudi -
la tudi spomin na čase, ko so 
Pi lš tanj čani z nah rb tn ik i pe-
šačili do da l jne železniške 
pos ta je Grobelno. 

Odlična pr iedi tev je v Pil-
š tanj , zaspalo Trnuljčico, 
vsa j za en sam dan pr inesla 
p repot rebno življenje. Prav 
gotovo je bila ena p o m e m b -
nejših priložnosti , ki je 
opomnila na prezr to boga-
stvo Slovenije v osrčju Koz-
janskega. In to v šmarski , 
t re t j i na jpomembne j š i slo-
venski tur is t ični občini. Vča-
sih je bosa tud i kovačeva ko-
bila. 

BRANE J E R A N K O 
Foto: EDI MASNEC 

Umivanje z jutranjo roso na Binkoštni dan. 

Jajčni cvrtki so bili priljubljena jed pastirjev. 

Med pastirskimi igrami je bila tudi tekma v streljanju z fračo. Ob štirih zjutraj so se pričeli pastirji zbirati. 



ODMEVI 
Zalivala 
Peterletovi vladi 
II. 

Zahvaljujem se gospe Zupan 
iz Trnovelj, ki se je javno zah-
valila g. Pelerletu za vse, kar 
je naredil za našo svobodo. Še 
več bi bil, če mu ne bi komuni-
sti nagajali in bili zahrbtni. Ne 
vem, zakaj se komunisti toliko 
silijo v vlado. Gotovo so že 
v prejšnjem režimu dobro ži-
veli. Se ti komunisti nič ne za-
vedajo, da jih po celem svetu 
preganjajo? Mislim, da bi nam 
šlo boljše, če ne bi bilo komu-
nistov v vladi. Za g. Drnovška 
pa upam, da mu ne bodo dali 
nezaupnice, ker menda ne ho-
di v cerkev. 

NATALIJA GORJUP, 
Tmovlje 

Kako do 
telefona? II 

v pismih bralcev smo obja-
vili pritožbe občana, ki že več 
mesecev čaka na plačan tele-
fonski priključek. Kot je bilo 
slutiti, ni edini v KS Štore, ki 
se upravičeno jezi. Vodstvo KS 
Štore je namreč v Kiajevnih 
novicah konec prejšnjega me-
seca objavilo tudi naslednje 
razmišljanje in pojasnilo. 

Izgradnja telefonskega 
omrežja in priključevanje na-
ročnikov je v trenutku, ko pi-
šemo te Novice v zaključni fa-
zi. Nestrpnost naročnikov te-
lefonskih priključkov je glede 
na povečini že vse plačane ob-
veznosti in krepko prekorači-
tev pogodbenih rokov dosegla 
vrhunec. Na tem mestu želimo 
vsi, ki prostovoljno in brez ka-
kršnih koli nadomestil sodelu-
jemo pri izgradnji, vsem priza-
detim, na kratko komentirati 
trenutno stanje: 
- izvajalca del g. Seničarja je 
izbrala PTT Celje in je za izva-
janje del odgovoren sam6 PTT 
Celju, ne pa tudi krajevni 
skupnosti in se tako tudi ob-
naša, 
- celotna sredstva za primarno 
in razvodno omrežje so bila 
sproti odvajana na PTT Celje, 
izvajalec g. Seničar je plačan 
od PTT, 
- vsi naročniki, ki so pristopili 
takoj ali kdaj kasneje, bodo 
plačali 3.000 DEM za primarni 
vod, 840 DEM za ravzvodno 
omrežje in stroške za izkop 
lastnega priključka, 
- vsi tisti, ki so si dali napeljati 
razvodni vod v direktnem do-
govoiu z izvajalcem g. Seni-
čarjem mimo vednosti krajev-
ne skupnosti zapadejo v plači-
lo pod enakimi pogoji, Itot so 
navedeni prej. Za ev. drugačne 
dogovore krajevna skupnost 
ne nosi nobene odgovornosti. 
- na krajevni skupnosti smo 
s potekom del in vsem kar sodi 
zraven, izjemno nezadovoljni. 
Vseskozi si prizadevamo 
z dnevnimi kontakti s PTT Ce-
lje (g. Gril, Palčnik, nadzorni-
mi) izvajalci in prizadetimi 
krajani ta doslej največji pro-
jekt v Krajevni skupnosti Sto-
re vendarle pripeljati do kon-
ca. Z vami vred upamo, da se 
bomo kmalu veselili zadnjega 
priključka na novo telefonsko 
centralo. 

FRANC JAZBEC 
Predsednik Sveta KS Štore 

Spoštovana 
vlada države 
Slovenije V. 

Spoštovana gospa Lokar! 
Res si ne morem kaj, da vam 
ne bi še enkrat napisala nekaj 
besed - kot odgovor na vaše 
pismo - tokrat res ZADNJIČ! 

Prav ste uganili - meni, če 
pogledam dmge, res še ne gre 
tako slabo, vendar bi mi lahko 
šlo tudi bolje! Tega tudi nisem 
nikoli trdila. 

Zavzemam se le za pravice 
ljudi, ki jih poznam in ki živijo 
iUabše kot jaz!! Jaz osebno tu-

di nisem tarnala, da nimam 
dela! Redne zaposlitve res ni-
mam, vendar pa si delo vedno 
najdem! Tudi vrt imam, tako 
da na njem pridelam osnovno 
zelenjavo - po nakupih grem 
pač po stvari, ki jih moj vrti-
ček ne premore! In bodite pre-
pričani - kupujem pri branjev-
kah, ki živijo izven Celja! 

Strinjam se, da mladim dru-
žinam nikjer ne kupujejo sta-
novanj - dajo pa jim vsaj mož-
nost in pogoje, da do njega pri-
dejo! Pri nas tudi teh možnosti 
ni! Poznam primer, ko v eno-
sobnem stanovanju živita dve 
družini - 6 ljudi! In če me že 
ravno sprašujete zakaj ne vza-
mem v varstvo še enega ali dva 
otroka - vam odgovarjam. Ra-
de volje, če mi boste vi odsto-
pili prostor. Zelo dvomim, da 
bi bili starši zadovoljni, če bi 
se njihov otrok stiskal še 
z dvema v enem prostoru. Po 
mojem starši iščejo privatno 
varstvo zaradi boljših pogojev 
- se vam ne zdi? En prostor za 
štiri ljudi pa ni ravno idealen 
pogoj. Ali pa sem morda zopet 
v zmoti? 

Spoštovana gospa Lokar. 
Bodite prepričani, da imam 
kot mati dovolj dela, a še ved-
no si bom našla čas, da bom 
napisala tisto, kar me teži 
- mene in tudi druge, ki pa ni-
majo poguma, da bi to napisa-
li, pa čeprav v poznih večernih 
urah, ko moja hči že sladko 
spi. In navsezadnje menim, da 
Novi tednik ni prostor, na ka-
terem se bodo v nedogled kre-
sala najina mnenja. 

Vi imate svoje mnenje, jaz 
pa svojega in tako naj ostane! 

Pa lep pozdrav! 
ALENKA TURNŠEK 

Pritisk na 
župana 

Gospod Gradič, čemu silite 
ljudi, da pritiskajo na župana, 
da naj odstopi? Vsi vemo, da 
vam ni povšeči, ker se gospod 
župan ne strinja s takšnim na-
činom lastninjenja, kot si ga 
predstavljate vi, gospod Gra-
dič. Ustanoviš firnio, plačaš 
8 tisoč tolarjev, in že imaš pre-
mičninsko in nepremičninsko 
stanje nič. Če se hočeš iti po-
djetnika, si dobiš kredite 
- banke, strici, tete, starši in še 
kdo, sprazneš svoje nogavice 
in se približaš Markovičevemu 
zakonu, na katerega se zgo-
varjate. 

Vidite, zaradi takšnih stvari 
niste mogli v celjskem parla-
mentu priti do skupnih točk 
z gospodom županom Anto-
nom Rojcem, kar je vidno iz 
medijev in življenja. Javnost 
pa si takšnih ljudi želi. 

Takšni divji situaciji firme 
z vzporednimi privatnimi fir-
mami smo priče tudi v celjskih 
mesninah. Ne morete trditi, 
gospod Gradič, da so se delav-
ci odpovedali kapitalu in ga 
podarili upravljalskim struk-
turam iz prejšnjega sisitema. 

Zato javnost pozdravlja vaš 
odstop, žal pa ste to storili 
mnogo prepozno. 

FRANC PODGORŠEK, 
Celje 

PREJELI 
SMO 

Srečanje 
slovenskih 
socialistov 

v soboto je bilo na Zajčji 
dobravi pri Ljubljani srečanje 
slovenskih socialistov. Slav-
nostni govornik je bil Viktor 
Žakelj, Borut Šuklje pa mu je 
čestital k izvolitvi v novo vla-
do, kar je ocenil kot uspeh ce-
lotne stranke. 

Viktor Zakelj je med drugim 
dejal, da je čas od ustanovitve 
stranke junija 1990 do sprejet-
ja nove ustave tista doba, za 
katero so socialisti že na usta-
novnem kongresu ocenili, da 
bo porebna za utrditev stranke 

v slovenskem prostoru. Mnogi 
so se že takrat zavedali, da bo 
2a okrepitev vpliva stranke in 
povečanje njene realne moči 
v parlamentu potrebnega še 
več časa. 

Zanimiv kulturni program 
je pritegnil pozornost obisko-
valcev, ki se jih je zbralo preko 
900, med njimi pa ni bilo čla-
nov stranke iz Celja. Zato pa 
smo bili Žalčani dobro zasto-
pani in vsi smo prinesli s sre-
čanja najlepše vtise. Zahvalju-
jemo se našemu predsedniku 
Milanu Zupancu in tajnici Ol-
gi Krajne za organizacijo. 

JOŽE GROBELNIK, 
Žalec 

Nepričakovana 
obdaritev 

Zadnji konec tedna so Celje 
obiskali meščani pobratenega 
mesta Grevenbroich. Med nji-
mi je bil tudi dr. Dieter Prell, 
pogost obiskovalec, prijatelj in 
že kar star znanec Celja. V Be-
nediktinskem samostanu 
v Kolnu so ga pooblastili, da 
naj obdari dve slovenski dru-
žini z več otroki z denarjem, 
zbranim v samostanu. 

Kljub prazniku nas je go-
spod Brane But, direktor Cen-
tra za socialno delo v Celju, 
prijazno napotil v dve prav 
takšni družini, kot so si jih za-
misili v Grevenbroichu. Dru-
žini sta se obdaritve, ki jo je 
opravil sam dr. Dieter Prell, 
nadvse razveselili in letošnje 
binkoštne nedelje zlepa ne bo-
sta pozabili. 

F.J. 

Izpusti plinov iz 
jeklarne 

Več krajanov Teharij se nam 
je pritožilo, klicali so tudi po-
licijo, zaradi nenormalnih iz-
pustov plinov (rdeče zastave 
- zavese) iz jeklame. V Žele-
zarni Štore gre praviloma za 
izpuste v času, ko v Železarni 
Štore gre praviloma za izpuste 
v času, ko v Železarni ni vodil-
nega kadra, zlasti pa ob sobo-
tah in nedeljah. Jeklarji sami 
povedo, da gre za posledico 
nove naprave za vpihovanje, 
ki so jo nabavili v Italiji. V ča-
su vpihovanja je izpust tolik-
šen, da ga sedanja naprava za 
odpraševanje, oziroma lovlje-
nje, ne zmore. 

Glede na to, da bi morali 
napravo urediti že pred leti, 
sodimo, da je ravnanje Žele-
zarne skrajno neodgovorno. 

Zahtevamo ustrezen posto-
pek in konec izigravanja. 

JANEZ CRNEJ, 
Društvo za varstvo 

okolja Celje 

Klop za 
opazovalce 

v tišini in dolgotrajno se 
pripravlja letna konferenca 
Krščanskih demokratov v Ce-
lju. Tako tiho in poniglavo ni 
včasih delovala niti boljševi-
stična komunistična partija. 

Med obema strankama vla-
dajo v normalnem svetu bi-
stvene razlike, med omenjeni-
ma strankama v našem prime-
ru (zaradi posameznikov) pa 
v bistvu skorajda ni razlik. 

Ali lahko govorimo o razli-
kah, ki se kažejo zgolj navi-
dezno: eden predsednik se 
skriva za stebrom cerkvene la-
dje, drugi cerkev le mimoide? 
AJi pa - ko se stranka priprav-
lja na letni kongres, njeno lo-
kalno vodstvo to najavo pri-
kriva in v poltemi delegira sa-
mo sebe? Mar se res moramo 
kar naprej skrivati, na koncu 
sami pred sabo? Koga se boji-
mo? - In nenazadnje koga se 
boji g. Lampret, da v ilegali 
sklicuje sestanke okrnjenega 
(sorodstvenega) vodstva Krš-
čanskih demokratov v Celju? 

Malce nelagodno je zapiso-
vati te kritike na račun člana 
Krščanskih demokratov. 
Stranka vendar ne more biti 
tako ozka in zaverovana sama 
vase? Tako to ni kritika stran-
ke, ki ji navsezadnje svetovno-
nazorsko in politično pripa-

dam, to je kritika tistih, ki se 
niso mogli odcepiti od prežive-
lih metod »javnega delova-
nja«. In ne samo to - te metode 
dela podzavestno celo ohra-
njajo, hkrati pa se izgubljajo 
v nesmotrnosti. 

Zato je čas, da se v delo Krš-
čanskih demokratov vključijo 
nove moči, ki bodo z novim 
znanjem in energijo dale nov 
zagon demokratičnim proce-
som v našem Celju in v naši 
domovini. 

Tisti pa, ki so že do sedaj 
zavirali vključevanje enakih 
ali boljših v naša skupna pri-
zadevanja, pa so lahko jutri le 
pozorni ali nepozomi opazo-
valci. Tudi za njih je mesto 
v tej družbi in tudi njim se 
mora prisluhniti! 

J. K. 
(naslov v uredništvu) 

Javna pobuda 
Celjsko-evropsko 
pomembna 
zdraviliško turistična 
regija 

čas je, skrajni čas, da celj-
ska regija spozna nekatere po-
glavitne prednosti - osnovna 
je zagotovo zdraviliški turi-
zem in turizem nasploh, do-
datno obogaten s kmečkim tu-
rizmom, lovom, ribolovom. 
Zdraviliških krajev na Celj-
skem, izvirov termalne in mi-
neralne vode najbrž ni treba 
naštevati. 

Takšna usmeritev, ki jo mo-
ra vsaka občina, pa tudi repu-
blika, uradno razglasiti, seve-
da ne izključuje pametne pro-
metne politike, kmetijstva (tu-
di hmeljarstvo ni ovira), um-
nega gozdarstva, nekatere in-
dustrije, trgovine. Jasno pa je, 
da takšne industrije kot je 
n.pr. Cinkarna Celje, nima 
v sedanji obliki kaj iskati 
v tem prostoru. Tudi računica 
to dokazuje! Njihovo formal-
no strinjanje, da se bodo preu-
smerili, je znano že leta, prak-
sa pa je drugačna. 

Na tem območju je nesmi-
selno razmišljati o možnosti 
gradnje odlagališča RAO od-
padkov. Drugačna mora biti 
Železarna Štore, v velenjskem 
koncu je treba dejansko kaj 
ukreniti za bolj sodobno ru-
darjenje, še zlasti pa za sana-
cijo TEŠ. 

Kar zadeva zdraviliške kra-
je, morajo dobiti uradni status 
(kot v Avstriji »Bad«). V teh 
krajih morajo veljati posebna 
merila in pravila. Uradno je 
treba zaščititi območja 
vrelcev. 

Naj spomnimo, da zdraviliš-
ča uživajo ugled, da so na me-
dicinskem področju na visoki 
ravni. Predlagan koncept 
- o katerem bi lahko še marsi-
kaj napisali - daje zlasti velike 
možnosti zasebnemu podjetni-
štvu. 

Računica zanesljivo pokaže, 
da mora imeti zdraviliško tu-
ristična usmeritev vso pred-
nost. Urejena ponudba na tem 
področju - podprta z vrsto 
drugih dejavnosti - zagotovo 
prinese več kot sporna indu-
strija, ki je v največji meri 
plod planskega gospodarstva 
Slovenije v bivši Jugoslaviji. 
Če k temu, da v Evropi ni ob-

močja s takimi zdravilišči na 
tako majhnem prostoru, doda-
mo še naravne danosti, zgodo-
vinske znamenitosti (rimska 
doba. Celjski knezi) in pamet-
ne ljudi, najbrž ni dileme, da je 
predlagana usmeritev pra-
vilna. 

Pričakujemo, da boste našo 
pobudo resno pretehtali in 
javno opredelili odnos do nje. 

JANEZ ČRNEJ, 
predsednik 

Društva za varstvo 
okolja Celje 

Pohvala 
uredništvu 

Kot mlajši naročnik Novega 
tednika, vam moram priznati, 
da je ta časopis vedno boljši. 
Vsak teden kar nestrpno po-
gledujem v poštni nabiralnik. 
Ugajata mi njegova sedanja 
oblika in pestrost. Moram reči, 
da je aktualen in dobro urejen. 
Med branjem Novega tednika 
si osvežim svoj materin jezik. 
Težko mi je pri srcu, ko na 
časopisnih straneh prebiram 
poročila o tragičnih vojnih 
grozotah, ki se dogajajo na Hr-
vaškem in v BiH. Vsi zdomci 
izražamo globoko solidarnost 
in sočutje s trpečim ljudstvom. 

V BiH v prvi vrsti ne gre za 
narodnostne spore. Ta država 
je žrtev napadalne vojne agre-
sije. Prebivalstvo te republike 
je bilo navajeno živeti v miru 
s sosedi, prijatelji in sorodniki 
v ulici, hiši in kraju. Tudi da-
nes si večina želi le miru. 

Tudi Slovenija je ena tistih 
dežel, ki se je pred kratkim 
komaj rešila iz jarma diktatu-
re. Še danes v mnogih deželah 
bivše skupne države neti so-
vraštvo srbska diktatura, kjer 
so bojišča še vedno vroča. Ta-
ko se je BiH spremenila v novi 
Libanon; pokoli, uničenje in 
požigi delajo kaos, kakršnega 
svet, poln norosti, še ni do-
živel. 

Kakor je razvidno iz vaših" 
poročil o naraščajoči brezpo-
selnosti, o siromašenju enega 
dela slovenskih prebivalcev in 
na drugi strani o izjemnem bo-
gatenju drugega dela, bi mora-
li razmišljati o pravičnosti, 
o morali in varstvu pravic de-
lavcev. Samo v slogi je moč za 
lepši jutri slovenskega naroda. 
To je naloga vseh ljudi in vsa-
kega posameznika. Vsak mora 
nositi svojo odgovornost - ne le 
zase, temveč za vse, kar se zgo-
di okrog nas. Gospodarske 
razmere seveda še niso rožna-
te. Mnogi se borijo za delo in 
preživetje. Bog daj, da bi vaša 
mlada država, ki je trenutno še 
slabotni novorojenček, kmalu 
zaživela in ljudstvu dala vse. 

kar najbolj potrebuje. Kljub 
temu, da novi državi Sloveniji 
ni bilo lahko postlano, ste lah-
ko srečni, ker ste ušli balkan-
skemu kotlu. Čuvajte vaše 
ekološke vrednote in lepote, ki 
jih je stvarnik vaši pokrajini 
velikodušno podelil. 

Poslavljam se z najboljšimi 
željami vsem sodelavcem No-
vega tednika. Hvala za točno 
dostavo. Vaš zvesti bralec iz 
tujine. RUDI STEPISCHNIK, 

Dortmund 

Rekreacija treh 
ostarelih 

š e njega dni: pozno vstaja-
nje, potem cigareto v usta, na-
to turška z mlekom, pospravi-
tev stanovanja, zračenje, nato 
vsak svoj sedež, nadaljevanje 
s pogovorom, ki so ga včeraj 
končali. Sledi prelistavanje 
Celjskega tednika, Savinjča-
na. Najprej osmrtnice. Če jih 

»je le kje malo zbodlo-noge, sr-
ce, hajd k dohtarju. Dve ženski 
in en moški so imeli v predalu 
kredence vsak svojo lekarno. 
Kdorkoli je prišel k hiši - eno 
samo jamranje. 

Čisto slučajno se je oglasil 
daljni znanec: »Gospe in go-
spod, psička, pol leta starega 
imam odveč. Ga hočete? Glede 
vecejevskih stvari ne boste 
imeli z njim nobenih težav. 
Rad ima sprehode.« 

Tako je prišel v hišo psiček 
Capi. Pravi lisjaček, izredno 
lepe rjave barve, mogoče 60 cm 
dolg in 30 visok, špičast gob-
ček in košat repek, jazbečarski 
križanec. Treh starostnikov se 
je hitro privadil. Najraje pa ji-
ma babico, malo manj omo in 
nazadnje dedka. Kot da ima 

budilko v glavi: 
točno ob šestih stoji pred 
vhodnimi vrati. Daje glas, ka-
kor da hoče reči: potreba, 
sprehod. Skoraj vedno je prva 
babica na vrsti. Po potrebi 
nujno pol ure sprehoda. Ima 
svoje poti, naj ra je pa hodi po 
travniški potki, ki vodi k poto-
ku, kjer se navsezgodaj tudi 
okopa. Ob vsaki vrnitvi hoče 
biti počesan. Potem je čez čas 
na vrsti dedi, nazadnje babica. 
Preračunal sem, da vsak dan 
opravimo po tri kilometre 
sprehodov. Ker je to moj, naš 
primer, lahko mirno povem, 
da glede nog in srca že dve leti 
- kar je Capi pri hiši - nismo 
bili pri zdravniku. Vsi smo 
trdno prepričani, da je za osta-
relega človeka zmerna hoja 
najboljša, najbolj zdrava re-
kreacija. Zahvaliti se moramo 
Capku, ki zna biti tudi hud, ga 
pa dobro hranimo in skrbno 
negujemo. 

DRAGO KUMER, 
Gotovlje 

Avtorjem 
pisemi 

Objavljamo samo pi-
sma znanih avtorjev - pi-
smo mora biti podpisano 
s polnim imenom, priim-
kom in naslovom, če ima-
te telefon, pripišite še 
njegovo številko, da vas 
l^ko po potrebi pokliče-
mo. Za vsebino v celoti 
odgovarja avtor. 

Obseg je omejen na 45 
tipkanih vrstic. Daljša 
pisma bomo v uredništvu 
skrajšali. Pri tem bomo 
posla-beli, da vsebina ne 
bo okrnjena. Uredništvo 

PRIREDITVE 
v salonu Barona von Steina v Zdravilišču Laško bo danes, 
v četrtek, 11. junija, ob 19.15 glasbeni recital violinista 
Kristiana Kolmana, klarinetista Franja Mačka in 
pianistke Vlaste Doležal-Rus. V ponedeljek, 15. junija, ob 
19.15 pa bo večer domačih pesmi in plesov Folklorne 
skupine Anton Tanc iz Marija Gradca 

V Kristalni dvorani Zdravilišča Rogaška Slatina bo 
jutri, v petek, 12. junija, ob 20.30 večer koroških ljudskih 
pesmi, kjer bo nastopil Moški pevski zbor Zdravilišča 
Rogaška Slatina. V torek, 16. junija, ob 20.30 pa bo večer 
folklore, kjer se bo predstavila Folklorna skupina Fran-
ceta Prešerna iz Celja. 

V kulturnem domu v Vojniku si do ponedeljka, 15. 
junija lahko ogledate razstavo Vojnik v sliki in besedi, ki 
sta jo pripravila Osrednja knjižnica in Zgodovinski arhiv 
iz Celja. 

V II. etaži Osrednje knjižnice Celje je na ogled razstava 
Anton Aškerc - ob 80-letnici smrti, v I. etaži pa je odprta 
razstava Oglejmo si svet. 

V Zdravilišču Rogaška Slatina se bo do nedelje, 14. 
junija odvijal 7. mednarodni slikarski Ex-Tempore 1992. 

V Glasbeni šoli Celje bo danes, v četrtek, 11. junija, ob 
19.30 koncert romantične violinske virtuozne glasbe, ki jo 
bosta izvajala Anja Bakovec na violini in Andrej Jarc na 
klavirju. 

V kulturnem domu v Trnovljah bo jutri, v petek, 12. 
junija, ob 19.30 ponovno nastopila KUD Zarja Trnovlje 
s komedijo Branislava Nušiča, v priredbi Milana Jesiha, 
Mister Dollar. 

V dvorani Zadružnega doma na Ljubečni bo jutri, v pe-
tek, 12. junija, ob 20. uri koncert Ženskega in Moškega 
pevskega zbora KUD Ljubečna. 
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• Miha L. iz Celja je pa res 
pravi tič. Najprej se ga 
v gostilni naceja, potem se 
pa maje po sredini ceste in 
voznikov sploh ne šmirgla. 
Potem si dovoli nadreti sa-
mega gospoda policista, ki 
mu hoče le dobro. Za na-
meček ga še obrca in si 
s tem izbori brezplačno 
vstopnico za alko treznitev 
na policiji. 
• V tem tednu je na polici-
jo poklicala gospa Danica 
iz Arclina, ki je povedala, 
da ima hude težave s sose-
dom. Nagaja ji tako, da slo-
ni na oknu v svoji hiši in 
tako zelo glasno posluša 
svoj radio, da je kar za zno-
ret. Kako se je zadeva kon-
čala, nam ni znano, upamo 
pa si celo domnevati, da je 
sosed svojo sosedo le malo 
preglasno osvajal. 
• Celjan Tonček je bil kar 
nekaj tednov priden, zdaj 
ga je pa spet nekaj popad-
lo. Spet ima staro navado, 
da obiskuje medicinske se-
stre na gastro oddelku celj-
ske bolnišnice. Ker pa je 
s temi obiski zelo nadležen, 
ga sestre, kajpak, niso ve-
sele. Razgrajaški Tone si je 
nakopal ša en predlog za 
sodnika za prekrške. Zdaj 
jih ima verjetno že za cel 
fascikel. 
• Pred prodajnim kioskom 
na Goriški ulici v Celju se 
je spet zbrala druščina 
mladeničev, ki je od same-
ga dolgega časa maraton-
sko popivala in spuščala iz 
sebe krike, ki bi se jih sra-
moval sam indijanski ple-
menski poglavar. Ut išat i so 
jih znali le policisti, ki so 
Maksa, Kusnija, Suvada, 
Matijo, Zlatka in Ivana po-
slali k sodniku za prekrške. 

M.A. 

Odslej miren sen 
Mladi ne morejo več v preboldsko diskoteko 

Tudi konec prejšnjega tedna 
je prišlo v Prebold precej mla-
dih iz vse celjske regije, Za-
savja, pa tudi od drugod. Na-
menjeni so bili v priljubljeno 
diskoteko Interclub v hotelu. 
Pričakali pa so jih policisti in 
jim povedali, da so na občin-
skem sekretariatu za družbe-
no-ekonomske odnose in fi-
nance pri žalski občinski 
skupščini izdali odločbo 
o skrajšanem poslovnem času 
diskoteke, ki je lahko poslej 
odprta le do 22. ure. 

Diskoteka je doslej ob tej uri 
šele začenjala obratovati. Od-
ločba ne zadrži izvršbe, na-
jemnika prostorov v hotelu, ki 
sta uredila Interclub s fitness 
centrom, igralnimi avtomati in 
diskoteko, pa imata seveda 
možnost pritožbe. 

O tem so govorili prejšnji te-
den na krajevni skupnosti 
s prizadetimi krajani, sestan-
ka pa so se udeležili tudi pred-
stavniki žalske občinske 
skupščine ter policijske posta-
je v Žalcu. Krajani, ki živijo 
v stanovanjskih blokih okrog 
hotela pravijo, da je bilo zlasti 
ob koncih tedna, torej ob pet-
kih in sobotah, stanje obupno. 
Vrstili so se pretepi, mladi, ki 
so ob štirih zjutraj prihajali iz 
diskoteke, so uničevali zeleni-
ce in vrtove, lomili prometne 
znake, kričali, razbijali stekle-
nice . . . Do četrte ure zjutraj so 
povzročali hrup z avtomobili, 
skratka, kršitev javnega reda 
in miru je bilo toliko, da je 
težko našteti vse. Višek je bil 
pred dvema tednoma, ko so 
poškodovali nekaj avtomobi-
lov, okrog hotela in v bližnje 
stanovanjske bloke, pa so od-
vrgli nekaj dimnih bomb in 
solzilec. Storilcev doslej še ni-
so izsledili. V Preboldu so 
ustanovili Skupnost prizade-
tih krajanov, ki obstoja natan-
ko leto dni, zbrali so podpise 
krajanov z zahtevami, da se 

diskoteka zapre, vendar vse 
zaman. Predsednica te skup-
nosti, Marta Praprotnik pravi, 
da so vsepovsod naleteli na 
gluha ušesa. 

Na četrtkovem sestanku je 
bil pravzaprav še najbolj odlo-
čen žalski župan Milan Dob-
nik, ko je dejal, da je treba 
zaradi takšnih kršitev javnega 
reda in miru diskoteko takoj 
zapreti. Predstavnica občin-
skega sekretariata za družbe-
no-ekonomske odnose in fi-
nance, Špela Medvešek in vodja 
občinskega inšpektorata, Raf-
ko Mlakar, pa so povedali, da 
Interclub, Id so ga preuredili 
v prostorih bivšega kegljišča, 
sploh nima ustreznih doku-
mentov za obratovanje. Pri 

preurejanju investitorja nista 
prijavila del, tako da niso mo-
gli izdati ne lokacijskega, ne 
gradbenega in ne obratovalne-
ga dovoljenja. Vse to so, so po-
udarjali predstavniki žalske 

občinske skupščine, zadostni 
razlogi za to, da se Interclub 
zapre. Dan po sestanku je po-
licijska postaja izdala sekreta-

riatu za driižbeno-ekonomske 
odnose in finance tudi prijavo 
o kršenju javnega reda in mi-
ru. Vse to so bili zadostni ra-
zlogi za izdajo odločbe o skraj-
šanem poslovnem času, ko pa 
bodo svoje prijave predali še 
občinski inšpektorji, se utegne 
zgoditi, da bodo izdali tudi od-
ločbo o dokončnem zaprtju. 

Ob vsem tem je seveda čud-
no, da so odgovorni šele po le-
tu dni ugotovili, da najemnika 
Intercluba nista imela potreb-
nih dovoljenj za obratovanje. 
Do vsega tega pa verjetno ne 
bi prišlo, če ne bi bilo tako 
pogostih kršitev javnega reda 
in miru. Krajani so podali več 
prijav, vendar ni n i iče ukre-
pal. Rafko Mlakar, načelnik 
inšpekcijskih služb pravi, da 
je bil šele 17. januarja sprejet 
občinski odlok, da mora prire-
ditelj popskrbeti za red in mir 
tudi v okolici, kjer prireditev 
poteka in ne samo v prostoru. 
Na očitke krajanov, češ, da je 
premalo storila tudi policijska 
postaja iz Žalca, pa je koman-
dir Karol Turk dejal, da niso 
umestni, saj so iz\'ajali različ-
ne kontrole in akcije vsak pe-
tek in soboto. 

Precej nesporazumov ver-
jetno izhaja tudi iz tega, ker 
imata hotel, ki je sicer last 

Hmezadove delovne organiza-
cije Gostinstvo turizem Gol-
diiig, v najemu dva najemnika. 
Sam hotel oziroma njegov go-
stinski del s prenočišči vred 
ima v najemu Zora Koren, In-
terclub v kletnih prostorih pa 
sta uredila Borut Podlunšek in 
Roman Jurički. Odnosi med 
njimi niso bili ravno najboljši. 
Korenova se je jezila, ker so 
obiskovalci diskoteke razbijali 
okrog hotela in motili goste. 
Zaradi tega, kot sama pravi, 
resnih gostov ob petkih in so-
botah v ta hotel ni bilo več. To 
ji lahko verjamemo. Verjetno 
pa sta za javni red in mir res 
premalo storila Jurički in Pod-
lunšek, pa čeprav pravita, da 
to ni res. 

Kakor koli že - diskoteka 
v Interclubu je sedaj zaprta in 
Preboldčani upajo, da bodo 
odslej mirno spali. Očitno jih 
ne bodo motili hiti tisti hotel-
ski gostje, ki ne zahajajo v di-
skoteko, kajt i tudi za hotel ve-
lja odločba, da je lahko odprt 
le do 22. ure. Lahko pa gostin-
ske storitve po tej uri oprav-
ljajo samo za goste, ki so na-
stanjeni v hotelu. Vprašanje je, 
če je to prav, v času, ko vsi na 
veliko govorimo o tem, kakšen 
je pomen turizma in kritizira-
mo tiste, ki lokale prehitro za-
pirajo. Očitno pa se s tem, da 
je treba diskoteko zapreti, tudi 
ne strinjajo vsi krajani. Neka-
tere starše, ki imajo otroke, ki 
zahajajo v to diskoteko, je se-
daj že strah, da bodo hodili 
v Celje in Velenje, prej pa so 
vendarle vedeli, da so ostali 
v domačem kraju. 

JANEZ VEDENIK 

Roman Jurički: »̂ Vso zadevo 
sem predal odvetnikom. Čud-
no se mi zdi, da me nihče ni 
povabil na sestanek, ki je bil 
prejšnji teden. Očitno nekateri 
niso želeli slišati še druge stra-
ni resnice. Izjavljam pa, da 
sem imel za obratovanje In-
tercluba vsa potrebna dovolje-
nja in da sem skrbel za javni 
red in mir tudi zunaj diskote-
ke. V Interclub sva s kolegom 
Podlunškom vložila ogromno 
denarja in temu se nikakor ne 
bom odpovedal. Glede tega, da 
smo uničili kegljišče, pa naj 
povem, da to ni res, saj smo 
zaščitili vse steze in kegljišče 
lahko znova takoj posta\'ijo 
nazaj. Glede pripombe kraja-
nov, češ, da mineva natančno 
leto dni, od kar je moten jaNoii 
red in mir v Preboldu, pa naj 
povem, da se to natančno uje-
ma s prihodom Zore Koren 
v Prebold.« 

Milan Dobnik, predsednik 
Skupščine občine Žalec: »Sam 
točno vem, kaj pomeni, če člo-
vek nima miru. Ljudje imajo 
pravico, da živijo v miru in mi 
smo jim jo dolžni zagotoviti. 
Sem za to, da se diskoteka za-
pre, saj nima dovoljenj za 
obratovanja. Tudi če avto ni-
ma papirjev, da je registriran 
in če voznik nima vozniškega 
dovoljenja, ne more nadalje-
vati vožnje.« 

Zora Koren: »Z Juričkim sem 
se hotela kar nekajkrat pome-
niti, kaj storiti, da bi se stanje 
izboljšalo, vendar ni bil nikdar 
pripravljen prisluhniti. Vsak-
do, ki je ob petkih in sobotah 
bil v hotelu, je lahko videl, kaj 
se je dogajalo in koliko škode 
so povzročili nekateri obisko-
valci diskoteke. Hotel sem 
vzela v najem, obdržala 24 de-
lavcev, ki bi sicer šli na cesto, 
sedaj pa resno razmišljam, da 
bi vse skupaj pustila. Prihod-
nji teden bodo k nam pričele 
prihajati skupine nemških tu-
ristov iz Ingolstadta. Si pred-
stavljate, kako navdušeni bo-
do, ko bodo videli, da je hotel 
odprt le do desetih zvečer?!« 

Detomor 
v torek, 2,juLnija do-

poldne so delavci Vekosa 
na odlagališču komunal-
nih odpadkov v Velenju 
našli truplo novorojenč-
ka, zavito v brisačo. Na 
kraj so odšli kriminalisti, 
preiskovalni sodnik in 
javni tožilec. Odrejena je 
bila sodna obdukcija, 
preiskava pa je še v teku. 

M. A. 

Volvo Je zgorel 
Alfred R. iz Konjic je 4. ju-

nija vozil svoj volvo iz Vitanja 
proti Doliču. Ko je opazil, da 
se izpod pokrova motorja ka-
di, je vozilo ustavil. Ko pa je 
polo-ov odprl, se je razplamtel 
ogenj. Volvo je zgorel, škode 
pa je za milijon 400 tisoč to-
larjev. 

Nesreča pri delu 
Minuli četrtek opoldne se je 

pri delu s traktorjem hudo po-
škodoval Vinko N. iz Mi-
klavža. 

Ko je zapeljal z njive na 
travnik in hotel med vožnjo iz-
klopiti kardansko os, se je 
sklonil nazaj, pri tem pa mu je 
roko potegnilo pod zadnjo 
traktorsko gumo. Padel je s se-
deža in pod traktor, ki je zape-
ljal preko njega in začel kroži-
ti. To je opazil mimo vozeči 
voznik tovornjaka, ki je preu-
smeril traktor in ga nato usta-
vil ter s tem preprečil, da bi ga 
še enkrat povozil. 

Registracija 
begunsicih vozil 

V Celju so začeli z registra-
cijami vozil beguncev iz Bosne 
in Hercegovine, registrskih ta-
blic z oznako CE zelene barve 
pa imajo dovolj na zalogi. 

Navodila za začasno regi-
stracijo vozil beguncev iz Bos-
ne in Hercegovine je ministr-
stvo za notranje zadeve izdalo 
maja - začasna registracija za 
vozila iz Hrvaške pa ni mogo-
ča, saj lahko begunci to uredi-
jo v Zagrebu. Begunci morajo 
ob začasni registraciji predlo-
žiti potrdilo o statusu razselje-
ne osebe, ki ga dobijo na Rde-
čem križu, urediti tehnični 
pregled vozila ter plačati za-
varovanje in cestne pristoj-
bine. 

IS 

Smrt, ime ti Je alicoliol 
v dobri četrtini primerov 

najhujših prometnih nezgod so 
udeležene osebe, ki imajo v kr-
vi več alkohola, kot to dopušča 
zakon, slovenski policisti pa 
vsako leto odkrijejo od 25 do 
30 tisoč voznikov, ki vozijo 
pod vplivom alkohola. Alko-
hol je prisoten tako pri pešcih 
in kolesarjih, kot pri motori-
stih, avtomobilistih in vozni-
kih a\'tobusov. 

Zaradi takšnih ugotovitev 
so prometni policisti UNZ Ce-
lje izvedli akcijo, ki je bila mi-

nulo soboto v popoldanskem 
in večernem času. V šestih 
urah so policisti izločili iz pro-
meta 44 voznikov, ki so bili 
pod vplivom alkohola. Poleg 
tega so sodniku za prekrške 
prijavili še 22 voznikov, ki so 
storili druge prekrške, 54 voz-
nikom pa so izrekli mandatno 
kazen na kraju prekrška. 

Kljub večji prisotnosti poli-
cistov na cestah, so se prav 
v času akcije na našem območ-
ju pripetile tri prometne nez-
gode s telesnimi poškodbami 

in v dveh nezgodah je bila kri-
va prav vožnja pod vplivom 
alkohola. Še bolj zaskrbljujoči 
pa so podatki za minuli vi-
kend. V teh dveh dneh so celj-
ski policisti obravnavali devet 
prometnih nezgod s telesnimi 
poškodbami udeležencev, pov-
zročilo pa jih je šest pijanih 
voznikov. V teh nezgodah je 
bilo 12 oseb huje ali lažje te-
lesno poškodovanih, med nji-
mi pa sta dve, ki sta še vedno 
v življenjski nevarnosti. 

M.A. 

mini KRIMICI 
Neznanec je v torek, 2. juni-

ja popoldne vlomil v župnijski 
urad v Braslovčah. Ukradel je 
devize v vrednosti dobrih 900 
tisoč tolarjev. 

Niso samo moški oboroženi. 
Šentjurski policisti 2. jimija 
občanki M. S. iz Šentjurja za-
segli plinsko pištolo nemške 
izdelave z več naboji. 

Minuli četrtek je občan E. K. 
iz Celja prijavil, da mu je nez-
nanec vlomil v garažo v Vrun-
čevi ulici v Celju. Storilec je iz 
vozila odmontiral najsodob-
nejši avtoradio kasetofon, za 
nameček pa je vozilu naredil 
še nekaj lepotnih napak. Last-
nik je s tem oškodovan za oko-
li 150 tisoč tolarjev. 

Policisti iz Slovenskih Ko-
njic in kriminalisti so prejšnji 
teden opravili hišne preiskave 
na osnovi odredb sodišča. Pri 

B. Č. iz Bohorine so našli pre-
delano plinsko pištolo kal. 
7,65 ter nekaj streliva in eks-
plozivnih sredstev. Pri F. V. iz 
Bohorine so našli okoli 70 de-
tonatorjev, nekaj nabojev za 
vojaško puško in lovskih na-
bojev. Obiskali so še C. G., 
prav tako iz Bohorine, pri nem 
pa so našli 28 ročnih bomb in 
47 zavitkov eksploziva. 

V petek, 5. junija dopoldne 
je nekdo vlomil v stanovanjsko 
hišo v Bračičevi ulici v Sloven-
skih Konjicah. Nabral si je 
zlatnine v vrednosti pol mili-
jona tolarjev. 

V nedeljo, 7. junija pa so 
Žalski policisti zasegli plinsko 
pištolo in nekaj nabojev. M. B. 
je osumljen, da je med prepi-
rom s tem orožjem grozil obča-
nu M. R. iz Dobrteše vasi. 

M. A. 

PROMETNE NfIGODE 
Trboveljčan 
v Trboveljčana 

v četrtek, 4. junija se je, ob 
18.50 uri pripetila nezgoda na 
regionalni cesti v kraju Marija 
Reka. Ena oseba je bila hudo 
telesno poškodovana, gmotna 
škoda pa znaša okoli 250 tisoč 
tolarjev. 

Iz smeri Trbovelj je proti 
Preboldu vozil osebni avto 30-
letni Branislav Solina iz Trbo-
velj. Izven naselja Marija Reka 
je v desnem ostrem ovinku za-
peljal na levo polovico vozišča, 
in to v trenutku, ko je iz na-
sprotne smeri pripeljal voznik 
osebnega avtomobila, 38-letni 
Alojz Perklič, prav tako Trbo-
veljčan. Vozili sta čelno trčili, 
pri tem pa se je hudo telesno 
poškodoval sopotnik v Perkh-
čevem vozilu, 37-letni Čedo-
niir Filiposki iz Ljubljane. Od-
peljali so ga v trboveljsko bol-
nišnico. 

dve osebi utrpeli hude telesne 
poškodbe, gmotna škoda pa 
znaša okoli 320 tisoč tolarjev. 

Andrej Rak (38) iz Celja je 
vozil osebni avto po magistral-
ni cesti iz smeri Grobelnega 
proti Celju. V kraju Vrbno je 
Rak dohitel motokultivator, 
na katerem sta bila Andjelko 
Markič (34) in Kazimir Turn-
šek (52), oba iz Vrbnega. Ker 
voznik Rak motokultivator j a 
ni pravočasno opazil, je trčil 
vanj. Pri tem je Markiča in 
Tumška vrglo na cesto, kjer 
sta obležala. Odpeljali so ju 
v celjsko bolnišnico. 

Z mopedom 
v tovorniak 

Na Popovičevi ulici v Celju 
se je minulo soboto zvečer pri-
petila nezgoda, v kateri je bila 
ena oseba hudo telesno poško-
dovana. 

Branko Jesenko (21) iz Ce-
lja, je vozil kolo z motorjem po 
Popovičevi ulici v smeri Te-
harske ceste. Ko je na Popovi-
čevi ulici zapeljal na levo stran 
vozišča, je trčil v tovornjak, ki 
ga je iz nasprotne smeri vozil 
Anton Pistovšek (35) iz Javor-
nika nad Štorami. Pri trčenju 
se je voznik Jesenko hudo po-
škodoval. Zdravi se v bolnišni-
ci v Celju. 

Trčenje v Vrbnem 
Na magistralni cesti, izven 

naselja v kraju Vrbno, se je 
v soboto, 6. junija zvečer pri-
petila nezgoda, v kateri sta 
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Nimajo jih radi 
stalne selitve, neustrezni prostori in skorai pretrgani stiki z Ijuilml v kra/u - to so 
nalvečii problemi, ki tareio gojence In zaposlene v Prevzgojnem domu v Railečah 
- Bo boiie z novim ministrom za pravosoAie? 

Prevzgojni dom v Radečah je stisnjen v stari graščini, ki ima 
svoj prostor ob Savi, pod cesto, ki iz Radeč pelje proti Sevnici. 
Zdaj, ko je vse v zelenju, tega doma skoraj ni videti, kaj šele da 
bi motil Radečane, ki živijo v svoji trdnja\i slab kilometer 
vstran v ožjem naselju. In vendar je še posebej letos, bilo je 
zgodaj spomladi, prišlo do morda doslej najhujših zaostritev na 
relaciji krajani - Prevzgojni dom. Medsebojno sodelovanje je 
natrgano, krajani Radeč celo občasno ponavljajo željo, da bi 
Pre\'zgojni dom izselili iz kraja. 

»Nič nas nimajo radi,« začne 
pogovor upravnik Prevzgojne-
ga doma Berti Šipek, ki trezno 
in realno gleda na nič ka j pri-
jetno situacijo. »Naši gojenci 
so letos imeli nekaj neželenih 
izhodov iz doma in med t a k ^ 
nim potepanjem so delali ško-
do. Potem so se sami vračali in 
povedali, kaj so naredili. Pra-
vega motiva za te pobege kljub 
najboljši volji še vedno nismo 
odkrili. Zanimivo je, da so go-
jenci bežali in niso kradli, am-
pak so vandalsko uničevali in 
razbijali. Vse, od vikendov do 
avtomobilov. Tega prej nismo 
poznali.« 

Berti Šipek poskuša najti 
vzrok za beg iz doma v lanski 
preselitvi iz gradu v Mali dom. 
»Preselili smo se zato, ker 
v gradu ni bilo poskrbljeno za 
ogrevanje, pred nami pa je bila 
zima. Mali dom pa je veliko 
bolj odprt kot grad, saj je brez 
rešetk in na samem. Ta odpr-
tost se je za fante pokazala kot 
izzivalna in prvokativna. Pre-
prosto niso zdržali. Po storje-
nem dejanju so se vračali sami, 
malo so bili skesani, vendar so 
bili kasneje v glavnem znova 
zraven. Jedro je sestavljalo pet 
fantov. Objekt je popolnoma 

odprt in kljub varstvu ni težko 
pobegniti. Arhitektura pogo-
juje pobege! Tudi mi smo bili 
prepričani, da zaprtost ni v re-
du, vendar zdaj vidimo, da je 
je nekaj le potrebno.« 

Zdaj ste ponovno v gradu? 
»Vrnili smo se predvsem za-

to, da smo pripravili Mali dom 
za morebitni prihod beguncev 
iz BIH.« 

Kakšne so posledice letoš-
njih begov iz Malega doma? 

»Pretrgano je skoraj vsako 
sodelovanje s krajani Radeč. 
Najbolj hudo je to, da nas 
vmešavajo tudi tja, kjer naši 
fantje niso bili zraven. Ljudje, 
ki jim je bila povzročena ško-
da, zahtevajo povračilo. Vse 
bomo uredili samo s tistimi, 
kjer bo dokazano, da so bili 
zraven naši gojenci.« 

Delate v slabih pogojih... 
»Imeli smo že denar za nov 

objekt, pa nam Radečani niso 
dovolili, da bi gradili na na-
šem prostoru. Enostavno ni-
smo dobili soglasja za novo-
gradnjo.« 

Boste grad obnavljali? 
»Projekt je pripravljen, žal 

pa so nastopile težave z lastni-
štvom. Se pa je vse skupaj 

ustavilo že preden so nune, ki 
so bile prej lastnice, sporočile, 
da nimajo interesa do vrnitve 
gradu.« 

Kako torej naprej? 
»Poiskati moramo novo lo-

kacijo ali pa kupiti zemljišče 
in obnoviti grad. Smo kot 
atomska v Krškem. Vsi se nas 
izogibajo. Nikjer nas ne bi radi 
sprejeli, kar pa ne pomeni, da 
se problem z malo razumeva-
nja ne bi dal ugodno rešiti.« 

Kakšno je mnenje socialnih 
delavcev, ki vas obiskujejo? 

»Skoraj vsi so povedali, da 

gojencev sem ne bodo več po-
šiljali, ker so pogoji slabi.« 

Stiki s krajem so slabi. Kaj 
boste sami storili, da bi se iz-
boljšali? 

»Radečani na glas razmi-
šljajo, da bi nam poiskali loka-
cijo kje izven kraja. Po letoš-
njih spomladanskih problemih 
- zdaj je situacija dobra - so 
odnosi hladnejši. Ne gre toliko 

za konflikt, kot za ohladitev in 
določene spremembe. Vendar 
smo še vedno pripravljeni na 
aktivnosti in sodelovanje.« 

Pričakujete obisk novega 
pravosodnega ministra. Kaj 
mu boste sporočili? 

»Prejšnji minister si ni niko-
li vzel toliko časa, da bi prišel 
na obisk, sedanji na j bi prišel 
v naslednjih dneh. Predlagali 
mu bomo pomoč pri razrešitvi 
vprašanja gradu, da bi nada-
ljevali tam, kjer je največ na-
rejenega, to je z adaptacijo ali 
pa da nam pomagajo najt i lo-
kacijo za nov dom.« 

TONE VRABL 

Večino podobnih zavodov so 
že prenovili. To velja za Plani-
no, Smlednik, Maribor, Veržej 
in Slivnico. Trenutno obnav-
ljajo Logatec in Preddvor, 
ostala sta še Višnja gora in Ra-
deče. Za Višnjo goro je pri-
pravljena že vsa dokumentaci-
ja. Radečani imajo pripravljen 
program za adaptacijo in idej-
ni elaborat za novogradnjo. 
»Bili smo prvi, zdaj smo pa 
zadnji pri obnovi takšnih do-
mov, kot je naš,« prizadeto ko-
mentira celotno zadevo Berti 
Šipek. 

Uspeli gasilcev Šlcofje vasi 
v nemškem mestu Hasselroth blizu Hanovra so pripra-

vili generalko v gasilskem tekmovanju pred olimpijskimi 
igrami, ki bodo prihodnje leto v Berlinu. Nastopilo je 80 
desetin iz Nemčije, Češko-slovaške, Nizozemske, Poljske, 
Avstrije, Madžarske in dve desetini iz Slovenije. 

GD Vuhred je nastopil z žensko desetino v kategoriji A, 
GD Škofja vas pa z moško desetino tudi v kategoriji A. 
Obe desetini sta bili uspešni, saj so predstavnice Vuhreda 
zmagale, moška desetina Škofje vasi pa je bila druga za 
ekipo iz Avstrije. Pomembno je tudi to, da bi po olimpij-
skem točkovanju obe ekipi osvojili zlato medaljo. 

Za ekipo gasilcev iz Škofje vasi so nastopili: Jože Kunst, 
Aleš Majcenič, Boštjan Sentočnik, Igor Teskač, Milan 
Kušer, Sandi Kovač, Boris Fidler, Teo Kocmat in Iztok 
Bred, trener pa je bil Drago Kasesnik. Slovensko repre-
zentanco je vodil kot predstavnik Gasilske zveze Slovenije 
Vinko Sentočnik iz Škofje vasi, ki je takole ocenil nastop 
slovenskih ekip: »Za obe ekipi je uspeh v Nemčiji velika 
obveznost pred letošnjim prvim državnim prvenstvom, ki 
bo za članske ekipe 20. in 21. junija v Velenju. To bo tudi 
izbirno tekmovanje za gasilsko olimpiado prihodnje leto 
v Berlinu. V Velenju bo torej treba potrditi uspeh iz 
Nemčije.« 

TONE VRABL 

V Pongracu dovolj vode 
v teh dneh bodo v Pongracu pri Grižah zaključili z gradnjo 

pretočnega rezervoarja, kar pomeni, da bo poslej v tem kraju pri 
Grižah dovolj pitne vode. Že ob najmanjši suši je doslej v Pon-
gracu zmanjkovalo vode. Vrednost objekta s hidromehansko 
opremo znaša dobre tri milijone tolarjev, ki jih je žalska Komu-
nala namenila iz naslova razširjene reprodukcije. 

JANEZ VEDENIK 

Nov most v Lapurju 
Most v Lapuiju,ki ločuje Dolenjo vas in Sveti Lovrenc je 

dotrajan, propustnost vode pa je izredno majhna, zato je reka 
Bolska ob močnem deževju poplavljala področje Prebolda. Tudi 
prometna varnost na tem mostu ni ravno najboljša, zato so se 
v Preboldu na priporočilo raznih strokovnih komisij, predstav-
nikov Republiške uprave za ceste. Cestnega podjetja, občine in 
policije, odločili, da starega mostu ne bodo popravljali, pač pa 
bodo kakšnih 150 metrov više zgradili novega. S tem bo omogo-
čena tudi nadaljnja regulacija Bolske. Denarja za izgradnjo 
novega mostu zaenkrat sicer še ni dovolj, zato si v tem času 
prizadevajo za zagotovitev ustreznih virov financiranja. Odla-
šati nima smisla, kajti izgradnjo je pripravljena financirati tudi 
Republiška uprava za ceste, pa čeprav ni most na republiški, 
ampak občinski cesti. 

JANEZ VEDENIK 

Odlagališče 
v Libojah ali na 
Gomilskem? 

Poročali smo že, da se kraja-
ni Ložnice pri Žalcu nikakor 
ne strinjajo s tem, da bi bilo 
novo občinsko odlagališče 
smeti na Prepovedanem hribu 
v njihovi neposredni bližini. 
Ko so pred dvema mesecema 
demonstrativno zaprli doseda-
nje odlagališče, so se s pred-
stavniki žalske občinske 
skupščine dogovorili, da bodo 
strokovnjaki še enkrat prouči-
li vseh šest možnih lokacij za 
odlagališče. To so tudi storili, 
med tem pa so našli še dve 
možni lokaciji in sicer nad Mi-
rosanom pri Libojah in blizu 
Gomilskega, kjer je že sedaj 
veliko divje odlagališče smeti. 
Za katero lokacijo se bodo to-
krat odločili, še ni jasno, o tem 
bodo sklepali poslanci na za-
sedanju zborov občinske 
skupščine. 

JANEZ VEDENIK 

S stanarinami ne bo šale 
Z višino stanarine so v šmarski občini med najcenejšimi 

občinami, zato so jih nameravali povišati za 50 odstotkov. 
To pa je preprečil nov odlok slovenske vlade o načinu 

oblikovanja stanovanjskih najentmin, ki dovoljuje le 
mesečne uskladitve in ne več njihovega komulativnega 
povišanja. Tako so v šmarski vladi povišali stanarine od 1. 
junija le za 5,12 odstotkov, najemnine za poslovne pro-
store pa za 50. Stanarine so nazadnje povišali decembra 
(za 30 odstotkov), tako da je bila za dvosobno stanovanje 
v izmeri 57 kvadratnih metrov 1143 tolarjev ter za mon-
tažno hišo, ki ima 106 kvadratnih metrov površin, 1727 
tolarjev. Med stanovalci jih je precej, ki plačevanja stana-
rin ne zmorejo, zato so zadnji mesec subvencionirali sta-
narine za 186 stanovanj. Kljub temu jih nekateri občani 
ne plačujejo, zato po novem zakonskem določilu s temi 
sklenitev nove najemne pogodbe ni nujna, mogoča pa je 
celo izselitev iz stanovanja. 

Izven Skupnosti? 
Šmarska vlada se je pretekli teden, na svoji redni seji, odlo-

čila za predlog odloka o izločitvi Zdravstvenega doma Šmarje iz 
javnega zavoda Zdravstveni center Celje in o ustanovitvi samo-
stojnega javnega zavoda. Zadnjo besedo bodo izrekli poslanci 
občinske skupščine, med razpravo pa je bilo čutiti, da si Šmar-
čani, tako kot tudi Šentjurčani in Konjičani, še ne želijo pove-
zave v predvideno Skupnost zavodov. 

BJ 

Slovenski zdravniki v Rogaški 
»Bolnik z gastroenterološki-

mi težavami v ambulanti in na 
domu« — tak je bil delovni na-
slov tridnevnega seminarja 
več kot 150 zdravnikov sploš-
ne medicine in medicinskih se-
ster iz vse Slovenije, ki so se 
zbrali v Rogaški Slatini. 

Med seminarjem so "preda-
vatelji predstavljali različne 
poglede na sodobne bolezni 
prebavil, na diagnostiko in 
spremljanje bolezni. Pri tem so 
udeležence seznanili tudi z no-
vostmi, med razpravami pa so 
se pogovarjali zlasti o proble-
mih, s katerimi se srečujejo vse 
od ambulant splošne medicine 
do specialistov v bolnišnicah 
in na kliniki. To sta med dru-
gim pomanjkanje opreme in 
prav tako časa, kar povzroča 
čakanje pacientov. Pacienti 
s Celjskega so zaradi bližine 
Rogaške Slatine v boljšem po-
ložaju, saj del preiskav, s kraj-
šimi čakalnimi dobami, oprav-

ljajo v tem zdravilišču, je po-
vedal predstavnik organiza-
torja, dr. Janko Čakš, sicer 
predstojnik Zdravstvenega 
doma šmarske občine. Na se-
minarju, ki sta ga pripravili 
sekciji zdravnikov in m ^ i c i n -
skih sester splošne medicine 
v sodelovanju z Gastroentero-
loško kliniko iz Ljubljane, so 
predavali številni udeleženci 
iz vse Slovenije, tudi iz klinike 
ter Zdravilišča Rogaška Slati-
na. S celjskega območja so 

predstavili referata dr. Janez 
Eržen iz Štor o komunikaciji 
med splošnimi zdravniki in 
specialisti gastroenterologije 
ter dr. Igor Praznik iz Vojnika 
o prehrani ter raku na preba-
vilih. Petkov popoldan pa so 
udeleženci izkoristili še za 
»kulturni potep« po šmarski 
občini ter obiskali Sladko go-
ro, Sv. Rok nad Šmarjem ter 
Olimje z Atomskimi Topli-
cami. 

BRANKO JERANKO 

Uspešna krvodajalska akcija 
v prostorih osnovne šole v Radečah so Občinska in 

krajevna organizacija Rdečega križa Laško oziroma 
Radeče in Zavod za transfuzijo R Slovenije pripravili že 
drugo letošnjo večjo krvodajalsko akcijo v občini. Po 
besedah sekretarja Občinske organizacije RK Laško 
Vlada Marota so dosegli več, kot so pričakovali, saj je 
darovalo kri kar 229 ljudi. TV 

Povezovanje mineralcev 
Svetovno znana proizvajalca mineralnih vod iz Slovenije, 

Rogaški vrelci Zdraviliška Rogaška Slatina in Polnilnica mine-
ralnih vod Radenska-tri srca, sta pretekli teden ustanovila 
Poslovno združenje proizvajalcev mineralnih vod Slovenije. Za 
sedež združenja so izbrali Radence, za predsednika njegove 
skupščine Boža Kolarja iz Rogaške Slatine ter za direktorico 
Majdo Lazar-Hari iz Radencev. Na ustanovni skupščini v Roga-
ški Slatini so poudarili zlasti povezovanje glede usklajevanja 
s svetovnimi standardi, ekološke vloge, raziskovanja na 
področju mineralnih vod, nadaljnjega izobraževanja ter drugih 
skupnih interesov. Tako tudi za predstavitev naših mineralnih 
vod v evropskih in svetovnih združenjih ter svetovni zdrav-
stveni organizaciji: Unesemu, Gisemu in Codexu Alimentatis. 

BJ 

Prospekt Pilštanja 
Zavod »Spominski park Trebče« iz Podsrede je pretekli teden 

izdal prospekt o Pilš tanju-kultumem spomeniku, kjer pred-
stavljajo bogato zgodovino trškega naselja, oba krajevna gra-
dova, cerkev sv. Mihaela, nekdanjo pilštanjsko kamnoseško 
delavnico ter različne zanimivosti. Gre za pet umetnostnih in 
etnoloških spomenikov prve stopnje ter za sakralnega druge 
stopnje. Zloženko sta pripravila Jože Rataj in Marja Lorenčak. 

BJ 

Diskont Komi tudi 
v Radečah 

v diskontu Komi iz Spodnje Rečice 
pri Laškem so se odločili, da s podob-
no diskontno ponudbo, s katero so se 
v Laškem zelo priljubil ljudem, po-
skusijo še v Radečah. Tako so pred 
dnevi odprli diskont Komi-prodajal-
na Njivice, tik ob tovarni Muflon. Na 
150 kvadratnih metrih prodajne po-
vršine imajo tako Radečani možnost 
kupovati resnično vse, kar potrebuje-
jo v gospodinjstvu po nižjih, diskont-
nih cenah. Obisk je v prvih dneh zelo 
dober, kar potrjuje dejstvo, da je po-
nudba v marketu Njivice ugodna. 
Lastnik Komija Marjan Rogač nam je 
povedal še to, da so polepšali tudi 
Komi v Laškem, tako da se bodo ku-
pci od sedaj pri vsakem obisku njiho-
vega diskonta lahko bolje počutili tu-
di zaradi samega izgleda trgovine. Si-
cer pa naj kupci pridejo in se prepri-
čajo o novi podobi Komija in starih 
cenah. 

EPP 
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Hudi časi, icršenduš 
Domači tapetnžur je bil že 

skoraj pri kraju, ko sem od 
DPZN prejel vabilo na občni 
zbor in se še zadnjič v maju 
podal tja proti morju. Dnevi so 
hiteli kljub svoji dolžini kon-
cert v MKCna katerem so svo-
ja oblačila razkazovali kočev-
ski Gotsche in razvajeni pob-
čki, iz ene od avstrijskih pod-
vasi, po imenu Kuhrort, sem 
utegnil le bežno spremljati. Na 
obrazu sem nosil tisti zoprni 
izraz vratarja, ki se dela, da 
ima le malo posluha za težave 
žejnih in za glasbo nezaintere-
siranih potencialnih gostov. 
Le na kratko sem tu m tam 
pokukal v dvorano in videl, da 
se večina le zabava saj so tako 
eni kot drugi dobro zveneli na 
najetem ozvočenju. Občni zbor 
je potekal v znamenju plesnih 
skupin, ki trkajo na vrata med 
tednom neizkoriščene dvora-
ne, pa tudi nekaj pripomb 
članstva na domnevno kultur-
no diktaturo predsednika in 
WC direktorja Breclja je pole-
telo skozi prijetno ozračje me-
diteranskega večera. Večina se 
je strinjala z predsednikovim 
referatom v katerem je lovor 
bil le ena od začimb. V letnem 
kinu, ki smo ga postavili, ko se 
je stemnilo sem si z zanima-
njem ogledal francoski ekspe-
rimentalni filmček Mehanični 
balet iz leta 1924 in tretji del 
prawesterna z naslovom Po-
hlep (1914); prva dva koluta je 
distributer žal pozabil poslati. 

Potem pa se je prav čudno 
začel tisti še bolj čudni teden, 
ko so me že na začetku ajzan-
ponarji čisto zmešali z novim 

voznim redom, da sem kar dva 
dni rabil do doma. Nekaj ne-
prijetnega je viselo v zraku in 
spomladanska utrujenost se 
me je lotila prav v zadnji de-
kadi. S copato sem tolkel mo-
lje vsak večer in se čudil od 
kod dobivajo okrepitve, saj jih 
še nobeno leto ni bilo tol(ko. 
V mestu so mi prijatelji pripo-
vedovali o hipijski veseličici 
na velenjskem gradu in o do-
brem koncertu Non finire mai 
v domačem Žalcu. Toliko bolj 
je zato z jasnega usekala dra-
matična vest, da se zdravniki 
borijo za življenje njihovega 
basista Tomija, ki se je pri de-
lu hudo ponesrečil. Grenkoba 
v grlu ni in ni popuščala in 
tudi senčenje pred Vodnim 
stolpom brez programa sem 
v glavnem pretuhtal in držal 
pesti. * 

In kako se konča ta svinčeni 
teden. Bosna je v plamenih, ki 
jih nihče več ne more gasiti, 
pri nas pa smo doživeli prvi 
demokratični atentat. Bogovi 
prizanesite nesrečnikom, čas 
je že! 

Pi
še

 A
le

s 
Jo

st
 

Jubilej Čudežnih polj 
v samem vrhu slovenskih zabavno 

glasbenih skupin je prav gotovo skupi-
na Čudežna polja iz Maribora, ki na 
slovenski glasbeni sceni vztraja že ce-
lih dvajset let. Čudežniki se v teh letih 
niso prav nič spremenili, saj so še ved-
no nagajivo igravi, vihravi, razposaje-
ni in vedno pripravljeni na dober štos, 
vse skupaj pa zabelijo z vrsto dobrih 
melodij, od katerih so mnoge že skoraj 
železni repertoar slovenske zabavne 
glasbe. 

Po besedah Slavka Kovačiča (na sli-
ki prvi z leve) imajo Čudežniki v jubi-
lejnem letu velike načrte. »Vsem našim 
star im pri jatel jem in tudi novim želi-
mo dokazati , da še nismo za staro ša-
ro,« pove odločno, kot je skupa j z osta-
limi odločen njegov nastop. »Čaka nas 
veliko dela,« doda in odkriva načrte: 
»Veseli smo, da so nas sprejeli na jubi-
lejni festival Melodije sonca in morja, 
ki bo pr ihodnj i mesec v Portorožu. Tja 
smo se skozi fi l ter strokovne žirije 
uvrstili s skladbo Berti ja Rodoška 
Morje, ti in jaz. Prejšnj i teden smo 
nastopili na 4. f inalu Marjance, k jer 
smo prvič predstavili venček naših 
najbol jš ih uspešnic od Poštar ja dalje. 
S tem venčkom, ki t r a j a dobrih pet 
minut, se bomo predstavljal i na pr i -
ložnostnih prireditvah, ki jih bo do 
jeseni, ko bo naša proslava, kar 
precej.« 

Zda j Čudežna polja pr ipravl ja jo 
gradivo za jesenski boom, ki se bo za-
čel s slavnostnim koncertom v Maribo-
ru in nadal jeval z veliko turnejo po 
Sloveniji, k jer imajo veliko prijateljev. 
Tako bodo oktobra izdali novo kaseto, 
novembra pa še CD pri ZKP RTV Slo-
venija. Predstavili bodo svoje uspešni-
ce in vrsto novih skladb. Čez celo po-
letje jih čaka veliko dela od najrazl ič-
nejših nastopov na gasilskih veselicah 

do dobrodelnih koncertov. »30. junija 
pr idemo tudi na dobrodelni koncert 
v Celje, kjer nam bo predstavnik ZKP 
RTV Slovenije izročil spominsko, jubi-
lejno plaketo za 20 letno delo. Sicer pa 
smo ponosni na podatek, da so vse 
naše izdaje od plošč do kaset dobile 
zlato ali srebrno odličje za število pro-
danih izvodov,« je končal informacijo 
o delu v jubilejnem letu član Čudežnih 
polj Slavko Kovačič. TONE VRABL 

Marjanca se je četrtič zavrtela 
v mariborski dvorani Tabor 

so pripravili že četrto finale 
popularne zabavno glasbene-
prireditve Marjanca, ki se ved-
no bolj širi izven meja Slove-
nije. Marjanca postaja vse po-
pularnejša v Alpskem predelu 
EvTope, še posebej v Avstriji, 
kjer jo redno poslušajo preko 
posebnega programa Radia 
Maribor, ki je tudi glavni or-
ganizator te velike glasbene 
manifestacije. Na njej se je le-
tos v dveh koncertih zvrstilo 
preko 200 glasbenikov in pev-
cev iz Avstrije, Švice, Nemčije, 
Lichensteina, Hrvaške in Slo-
venije. 

Tudi tokrat sta scenarij pri-
pravila zakonca Olga in Vinko 
Simek, ki je tudi vodil oba 
koncerta. Marjanca je z vsa-
kim letom bolj vesela mavrica, 
kjer se zberejo vsi od pevcev 
do glasbenikov, humoristov, 
plesalcev, godbe na pihala do 
govornikov in sponzorjev. To 
je prireditev, ki se poskuša ob-

našati tako, kot se obnašajo 
podobne prireditve v svetu. 

V programu so nastopili ti-
sti, ki so jih izbrali poslušalci 
preko kuponov, objavljenih 
v časnikih in revijah, nekaj 
skupin pa je bilo osebno vab-
ljenih. Veliko je bilo domačih 
skupin in posameznikov, še 
več pa tujih. Ti so tudi imeli 
prednost, saj so lahko zaigrali 
po več viž, medtem ko so se 
morali domači izvajalci zado-
voljiti z eno samo. 

V programu, ki je imel 51 
točk, so nastopili tudi mnogi 
glasbeniki s celjskega območ-
ja. Ugodno je presenetila mla-
da skupina 7 raj iz Zreč, ki 
obstoja dve leti, pripravlja ka-
seto, prijavljena je za Ptuj in 
Števerjan, največji uspeh pa ji 
je Marjanca. 

Štajerskih 7 iz Slovenskih 
Konjic se pohvali, da so raz-
prodani do konca leta, ko jih 
med dmgim čaka tudi pet te-

denska turneja po Ameriki in 
Kanadi. 

Bratje iz Oplotnice z vodjo 
Tinetom Lesjakom potujejo od 
veselice do veselice, v začetku 
julija pa jih čakata nastop 
v Zrečah in Števerjanski festi-
val. Koncem meseca bo zimaj 
njihova nova kaseta. 

Rogaški instrumentalni 
kvintet s Francem Mikšo je 
v takšni zasedbi nastopil zad-
njič, kajti zdaj bo pod istim 
imenom novo skupino ustano-
vil pevec Jani Pirš. 

Štajerski vrelec iz Rogaške 
Slatine, ki je skupaj v tej za-
sedbi tri leta, pripravlja novo 
kaseto »Pozdravljeni prijate-
lji«, prijavil pa se je tudi za 
Ptuj, kjer so lani osvojili 
srebro. 

Miro Kline iz Liboj je znova 
navdušil z odlično glasbo in 
potrdil upravičenost uvrstitve 
v izbor, iz katerega je lani iz-
padel. 

Vse skupaj je zaokrožila 
mlada pevka Heidi Korošec iz 
Celja, ki je zapela z Don Juani, 
se veselila priznanja glasbene 
založbe Mandarina in napove-
dala novo kaseto, ki bi morala 
biti v trgovinah že danes. 

Četrta Marjanca je za nami, 
pričakujemo peto. Ali bo tej 
uspelo dobiti najvišjo šolsko 
oceno ali bomo ostali pri le-
tošnji? 

TONE VRABL' 
Foto: EDI MASNEC 

Heidi Korošec iz Celja seje tudi tokrat predstavila skupaj z našo popularno skupino Don Juan w 
kapela »Nisem važna.* 

Na izbirnem tekmovanju za 
Zlato harmoniko v Zrečah je 
nastopilo samo sedem kandi-
datov, nastopili pa so tudi Ša-
leški fantje z isposojenim pev-
cem Jožetom Sredenškom, ker 
je njihov pravi pevec pri voja-
kih. Jože se je odlično odrezal 
in znova dokazal, da je pravi 
mojster, pa še s pevko Eriko 
Potočnik se dobro ujemata. 

Štajerski vrelec z odlično 
pevko Regino Jerman iz Kam-
nika nastopa vso poletno sezo-
no vsako soboto na terasi pred 
Pošto v Rogaški Slatini. 

Vse kaže, da smo dobili nov 
odličen trio, katerega special-
nost so domače viže, humor in 
šaljive igre. Ko so se srečali so 
se pozdravili dober dan in ta-
ko se tudi imenujejo - trio Do-
ber dan. V njem igrajo in poje-
jo pa vice pripovedujejo har-
monikar Zoran Zorko, kitarist 
in pevec Jani Pirš (Rogaški in-
strumentalni kvintet) in Ivan 
Murn (kitara, bas, petje). Pr\'i 
nastop so imeli v gostišču Ve-
selič v Podzemlju pri Adleši-
čih. Zdaj, ko so dobili pogum, 
pa se bodo predstavili tudi na 
Celjskem. 

Podjetje za storitveni 
inženiring d.o.o. 

Nazorjeva 23 
63000 Celje 

telefon 063/28-749 
telefax 063/28-436 

Vabimo vas k nakupu 
\j naši trgovini z mešanim 
blagom 

MI005 
v Nazorjevi ulici 23, 
Celje. 

Cene konkurenčne! 

Lestvice Radia Celje 
Tuje zabavne melodije: 

1. WHY-ANNIE LENOX (5) 
2. VIVA LAS VEGAS - ZZ TOP (1) 
3. COME AS YOU ARE - NIRVANA (6) 
4. HIGH-CURE (2) 
5. NOTHING ELSE MATTER - METALLICA (3) 
6. UNDER THE BRIDGE - RED HOT CHILI PEPPER (4) 
7. LET'S GET ROCKED - DEF LEPPARD (2) 
8. JUMP - KRIS KROSS (1) 
9. RHVTHM IS A DANCER - SNAP (4) 

10. STAV - SHAKESPEARE'S SISTER (8) 

DomaČe zabavne melodije: 
1. TI IN JAZ - ŠANK ROČK (8) 
2. 17-CONTINENT (8) 
3. LE EN DAN - U'REDU (3) 
4. TVOJA - CALIFORNIA (7) 
5. POMLADNI REGGAE - JOURNAL (1) 
6. DANES UŽIVAJ - FAUST (2) 
7. IGRA BREZ PRAVIL - NE JOČI PETER (2) 
8. BARBARA-ČUKI (3) 
9. TI V MENI SPIŠ - ČENA (4) 

10. DAJ, USTAN'-THE KAMN'S (1) 

Narodnozabavne melodije: 
1. ROŽE MOJ SO CVET - ŠUMAH (4) 
2. SINOČI - IVAN PUGELJ (6) 
3. SREČNO MLADA SLOVENIJA - SLAK (1) 
4. MARIČKA - ROGAŠKI INSTRUMENTALNI KVINTET (8) 
5. SLOVENIJA MOJ DRUGI DOM - SLOVENIJA (5) 
6. PETELINČEK - VESELI HMELJARJI (7) 
7. SMO VESELE DEKLICE - VLADO SREDENŠEK (3) 
8. NAJLEPŠE JE DOMA - EKART (1) 
9. KO PRIDE POMLAD - NAGEU (5) 

10. PRI NAS BO PLES - ALPSKI KVINTET (2) 

Predlogi za lestvico tujih zabavnih melodij: 
DEEPLV DIPPV - RIGHT SAID FRED 
MONEV DON T MATTER 2 NIGHT - PRINCE 

Predlogi za lestvico domačih zabavnih melodij: 
POIŠČI ME - VERONIOUE 
MOŽJE - PRIMARNA 

Predlogi za lestvico narodnozabavnih melodij: 
RAD SEM KDAJ MED PRIJATELJI - ŠTAJERSKIH 7 
V VINCU JE RESNICA - ZUPAN 

Nagrajenca: Barbara Kelner, Kraigherjeva 7, Celje 
Andreja Budna, Brdo 16, Planina 

Nagrajenca dvigneta plošče v prodajalni MclOdlja 
Cankarjevi ulici v Celju. 

KUPON 
lestvica tujiti zabavnih melodij. 

Izvajalec 

lestvica domačih zabavnih melodij. 

Izvajalec 

lestvica narodnozabavnih melodij 

Izvajalec 

Ime In priimek: 

nastov: 
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Piše: Jure Krašovec Foto: Drago Medved 

DUNAJSKE 
RAZGLEDNICE 

Dunaj ostane Dunaj 
Vsak ljudski godec iz katere 

koli slovenskih pokrajin vam 
zaigra poskočno koračnico te-
ga imena, pa če ve ali ne, da se 
v izvirniku imenuje »Wien ble-
ibt Wien«. 

Pisatelj Kafka pravi, da je 
Dunaj talilni lonec narodov. In 
je res. Treba je samo prelistati 
za seženj telefonskih imenikov 
in že bo dokaz o tem kot na 
dlani. Če bi bog, ki je bojda 
babilonskim graditeljem ne-
botičnega stolpa zamešal jezi-
ke, napodil Dunajčane tja od 

koder prihajajo njihovi priim-
ki, bi se mesto spraznilo bolj 
kot za polovico. Dunajska kri, 
ki ji je kralj valčkov Strauss 
namenil eno svojih slavnih viž, 
je namreč velika mešanica. 

Bolj dunajski od Dunaja so 
samo - Dunajčani. Najprej so 
namreč prav to, šele dolgo za 
tem so Avstrijci. Knjižni jezik 
- nemščino - imajo zato, da bi 
jih tudi drugi razumeli. Med 
seboj se dobro razumejo v svo-
jem narečju, ki je zneseno iz 
vseh vetrov. Besedišče imajo 

polno površno slišanih in še 
bolj površno izgovorjenih be-
sed slovanskih, romanskih in 
germanskih jezikov, madžarš-
čine, »jidiša«, celo hindujščino 
bi našli v tem besednem mrgo-
lišču.To latovščino dopolnju-
jejo še izrazi iz knapovščine, 
mornarščine in kdo ve kakšne 
katerščine, tako da je Hans 
Hauenstein za slovar vse te 
mešanice dobil zlato odličje 
Dunaja, ki ga mesto daje za 
posebne zasluge. 

Dunaj je križišče evropskih 

poti m kultur, kjer se sreča 
sever z jugom, zahod z vzho-
dom in kjer se začenja - kar na 
tihem priznavajo - Balkan. 

Priseljenec mora biti nekaj 
posebnega, da mu še za žive 
dni priznajo dunajsko meš-
čanstvo, čeprav ima že leta 
v žepu avstrijsko državljan-
stvo ali pa ga ima že od roj-
stva. Rojeni Dunajčan bo pri-
šleka držal na prijazni razda-
lji, čeprav se sam podpisuje za 
Swobodo. 

Dunajčani so lagodni, hudo-
mušni, a tudi ujedljivi. Pa nič 
ne pomaga če povesite nos, 
takšni so tudi do sebe in med 
seboj. Še iz časov, ko podlož-
niki niso smeli imeti dolgih 
las, to je veljalo za moške, sebe 
imenujejo »die Gscheerte« ali 
po naše ostriženci. Nižje-Av-
strijce zbadajo z mahoglavci 
ali kot mi Ljubljančane draži-
mo z močvirniki. Tirolci so za-
nje bikoglavci, Štajerci so tr-
dobučniki in tako naprej. 

Do vsega, kar spoštujejo in 
na kar so skorajda ponosni, so 
po ježevsko nežni. Dolgoletne-
ga župana in predsednika dr-

žave so «pocesarili«, čeprav je 
bil socialist. Rekli so mu: 
Franc Jonas II. V njegovem ča-
su je bilo veliko zgrajenega. 

Kar je bilo posebnega videza, 
so mu obesili. Velikanskim ci-
sternam za mestni plin pravijo 
Jonasovi Hochcilindri. Raz-
gledni in televizijski stolp je 
dobil ime Jonasov špargelj, 
a velike gradbene jame med 
giadnjo podzemske, so bile Jo-
nas-Grotten ali podzemske ja-
me. Dunajčani so malone vsi 
nekoliko proti-židovsko na-
ravnani, saj je vsak drugi vic 
na Jude. 

In v tem poudarek. Dunajski 
Žid je sprejemljiv - ker je du-
najski. 

Dunajčanom je pri srcu nek-
danji cesarski blišč kronskega 
mesta, vendar so že leta zvesti 
tradiciji in prednikom, ki so se 
1848 leta šli revolucijo in po 
prvi svetovni vojni vrgli cesar-
ja. Že desetletja volijo sociali-
ste. Klobuk dol spominu Mari-
je Terezije in Francu Jožefu, 
toda od 100 sedežev v »rotov-
žu«jih je trenutno 62 zasedeno 
s socialisti. Pa le niso tako za-
drti. Otto von Habsburg lahko 

pride na Dunaj kadar se mu 
zahoče, tudi njegovo mater, 
cesarico Cito, ki se ni hotela 
odpovedati prestolu, so pred 
časom z vsemi častmi položili 
v kapucinsko giobnico k 138 
prednikom habsburške dina-
stije. 

Že mogoče, da se še mnogim 
Dunajčanom toži po senci 
v svetlobi cesarske krone. 
Takšni nam zdaj, ko smo imeli 
težave z našo Jugo, malce pri-
voščijo in menijo, češ, sami ste 
krivi, ker ste pripomogli, da je 
razpadla država - najboljša ki 
jo je kdaj Evropa imela. Šle-
kapac . . . 

Vse to in še marsikaj je treba 
imeti pred očmi, če se napotiš 
v nekdanjo prestolnico naših 
dedov in babic iskat slovenske 
sledi, kot sva storila s kolegom 
Dragom Medvedom pred leto-
ma in potem še nekajkrat raj-
žala v mesto ob modri Donavi. 

To brskanje in iskanje se je 
izplačalo. Nič nisva na novo 
odkrila, sva se pa dodobra 
prepričala, da je Dunaj iz 
mnogih razlogov - tudi slo-
venski. 

Božično praznično vzdušje ob pr\'em obisku na trgovski cesti - Lerchenfelderstrase v 8. okraju 
— Josefstadtu— ki je najbolj slovenski med dunajskimi okraji. 

Fiaker-Žani pravijo dunajskim kočijažem, ki prevažajo turiste po zgodovinskem središču. Žanije 
po francosko Janez, toda ne kranjski. 
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IV. osnovna šola Celje, 
Dečkova cesta 60 
razpisuje prosto delovno mesto: 

1. učitelja angleškega jezika 
- slovenskega jezika, PRU ali P 
za nedoločen čas s polnim delovnim časom, zaželene 
so delovne izkušnje in strokovni izpit. Začetek dela: 1. 9. 
1992; 

2. učitelja matematike-fizike, 
PRU ali P 
za določen čas s polnim delovnim časom (nadomešča-
nje delavke na porodniškem dopustu). Začetek dela: 
1. 9. 1992. 
Prijave z dokazili sprejemamo 10 dni po objavi razpisa 
na naslov: IV. osnovna šola Celje, Dečkova cesta 60, 
Celje. 

ZDRAVILNE RASTLINE 
Vnetje sklepov 

Spoštovani. Že dve leti 
imam strašne bolečine v ro-
kah, oziroma v sklepih rame in 
komolca. Ponoči tudi ne spim 
zaradi bolečin. 

Truda Maček 
Bolečine, ki jih opisujete, 

povzroča vnetna sklepna bole-
zen, ki zajema mišice, vezi, ki-
te in sklepe, pa tudi živce in 
tudi notranje organe. Značil-
nost bolezni je, da skokovito 
napada posamezne dele telesa 
z bolečinami in trganjem, naj-
bolj pogosto pa napada mehke 
dele telesa in sklepe. Revmati-
zem je reakcija našega telesa 
na različne dražljaje. Sem spa-
dajo dednost, sladkorna bole-
zen, tolščica, protin, moten 
krvni obtok, nepravilno delo-
vanje spolnih žlez, premajhen 
vnos tekočine v telo itd. Neka-
tere revmatične težave se po-
javijo pri ženskah, ko pridejo 
v meno. Te težave se navadno 
začno med dvajsetim in štiri-
desetim letom. Prvi bolezenski 
znaki se kažejo v slabem po-
čutju, pobitosti, potenju, slabi 
prekrvavitvi nog in rok, v otr-
delosti prstov in rok, zlasti 
zjutraj. Spremembe nastajajo 
počasi v malih sklepih na ro-
kah in nogah. Sklepi se vrete-
nasto odebelijo, koža in mišice 
se skrčijo. Pri tem včasih na^ 
stopi tudi luskavica. 

Bolnik mora čim prej poi-
skati zdravniško pomoč, da se 
odpravijo bolečine in ustavi 
vnetje, ohrani gibljivost skle-
pov in prepreči njihovo izma-
ličenje. Zaradi hudih bolečin 
bolniki tudi ne morejo spati in 
so zato čemereni, vse jim gre 
na živce. Zato je potrebno na-
tančno zdravniško zdravlje-
nje, da se odpravijo te motnje. 
Pri hudi obliki je potrebno 
strogo mirovati, pozneje pa 
večkrat počivati. Ce začnemo 
sklep pravočasno varovati, do-
sežemo, da vnetje hitreje mine. 

Ko se bolečine umirijo, lah-
ko uporabljamo tudi domača 
zdravila. Tu pridejo v poštev 
obkladki s senenim drobirjem 
ali z vročimi glinenimi obliži. 
Tudi zeliščne kopeli pridejo 
v poštev. V pet litrskem loncu 
poparimo pest brinovih jagod, 
rmana, preslice, sivke in žajb-
Ija. Ko se zvarek nekoliko 
ohladi, precedimo in v njem 
kopamo roke. V kopeli je po-
trebno delati gibalne vaje, ki 
naj t rajajo do meje bolečin. 
Pripravimo si lahko tudi kope-
li celega telesa z dodatkom po-
sebne kopalne soli, ki jo prido-
bivajo na obali Mrtvega morja. 

Poleg splosnega zdravljenja 
moramo paziti tudi na prehra-
no. Izogibati se je potrebno 
koščičastem sadju, svinjskemu 
povojenemu mesu, konzervam, 
lahko pa uživamo dosti zele-
njave, sojine pripravke, nepo-
liran riž, ajdovo kašo, proso, 
ovsene kosmiče, fižol itd. 

Pri vseh degenerativnih 
spremembah moramo piti do-
volj tekočine in zlasti pri žen-
skah je pomembno, da se prisi-
lijo, da na dan popijemo vsaj 
dva litra čaja. Za olajšanje 
revmatičnih obolenj si pripra-
vimo čaj iz bezgovega cvetja, 
brezovih listov, kopriv, regra-
tovih korenin, šentjanževih 
rož. Eno veliko žlico te meša-
nice poparimo s pol litra vrele 
vode, posodo pokrijemo in pu-
stimo, da se čaj popolnoma 
ohladi. 

Čeprav v zadnjem času pra-
vijo, da je gabez neprimeren za 
zdravljenje zaradi prolizidin-
skih alkaloidov, si občasno 
lahko pripravimo kašaste ob-
kladke iz svežih gabezovih ko-
renin. Korenino nastrgamo in 
pomešamo z jajčnim beljakom. 
Zmes namažemo na oboleli 
sklep in povijemo. Obkladek 
večkrat na dan menjamo. Tu 
deluje snov alantoin, ki olajša 
vnetne procese. Iz gabezovih 
korenin si lahko pripravimo 
tudi tinkturo, ki jo uporablja-
mo za masažo in za obkladke. 
Seveda moramo tinkturo ved-
no nekoliko razredčiti. 

Pri revmatičnih obolenjih 
lahko uporabimo tudi kata-
plazmo iz gorčičnega semena. 
100 g zdrobljenega gorčičnega 
semena zmešamo z mlačno vo-
do v gosto kašo, namažemo na 
platneno ruto in položimo na 
oboleli sklep. V obkladku de-
luje alilno gorčično olje, ki je 
močno dražilo. Koža in sklepi 
se močneje prekrvavijo in 
s tem se zmanjša bolečina in 
vnetni proces. Ker gorčično 
olje močno draži, obkladka ne 
smemo dolgo pustiti na obole-
lem mestu. Največ 10 minut. 
Pri revmatičnih težavah lahko 
uživamo tudi samo gorčično 
seme, ker pri starejših ljudeh 
olajšuje krvni obtok. 

Odgovarja 
Boris Jagodic 

KMETIJSKI NASVET 

O čebuli 
Vprašanje: zakaj mi čebula 

ne uspeva? Vem, da sem jo pr-
vo leto sadila na preveč gnoje-
no gredo. A zdaj jo imam na tej 
gredi že četrto leto, pa še zme-
raj gnije v shrambi? 

Odgovor: Čebula ne prenaša 
svežega hlevskega gnoja. Če-
bula ni edina rastlina, ki je 
bolna, če jo gnojimo s svežim 
hlevskim gnojem. Tudi krom-
pirju svež hlevski gnoj ne pri-
ja. To je v zvezi z dejstvom, da 
se na svežem hlevskem gnoju 
razvijajo razne bolezni. 

Star, odležan hlevski gnoj je 
rastlinam mnogo bolj dobro-
došel. Zato je prav, da tla gno-
jimo s starim gnojem, svežega 
pa uporabimo, na primer, za 
toplo gredo. 

Čebula ima glede hlevskega 
gnoja posebne zahteve. Ne 
prenese niti uležanega gnoja. 
Rajši raste tam, kjer sta pred 
njo rastli že dve rastlini. Na 
vrtu bi lahko naredili takole: 
zgodaj spomladi, v aprilu bi 
posejali solato berivko. To bi 
pobrali v maju. Potem bi posa-
dili paradižnik. Naslednje leto 
ne bi gredice nič gnojili. Tedaj 

bi lahko posadili spomladi če-
bulo. 

Pišete, da sadite več let če-
bulo na isto gredo. To je enako 
narobe, kot je narobe, če jo 
gnojite s svežim hlevskim gno-
jem. Človek potrebuje razno-
vrstno hrano. Čebula tudi. Če 
jo sadite neprestano na isto 
mesto, ima čedalje manj hra-
ne, ki jo potrebuje. V tleh se 
kopičijo snovi, ki jih čebula 
noče in jih je zato izločila v tla. 
Tudi bolezni, ki so jo morda 
napadle, ostajajo v tleh. Saje-
nje ali setev katere koli rastli-
ne ne eno in isto mesto, je na-
pačen ukrep. Treba je koloba-
riti. To pomeni, da sejemo na 
primer letos aprila solato, po 
tem zelje, naslednje leto redk-
vico, za njo paradižnik, v pri-
hodnjem letu špinačo in za njo 
korenček. 

Če pa imate radi mešane se-
tve, sejte eno vrsto čebule in 
eno vrsto korenčka. Lahko se-
jete eno vrsto čebule in eno 
vrsto rdeče pese. Lahko posa-^ 
dite čebulo okrog grede, kjer 
raste paradižnik, okrog ku-
mar, ki jih gojite na pokončni 
mreži. Čebulo lahko sadite tu-
di med jagode. V tem primeru 
morate puščati dovolj prostora 
med vrstami, da bo čebula 
rastla na soncu, ne v senci li-
stov sosednje rastline. 

IDA TEPEJ 

Odgovarja: 
IDA TEPEJ 

ZELENI KOTIČEK 
Bomo odpadke zametavali? 

Komunalni odpadki nasta-
jajo v gospodinjstvih, deloma 
pa tudi v obrtni dejavnosti in 
industriji. Sestavljajo jih na-
slednji materiali: organski od-

padki, lepenka in papir, kovi-
ne, tekstil, umetne mase, ste-
klo, les, mineralni odpadki. 
Vse te sestavine so med seboj 
pomešane in večji del jih kon-
ča na odlagališčih. 

Raziskave so pokazale, da 
znaša količina teh odpadkov 
v razvitih deželah Evrope pre-

ko 200 kg na prebivalca letno. 
Na odlagališčih se pojavijo 
problemi glede prostora in 
varnega odlaganja. Poseben 
problem predstavljajo nevarne 
snovi. 

Večina materialov v odpad-
kih pa so snovi primerne za 
ponovno predelavo tako ime-
novane sekundarne surovine. 

Piše: 
mag. SILVA KOKLIČ 

Odpadici - surovine na nepravem mestu 
Na deponijah se odpadki ra-

zlično obnašajo. Organski od-
padki, les, nekater kovine, 
tekstil, se prej ali slej razkroji-
jo-kompostirajo, preperijo, 
oksidirajo. 

Mineralni odpadki, plastič-

ne mase, steklo, nekatere kovi-
ne, pa so nerazgradljivi. 

Poseben problem predstav-
ljajo na deponijah slabo raz-
gradljivi ali nerazgradljivi od-
padki, ki zavzemajo velik vo-
lumen. 

MODNI KLEPET 
Pripravlja 

VLASTA CAH'ŽEROVNIK 

V ma j skem Modnem kle-
petu na Radiu Celje smo 
osrednjo pozornost namenil i 
kopa lkam, ob tem pa je naša 
modna svetovalka Vlasta 
Cah-Žerovnik nanizala še 
neka j nasvetov, kako n a j se 
oblečemo za na jbo l j vroče 
poletne dni. 

To pa bo tud i tema modne 
rubr ike v neka j nas lednj ih 
š tevi lkah Novega tednika . 
Kopa lkam - pa n a j bodo eno 
ali dvodelne - je letos skup-
no to, da so modni proizva-
jalci zan je namenil i veliko 
več blaga kot p re j šn ja leta. 
Ni povsem jasno ali so se 
k rea to r j i poletne mode za 
t akšno pot odločili za rad i 

zdravstvenih razlogov - vse 
t an j ša ozonska plast okoli 
Zemlje - ali pa so se načrto-
valci mode spogledovali 
s preteklost jo . Dejstvo pa je, 
da bo mars ika te ra te novosti 
še posebej vesela. 

O kopa lkah , ki prikrivajo 
pomanjk l j ivos t i na postavi, 
bo tako letos lažje razmišlja-
ti. Podrobne je o tem bo 
v Modnem klepetu naša sve-
tovalka Vlasta Cah-Žerov-
nik pisala že prihodnjič. 

O tem, kako izbra t i pokriva-
la, obuvala in ostala oblačila 
za na plažo pa v pr ihodnj ih 
tednih. 

Uredništvo 

Kopalke 92 - senzualna spodobnost! 
Ko se začne pomlad spogle-

dovati s poletjem, je resnično 
skrajni čas, da malce poklepe-
tamo o tistem najbolj »vro-
čem« poletnem oblačilu - ko-
palkah! 

Kopalke so seveda najbolj 
aktualne počitniške cunjice, 
razen za tiste, ki kljub groze-
čim ozonskim luknjam še ved-
no vihajo nos nad »oblečenim« 
kopanjem in sončenjem. Na 
srečo pa smo Slovenke za 
takšne priložnosti še kar rade 
vsaj nekoliko oblečene - na 
srečo, saj tudi letošnje modne 
smernice zahtevajo prav spo-
dobno ukrojene kopalke. 

Gotovo veste, da je bikinke 
minimalističnih razsežnosti 
moda dokončno zavrgla, saj 
jih ni na letošnjem modnem 
prizorišču niti za vzorec. Le-

tošnje poletje prinaša poleg 
enodelnih tudi dvodelne ko-
palke, pri katerih pa so hlačni 
izrezi bistveno manj izrezani, 
hlačke segajo skoraj do popka, 
košarice pri nederčku so pod-
ložene z opornicami, draperije 
so diskretne . . . 

Zvezda poletja je enodelni 
kopalni kostim, namenjen 
»pravim« ženskim oblinam. 
S svojim elegantnim videzom 
mimogrede zakrije tudi kakš-
no prirojeno ali pridobljeno 
nepravilnost - pa ne mislile, 
da je zaradi teh lastnosti kaj 
manj privlačen in senzualen! 

O tem in o zadregi pred iz-
borom kopalne obleke, če po-
stava ni idealna, pa prihod-
njič! 

VLASTA 

Nagradno vprašanje tedna! 
KAKO SE IMENUJE NAJSODOBNEJŠI MATERIAL ZA 
IZDELAVO KOPALNIH OBLEK? 
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puch za brezpotja 
Graška tovarna Steyr-Dei-

iiiler-Puch slovi kot izdeloval-
ca izjemno dobrih terenskih 
avtomobilov. Svojemu dose-
danjemu programu pa dodaja-
io dve novosti: puch 350 GD 
turbo (na sliki) in 290 GD. 

Novi so seveda motorji, ki 
jih za graško tovarna razvija 

nemški Mercedez Benz (hki-ati 
pa dobavlja tudi menjalnike in 
obe osi), predstavljajo pa po-
pestritev dizelske ponudbe. 
V puch 350 GD turbo vgraju-
jejo dizelski šestvalnik s tur-
binskim polnilnikom na izpuš-
ne pline 3449-kubičnimi cen-
timetri delovne prostornine, 
100kW/136KM pri 4000 vrt-
ljajih v minuti in največjim 
navorom 305 Nm pri 1.800 vrt-
ljajih. Prav slednja značilnost 
dizelskega motornega agrega-
ta je še posebej pomembna, saj 
zagotavlja veliko vlečno moč 
pri relativno nizkih vrtljajih in 

zato je puch 350 GD turbo še 
posebej primeren tudi za vleko 
različnih priklopnikov do teže 
2,95 tone. Puch 350 GD turbo 
je na voljo v treh karoserijskih 
izvedenkah (kot kabriolet, pa 
kot vozilo s tremi in petimi 
vrati), ob tem pa tovarna po-
nuja tudi paket prestižne no-

tranje opreme m skoraj limu-
zinsko udobje. Razumljivo je, 
da ima puch 350 GD turbo sta-
len štirikolesni pogon, še bolj 
razveseljive in učinkovite pa 
so tri diferencialne zapore, 
medtem ko za večjo varnost 
skrbi zavorni sistem ABS. Po-
vsem logično je, da so puchi ne 
glede na svojo terensko naravo 
serijsko opremljeni s kataliza-
torji in po tej strani ustrezajo 
vsem ekološkim predpisom so-
dobne Evrope. 

Druga letošnja novost je 
puch 290 GD. Avtomobilu na-
menjajo 2860-kubični petvalj-
ni dizelski motor z največjo 
močjo 72kW/98KM pri 4000 
vrtljajih v minuti in največjim 
navorom 192 Nm pri 
2400-2600 vrtljajih. Bistvena 
razlika v primerjavi s 350 GD 
turbo je predvsem v tem, da 
290 GD streže s priklopljivim 
štirkolesnim pogonom in za-
porami obeh diferencialov, 
hkrati pa je na voljo z nekaj 
manj luksuzno notranjo pre-
mo. Pri ljubljanskem Auto-
commerceu ponujajo vse izve-
denke 350 GD turbo in 290 
GD, pri čemer tovarniške cene 
(od 615 do 676 tisoč šilingov za 
350 GD turbo in od 426 do 292 
tisoč šilingov za 290 GD) do-
kazujejo prestižnost terencev, 
za katere na splošno velja, da 
spadajo med najzmogljivejše. 

Alfa romeo 155 avgusta? 
č e se bodo vendarle uresni-

čile napovedi ljubljanske Av-
tomontaže - Cosmos, zastop-
nika tovarne Alfa Romeo, po-
tem naj bi prodaja nove alfe 
155 (na sliki) pri nas vendarle 
stekla konec avgusta ali v za-
četku septembra. Za začetek 
bodo pri Avtomontaži na voljo 
predvsem alfe 155 z 1,8 in 2,0-

literskima bencinskima mo-
torjema, proti koncu leta pa si 
bo mogoče omisUti tudi naj-
močnejše motorne različice. 
Cene seveda še niso znane, pri 
ljubljanskem konsignatarju pa 
pravijo, da bo tovarniška cena 
alfe 155 z 1,8-litrskim twin 
spark motrjem nekako 19 mi-
lijonov lir. 

Vamaha 0X99-11 
Japonska motociklistična 

tovarna pripravlja za leto 1994 
avtomobil, ki zanesljivo ne bo 
na voljo vsakomur. Gre za 
športno vozilo, ki bo ponujalo 
zmogljivosti in s tem užitke 
vožnje s formulo 1. V vozilo, ki 
za sedaj še nosi tovarniško oz-
nako OX99-l l (na sliki), bodo 
namreč vgrajevali dvanaj-
stvarljni motor (s 70-stopinj-
skim kotom med obema vrsta-
ma valjev) s prostornino 3,5 
litra in domnevno močjo od 
450 do 500 KM. To bo seveda 
čisto pravi dirkalnik, saj bo 
v njem prostora le za enega 
človeka, s sredinsko namesti-
tvijo motorja pa so ob vsem 
drugem poskrbeli za primemo 
aerodinamiko in ustrezen po-
ložaj na cesti. Motor so lani 
vgrajevali v bolide formule 
1 pri Brahamu, letos pa poga-
nja avtomobile moštva Jordan. 

Vamaha je tako prehitela ne-
katere druge tovarne oziroma 
izdelovalce (Ferarri in Mc La-
ren), ki načrtujejo nekaj po-
dobnega. Po sedanjih napove-
dih, ki pa se utegnejo še spre-
meniti, naj bi 0X99-11 stal nič 
manj kot milijon dolarjev in 

zato je povsem jasno, komu je 
avtomobil pravzaprav name-
njen. 

Sejem rabljenih avtomobilov pred dvorano Golovec v Celju je tako 
kot večina podobnih avto-sejmov odsev razmer na tržišču. Te 
kažejo, da prodaja avtomobilov močno upada, čeprav je ponudba 
v Sloveniji dokaj pestra. Tudi rabljena vozila je vedno težje prodajati 
- kljub sorazmerno nizkim cenam. 

Glavne značilnosti tokratnega sejma so zelo velika ponudba (na 
prodaj je bilo blizu 600 avtomobilov), dokaj majhno povpraševanje 
(prodali so vsega 17 vozil), po udeležbi in po prodaji pa so prevlado-
vali modeli Renault in Crvena zastava. 

Dosedanja raven prodaje na celjskem sejmu se je gibala okoli 
4 odstotke, torej se je v povprečju prodal vsak petindvajseti avtomo-
bil, na zadnjem sejmu pa le vsak petintrideseti. Cene v tabeli so 
postavljene v nemških markah in so le okvirne. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

Evropske tovarne bodo 
odpuščale delavce 

Recesija v Evropi vse bolj zavzeto trka tudi na vrata 
evropskih avtomobilskih tovarn, tudi nemških. Vendar pri 
tem ne gre samo za običajno upadanje povpraševanja po 
avtomobilih, pač pa tudi vse bolj grozečo japonsko avto-
mobilsko nevarnost. Tako nemška tovarna Mercedes Benz 
računa, da bo do leta 1995 zmanjšala število delavcev za 
skoraj 20 tisoč. Pri Porscheju, ki mu resnici na ljubo 
v zadnjem letu sploh ne gre dobro, naj bi že letos število 
delavcev zmanjšali za 500. Pri miinchenski tovarni BMW 
naj bi prav tako zmanjšali število zaposlenih za približno 
3000 (do 1996), medtem naj bi imeh pri Oplu (General 
Motors) do konca tega tisočletja približno 12 tisoč delav-
cev manj. In jasno - ob tem vsi le upajo na ugodnejšo 
prodajo. 

PRIMOŽ ŠKERL 

MATJAŽ MARKETING 
POLZELA, tel.: 721-052 

Posredovanje pri proda-
ji rabljenih avtomobilov 
NOVI 
AVTOMOBILI tov. cena 
DAIHATSU 

CHARADE TS 10.000 DEM 
DAIHATSU 

CHARADE CS 12.650 DEM 
DAIHATSU 

APPLAUSE1.6 15.200 DEM 
SUBARU 

JUSTYJ10 11.600 DEM 
SUBARU 

JUSTY J 12 4 WD 13.850 DEM 
RABLJENI AVTOMOBILI 
JEEPVVILLIS 70 4.500 DEM 
ALFA ROMEO 

SPRINT 11/87 10.800 DEM 
CITROEN DAK 84 1.200 DEM 
FIATTIPO 4/91 20.000 DEM 
TO JE LE DEL PONUDBE! 

T U R I S T I Č N A A G E N C I J A 

DOBER DAN 
Šempeter, tel. 701-305 

L E T O V A N J E 92 
v juniju ceneje kot doma: 

POREČ, h. Lotos, h. Materada, 7 dni, polpension: samo 79 DEM. 
V ceno je vključena šola tenisa in snfiučanja na vodi, gala večerja, 
apartmaji Galijot, Citadela, Astra, Špadičl. 
7 dnevni najem na osebo (otroci do 14 let gratis) 39 DEM. 

SLOVENSKO PRIMORJE - NOVE, ZNIŽANE CENE! 
Zahtevajte današnje cene za hotele In apartmaje! 

Vaši šolarji so si zaslužili primerno nagrado: 
GARDALAND, mesto sanj - odhod 27. junij - cena 55 DEM z vstopnino. 

I G O D N A PRILOŽNOST 
NAKUPA CIMOSOVIH AVTOMOBILOV 

• 10% popusta na tovarniško ceno 
- za amčena cena na dan vplačila 
• dobava do 90 dni od dneva vplačila 

Tovorno vozilo C-25 Furgon N 2 kom. 
Osebno vozilo ZX AURA 5 kom. 
Osebno vozilo AX ] 1 ALLURE (5 vrat) 6 kom. 
Dotatne informaciie dobite v službi nabave. aa Jamnilcar 

AVTO-SERVIS 

BRANCE 
Laško, tel. (063) 731-282 

NOVOST 
Konsignacijska pro-
daja vozil VW, AUDI in 
SEAT. 

Avtomobil lahko vidite 
v našem konsignacij-
skem skladišču v Celju. 
Inf. v Avto salonu Brance 
na Kocbekovi ulici 
v Celju. 
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ROJSTVA 
Celje 

Rodilo se je 28 dečkov in 13 
deklic. 

m m 
Celje 

Poročilo se je 13 parov, od 
teh Jože ČERENAK iz Paroža 
in Andreja RAMŠAK iz Pa-
škega Kozjaka ter Srečko ZU-
PANC in Alenka POTOČNIK, 
oba iz Straže pri Novi Cerkvi. 
Velenje 

Poročili so se: Janez HIR-
ŠEL iz Velenja in Branka 
MRAVLJAK iz Škal, Štefan 
VIDONJA in Mira JAVORNIK 
oba iz Velenja, Hinko KLAD-
NIK iz Šmiklavža in Antonija 
PISKAR iz Plešivca, Martin 
KOVŠE in Viktorija FAKIN 
oba iz Velenja, Miran ŽIŽEK 
in Helena ZALOŽNIK oba iz 
Velenja in Bojan PENŠEK iz 
Topolšice in Jožica BREŠAR 
iz Hrastovca. 
Šentjur pri Celju 

Poročila sta se Slavko 
ZDOLŠEK in Ksenja LEŠER 
oba iz Si-ževice 11. 
Žalec 

Poročili so se: Milan DOMI-
TROVIČ in Cvetka SILOV-
SEK oba iz Žalca ter Jože DI-
MEC iz Šempetra in Alenka 
BOŠNAK iz Pariželj. 

mm 
Celje 

Umrli so: Selam SHALA, 56 
let iz Prizrena, Franc ARTIČ, 

66 let iz Dobovca, Ivica HOSI-
NOVIČ, 23 let iz D.Mihajlov-
ca, Franc KRAJNC, 86 let iz 
Arje vasi, Alojz ARZENŠEK, 
92 let iz Celja, Mihaela TER-
ČEK, 73 let iz Celja, Anton 
BISTAN, 66 let iz Zahomc, 
Rudolf BANOVŠEK, 69 let iz 
Bovš, Marija ESIH, 76 let iz 
Bezenškovega Bukovja, Ana 
MOČENIK, 70 let iz Zavrha 
nad Dobrno, Marjan KUN-
STELJ, 37 let iz Celja, Marija 
GROBIN, 84 let iz Kokarij, 
Ivan OSTRUH, 54 let iz Celja, 
Ana SKALE, 42 let iz Močla, 
Pavla GROBELNIK, 79 let iz 
Železnega, Marija BELAK, 57 
let iz Svetelke, Doroteja GLU-
ŠIČ, 82 let iz Varpolja in Ladi-
slav VIDMAR, 75 let iz Sred-
nika. 

Velenje 
Umrli so: Stanislav GUZEJ, 

66 let iz Prožinske vasi, Albin 
DEBENJAK, 82 let iz Celja, 
Vinko LOČ AN, 31 let iz Spod-
nje Rečice, Angela LUŽNIK, 
81 let iz Šoštanja, ]\!:iriia PE-
TEK, 87 let iz Velenui, Mauja 
ZUPANC, 66 let iz Velenja in 
Janez MEŽA, 93 let iz Bevč. 

Šentjur 
Umrli so: Marija BUKOV-

ŠEK, 84 let iz Trnega, Janez 
KLADNIK, 83 let iz Kostriv-
nice ter Bogomir MLAKAR. 61 
let iz Stopč. 

Žalec 
Umrli so: Leopold ŠUME.I, 

77 let iz Ljubljane, Frančišek 
PECL, 58 let iz Galicije tej' 
Alojzija PETEK, 63 let iz Pod-
vina. 
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Matek, Matka, 
Matku... 

Laški izvršni svet (predse-
duje mu mag. Roman Matek) 
je na zadnji seji dodelil poso-
jilo za razvoj podjetništva 
tudi zasebni firmi MOST 
d.o.o. iz Zidanega mosta (di-
rektor mag. Roman Matek). 
Omenjena firma, ki naj bi 
postala valilnica novih po-
djetij in programov v občini, 
je izdelala tudi del projektov 
za d. d. TERME Laško. Di-
rektor te družbe pa je - saj ne 
boste verjeli - mag. Roman 
Ma tek!!! Le kaj se bo še zva -
lilo iz te zanimive pove-
zave.. . 

Dimsi meti zamorci 
Slovenski zunanji minister 

Dimitrij Rupel je doslej veči-
noma obiskoval le razvite 
zahodne države, ki so bile 

tudi najbolj pomembne za 
mednarodno priznanje Slo-
venije. Zdaj spoznava, da bo 
koristno navezati tesnejše 
stike tudi z zamorskimi, 
azijskimi in drugimi država-
mi takoimenovanega tretje-
ga sveta. Kot priprave na 
obisk in pogovore v teh ne-
razvitih državah lahko razu-
memo tudi petkov obisk mi-
nistra Rupla v Šentjurju... 

Lastne izkušnje 
Ko so v Preboldu obravna-

vali probleme tamkajšnje di-
skoteke, je žalski župan Mi-
lan Dobnik dejal, da iz last-
nih izkušenj ve, kaj pomeni, 
če kdo ponoči moti javni red 
in mir. »Normalen človek 
mora znoret!«, je dejal Dob-
nik. Ker z gotovostjo trdimo, 
da župan še ne izgleda nor, 

lahko sklepamo, da v gostiš-
ču v Pongracu, blizu župa-
nove hiše, ni več nikakršnih 
kršitev javnega reda in 
miru... 

Le nekateri zmorejo 
Kulturno umetniško dru-

štvo Ljubečna je na petkov 
dobrodelni koncert »Otroci 
Ljubečne za begunčke« po-
vabilo tudi vse celjske stran-
karske veljake in številne 
»močne« obrtnike in podjet-
nike. Pa so bili nad udeležbo 
le-teh nemalo razočarani. 
Svetle izjeme, ki so našle pot 
do Ljubečne, so bili le župan 
Anton Roječ, pradstavnika 
občinskega odbora RK Maj-
da Brenčič in Tone Mastnak 
ter pek Rafko Brance... 

Dopisni poslanci 
i 

Poslanci konjiške občin-
ske skupščine so dosegli ne-
verjeten rekord - sejo so zak-
ljučili v desetih minutah in 
pri tem celo priznali, da za-

to, ker se ne razumejo. Vse-
binske točke so prestavili na 
naslednje zasedanje, ki pa 
- žal - nebovšportnidvorani. 
Na vprašanje, čc so sploh bili 
sklepčni, pa je vladin mož 
Stane Frim odgovoril, da ta-
ko kot vedno... Skoraj. No, 
zbor združenega dela ni bil. 
Pa saj tudi ni važno - še 
v Ustavi ga ni. Pa... Tako ali 
tako so v njem samo dopisni 
člani... 

Potijetje s keiihi 
Potem, ko se je član celj-

skega izvršnega sveta v od-
stopu Silvester Drevenšek 
končno le prepričal, da nima 
prav nobenih možnosti, da bi 
postal novi mandatar, raz-
mišlja o tem, kaj bo počel 
naprej v življenju. Celjani 
mu v premislek dobrodušno 
ponujajo možnost ustanovi-
tve lastnega podjetja, ki bi se 
ukvarjalo s keiihi - saj se na-
nje gospod Silvester dobro 
spozna... 

NI RAVNO NAKLJUČJE, DA 
SE V BESEDI STRANKA 
SKRIVA BESEDA 

STRAN(KA) SALJIVCEV 
Hojlarija mesarija! Pa ga imamo. Našega 

pokrovitelja — mesnico Fingušt, ki ima men-
da najcenejše in najboljše meso na svetu. 
Upamo, da nam bodo mesarji iz Gaja pri 
Pragcrskem pripravili tudi kakšno popotni-
co za naš izlet šaljivcev v Izolo. V glavnem 
gredo z nami vsi šaljivci, ki smo jih povabili 
in izbrali v naši rubriki. Svojo prisotnost so 
potrdili nekateri muzikantje, ljudski 
go(b)dci, ki jih tudi že poznamo iz iste stra-
ni. Tiste, ki sedaj z nevoščljivostjo gledate 
na prve potnike avtobusa Dobre volje, naj 
potolažimo, da imamo za sodelavce strani 
pripravljenih še veliko presenečenj. Pošljite 
nam šalo, ki kroži med vami. Bodite izvirni 
in ne prepisujte iz revij. 

EDI MASNEC 

Sama jama 
šofer avtobusa, ki je vozil na delavski 

progi, je z veliko hitrostjo drvel po slabo 
urejeni cesti. Potnike je kar premetavalo 
sem in tja. Neka starejša gospa se je celo 
oglasila iz ozadja: »Gospod šofer, ali ne bi 
malce pazili na potnike, saj vendar ne pre-
važate krompirja?« 

Šofer vljudno odvrne: »Krompir ne, pač 
pa gnoj za krompir.« 

MARIJA PLANKL, Vitanje 

Cas leti 
»Veš, da je Francelj včeraj v mestu ujel 

goloba, mu okrog vratu obesil uro in ga spet 
spustil«, pravi Miha Janezu. 

»Ja, zakaj pa je to storil?« se začudi Janez. 
»Rekel je, da hoče vsaj enkrat vedeti, ka-

ko čas leti.« 
IVAN STRMOLE, Celje 

Pri teti 
»Teta, ali imaš rajši mene ali ogledalo?« 
»Ne sprašuj. Tebe vendar.« 
»Tega sem vesel. Ogledalo sem namreč 

pravkar razbil.« 
VLASTA DEŽAN, Laško 

Pri ztiravniku 
z rahlo zamudo začne svoje delo zdravnik 

v splošni ordinaciji in kar sam pokliče prve-
ga pacienta. 

»Kdo najbolj dolgo čaka?« postavi vpra-
šanje. 

»Jaz, gospod zdravnik. Čakam že dve leti, 
da mi plačate obleko, ki sem vam jo na-
redil.« 

ZORAN MIRČIČ, Celje 

Tudi njim se bomo smejaii 
v torkovi opoldanski oddaji radia Celja smo 

izžrebali preostalih deset sedežev avtobusa 
dobre volje, ki so bili še nezasedeni. Iz kupo-
nov, ki smo jih objavili v Petici, smo potegnili: 
Ido Svetilšek iz Luterja pri Ponikvi, Faniko 
Bemic iz Dobletine pri Nazarjah, Rudija Je-
žovnika iz Šmartnega ob Paki, Jožico Pohole iz 
Žalca, Jožico Jelene iz Vojnika, Jožico Kralj iz 
Loke pri Žusmu in Vero Grabner, Malči Arba-
iter, Justiko Drofenik in Vero Marčec iz Celja. 
Tudi njim se bomo nasmejali, saj je naš edini 
pogoj za dvodnevno druženje šala, ki jo bodo 
udeleženci povedali na večernem srečanju. 

V Blagovnici Savinjka 
v Žalcu nimajo denarja 
za alarmno napravo. Zato 
pa ima alarmno napravo, 
mobitel in še kaj v svojem 
novem Peugetu gospod 
direktor Robert Čemažar. 

Švicarski in kanadski po-
slovneži, ki so pri.šli ku-
povat delnice Štajerske 
banke, so bili zgroženi 
nad nizkimi plačami za-
poslenih v tej banki, pri 
čemer tudi direktor Ha-
rold Karner ni nobena iz-
jema. Nasvet tujih po-
slovnežev je bil kratek: 
ljudi je treba dobro pla-
čati, sicer si vzamejo 
sami. 

Direktor velenjskega Po-
inta Drago Šulek bo men-
da odplesal na direktor-
ski stolček v firmo na 
drugi konec Velenja. Ne 
gre za boljše delovno me-
sto, temveč za poskus re-
ševanja tistega, kar se re-
šiti da. 

Za celjski Ingrad se govo-
ri, da so počitniški dom 
v Piranu prodali za 20 
odstotkov njegove vred-
nosti. Že dan zatem ga je 
novi lastnik. Podjetje za 
prodajo nepremičnin pri 
Stanovanjsko komunalni 
banki, spravilo v promet 
po bistveno višji ceni. 

zavarovalnica triglav 
NIČ NI TAKO VARNO 

DA NE BI POTREBOVALO ZAVAROVANJA 

NAJ MUZIKANTI POVEDO 

Smo na travniku, pridi za nami 
»Moj oče je bil tudi muzikant in je moral 

zaradi pomanjkanja denarja prodati harmoni-
ko. Takrat so se mi podrle vse sanje o mojih 
muzikantskih iluzijah. Komaj sem čakal, da so 
pri kakšni hiši praznovali, da sem si lahko za 
kakšno minuto ali dve sposodil frajtonarico. 
Tudi s košem sem si pomagal in sem ga name-
sto na hrbet obrnil na trebuh in si s tem pred-
stavljal sanjski instrument. Ko sem nekoliko 
zrastel, sem si z obiranjem ribeza, gozdnih 
sadežev in hmelja, zaslužil nekaj denarja, ki pa 
je šel k očetu. Mislil sem, da mi bo kupil hlače, 
pa je nekoč na moje veliko začudenje in vese-
lje, prinesel iz Celja staro harmoniko« - takšna 
je zgodba o prvih glasbenih poteh Rajka Le-
narta, ki ga pozna zelo veliko naših bralcev. 
Opozorili so nas na njega in obiskali smo ga 
v Selcah pri Ponikvi. 

»Tudi mene so že spraševali, zakaj se ne 
javim za rubriko Naj muzikanti povedo. Ven-
dar vam moram povedati, da se nisem nikoli 
sam »ponujal«. Ljudje vedno pridejo sami do 
mene. Zdi se mi, da če si zanimiv, te že poiš-
čejo. 

Harmonike imam pa zares rad. Tudi lačen 
sem rajši, kot da je ne bi imel. Še takrat, ko 
pridem iz službe in me čaka na mizi listek na 
katerem piše »smo na travniku - pridi za nami« 
najprej raztegnem meh in se odpovem kosilu, 
da pridobim na času. Ker prihaja glasba iz 
srca, me vabijo na vse strani. Skoraj vsako 
soboto sem zdoma in povem vam, da tudi pri 
muzikantih ni vsak dan nedelja. Dobro vzduš-
je lahko pripravimo, če so vsi za to. Pri meni je 
tako, da ohcet, naj bo dobra ali slaba, takoj 
pozabim. Vseeno mi tu in tam ostane kakšen 
drobec, kakšna zanimivost. Spomnim se, da 
smo nekoč nevesto kar v koprive skrili. Ali pa 
opite neveste, ki je kot v burleski vrgla veliko 
torto v skladovnico drv. Jaz sem si mislil, da bo 
ta za muzikanta in sem pripravil dodatni šov 
s pobiranjem sladkih ostankov med drvmi.« 

EDI MASNEC 

Ena Iz Rajkovega rokava 
Kadar je bil Janez v ženski družbi, ji 

običajno začel jecljati. Ko ga je Francki 
povabila v gostilno in je natakar želel naro-
čilo, se mu je jezik zopet zavozlal. Mislil ji 
naročiti coca-colo in je kar nekaj časa po-
navljal: »ko-ko-ko... kline, kar kavo mi 
dajte.« 

NOVA SERIJA RAČUNALNIKOV ACER - dostopna tudtWiSW 
V prodaji je nova serija računalnikov Acer, ki zaradi tehnoloških novostih, ki jih vsebuje, 
zbuja povsod obilo zanimanja in pozornosti. Priporočamo vam : 

AcerPower 386SX ChipUp - razširljiv na 486DX 
AcerPower 486SX ChipUp - razširljiv na 486/66 

Ter poslastica 
AcerMate 386SX , trenutni hit prodaje fH 

Generalni distributer za Slovenijo: 
TREND Računalniški inženiring, d.o.o. 
Efenkova 61, Velenje Tel. 063- 851610. Fax. 063- 856794 


